
بازرگانی اعلام کرد:  امور  و تجارت در  قائم مقام وزیر صنعت، معدن 
در حالیکه در چند روز اخیر بیش از دو برابر نیاز مردم از فروشگاه های 
خریدی شده است، هیچ کمبودی نداریم و چند برابر نیاز کشور کالاهای 
اساسی دپو کرده ایم.  حسین مدرس درباره تنظیم بازار شب عید، با اشاره 
به نحوه تامین کالاهای اساسی کشور، اظهار کرد: اصل تامین نیازهای 
مازاد کشور، از ابتدای سال در دستور کار ما بود. کمبود، گرانی و نارضایتی 
مردم رمز عملیات رسانه ای دشمن است و ما برای همه شرایط کالاهای 

مور نیاز کشور را تامین کرده ایم.وی بیان کرد: در طول سال ۱۳۹۸ ضمن

رییس جمهوری تاکید کرد: امروز ویروس کرونا به یک مشکل جهانی 
تبدیل شده و همه ملت ها و دولت های جهان باید در کنار هم بوده و با 
کمک به یکدیگر هرچه زودتر از این مشکل عبور کنند.  حجت الاسلام 
والمسلمین حسن روحانی روز شنبه در تماس تلفنی »شیخ تمیم بن 
حمد آل ثانی« امیر قطر با وی، گفت: سفر جنابعالی به تهران در راستای 
توسعه مناسبات و همکاری ها موفقیت آمیز بوده و امیدوارم در دیدار 
همکاری های  و  روابط  توسعه  برای  دوحه  در  آینده  در  کشور  دو  سران 

فی مابین گام های موثرتری برداشته شود. رییس جمهوری با بیان اینکه

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت:

نگران نباشید؛ چند برابر نیاز کشور 
کالا دپو کردیم

رییس جمهوری در تماس تلفنی امیر قطر:

ملت ها و دولت ها برای مقابله با کرونا 
در کنار هم باشند 
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ایمان گزارش می دهد؛ 

سبد معاش تعیین شده
 عین خط فقر است
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قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد 

ممنوعیت خروج  افراد 
مشکوک به کرونا از قم 

»میرمحمدی« نماینده سابق قم در کما نیست
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تقویم آموزشی
 تغییر نمی کند 

وزیر آموزش و پرورش:

 قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم گفت: ازخروج افراد مشکوک به کرونا از قم ازروز یکشنبه 
جلوگیری خواهد شد.  علی ابرازه  در این باره گفت: از روز یکشنبه  همکاران دانشگاه علوم پزشکی در خروجی های شهر 
مستقر و با تب سنج افراد را کنترل خواهند کرد. وی تاکید کرد: در صورتی که فردی دارای علائم ابتلا به کرونا باشد از خروج 

وی جلوگیری و قرنطینه خواهد شد.

آموزش مجازی جایگزینی برای جبران عقب افتادگی درسی  دانش آموزان است

اگر لازم باشد تعطیلی مدارس استمرار می یابد

دانش آموزان می توانند ناقل بیماری باشند

موردی از ابتلا به کرونا در دانش آموزان گزارش نشده است

مدارس غیردولتی هم موظف به تعطیلی هستند

ایستگاه های تجمعی در  و  اتوبوس ها  ترافیک شهرداری قم گفت:  و  معاون حمل ونقل 
تمام  در  آموزشی  و  هشداردهنده  پوسترهای  و  شده  ضدعفونی  شب  هر  شهر  سطح 
اتوبوس ها نصب می شود.   عباس ذاکریان با اشاره به شرایط ایجادشده در شهر قم اظهار 
داشت: برای مدیریت و کنترل ویروس کرونا نیازمند همکاری مردم در این شرایط بوده تا 
بتوانیم در کنار اقدامات بهداشتی که معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری در حال انجام 
است از گسترش بیماری جلوگیری کنیم. وی از ضدعفونی اتوبوس ها و تاکسی ها بر طبق 
دستورالعمل وزارت بهداشت و درمان کشور به صورت گسترده خبر داد و افزود: اتوبوس ها 
و ایستگاه های تجمعی در سطح شهر هر شب ضدعفونی شده و پوسترهای هشداردهنده و 
آموزشی در تمام اتوبوس ها نصب می شود. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید 

بر حفظ سلامتی شهروندان به عنوان یکی از وظایف مسئولان تصریح کرد: در کنار حفظ

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پیامی بابیان این که در راس احکام واضح فقه شیعه 
وجوب حفظ جان انسان قرار دارد، گفت: قول و تشخیص پزشکان و سفارش هایی که ایشان 
می کنند، بر هر انسانی لازم است.  در پیام آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی آمده است: 
باید درخصوص حوادثی که این روزها در کشور اتفاق افتاده و شماری از مردم عزیز کشور 
به خصوص مردم انقلابی قم به ویروس کرونا مبتلا هستند نکاتی را همه ما موردتوجه قرار 
دهیم. در این پیام افزوده شده است: اولین نکته این است که باید بدانیم تمام این ها امتحان 
الهی است. اگر یک انسان یا افراد متعددی مبتلا به کسالت می شوند خود مرض و کسالت 
یکی از امتحانات خداوند است که نسبت به بشر دارد. بشر همان طور که در حال سلامت در 
حال امتحان است که از سلامت خودش برای سعادت خودش و برای سعادت جامعه چگونه 

بهره می برد؛ از مبتلا شدن به کسالت هم در یک امتحان دیگری قرار می گیرد تا ببیند

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

تمامی اتوبوس ها روزانه ضدعفونی می شوند 
آیت الله فاضل لنکرانی: 

عمل به تشخیص پزشکان برای حفظ جان مردم لازم است
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در پیام های جداگانه ای؛

رهبر انقلاب درگذشت همشیره شبیری و 
والده میرمحمدی را تسلیت گفتند

 حضرت آیت الله خامنه ای در پیامهای جداگانه ای درگذشت همشیره آیت الله شبیری زنجانی و 
والده میرمحمدی را تسلیت گفتند. حضرت آیت الله خامنه ای در پیامهای جداگانه ای درگذشت 

همشیره آیت الله شبیری زنجانی و والده میرمحمدی را تسلیت گفتند.
متن پیامهای رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
حضرت آیت الله آقای شبیری زنجانی دامت برکاته

درگذشت همشیره ی مکرمه را تسلیت میگویم و رحمت و مغفرت الهی را برای ایشان مسألت میکنم.
سیدعلی خامنه ای

بسم الله الرحمن الرحیم
جناب آقای دکتر میرمحمدی

درگذشت والده ی ماجده را تسلیت میگویم و رحمت و مغفرت الهی را برای ایشان مسألت میکنم.
سیدعلی خامنه ای

امیر دریادار سیاری:

 آمادگی ارتش در مقابله با کرونا از سطح 
جامعه بالاتر است

 رییس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش با تاکید بر این که پادگان ها و مراکز آموزشی ارتش در 
بهترین شرایط بهداشتی است، گفت: سطح بهداشت، پیشگیری و آمادگی مقابله با گسترش ویروس 

کرونا در ارتش به مراتب از سطح جامعه بهتر و بالاتر است. 
امیر دریادار حبیب الله سیاری در حاشیه بازدید از مرکز آموزش ۰۱ نیروی زمینی در خصوص 
اقدامات ارتش جمهوری اسلامی ایران برای پیشگیری از گسترش کرونا"<ویروس کرونا، افزود: 
نیروهای مسلح از جمله ارتش جمهوری اسلامی ایران در بحث جلوگیری و مقابله با کرونا و شعار 
"کرونا را شکست میدهیم" خط مقدم هستند. معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: ارتش با تمام توان 
به عرصه آمده و ظرفیت های مورد نیاز وزارت بهداشت را پای کار آورده و در پادگان آموزشی ارتش و 
دیگر اماکن، روزانه بیش از دو بار اقدام به ضدعفونی می شود و تمامی نفرات کنترل میشوند و مراکز 
دیگر مانند آشپزخانه، سرویس های بهداشتی، خباز خانه ها و سالن های غذا خوری به بهترین شکل 
کنترل می شود.  دریادار سیاری افزود: مواد غذایی مورد نیاز از محل های مطمئن خریداری و توسط 
پزشکان مجرب کنترل می شوند و اگر کسی علائمی داشت بلافاصله تحت مراقبت قرار می گیرد و 
افرادی که برابر سیاست های وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی زمینه های برای آسیب دارند را 

به مرخصی فرستاده ایم تا در کنار خانواده های خود باشند و آسیب پذیری آنها کمتر شود.

معاون آموزش ارتش: پادگان ها ایزوله هستند

خانواده ها نگران فرزندان سرباز خود نباشند 
معاون تربیت و آموزش ارتش با بیان اینکه خانواده ها نگران فرزندان سرباز خود نباشند، گفت: با 
اتخاذ تمهیدات لازم بهداشتی در پادگان ها، سلامتی سربازان به مراتب بیشتر از سطح جامعه تامین 

می شود، چراکه تمامی اماکن پادگان ها و مراکز آموزشی ایزوله هستند. 
امیر علیرضا شیخ، معاون تربیت و آموزش ارتش در حاشیه بازدید از مرکز آموزش ۰۱ شهدای وظیفه 
نزاجا در خصوص اقدمات صورت گرفته در ارتش جمهوری اسلامی ایران برای پیشگیری و مقابله با 
گسترش ویروس کرونا، اظهار داشت: قاعده نظامی گری در کل دنیا حکم می کند که در شرایطی 
که کشور با بحران روبرو می شود، نیروهای نظامی آمادگی و توان خود را حفظ کنند تا بتوانند به سایر 
دستگاهها و نیروها نیز کمک برسانند؛ به همین دلیل نیروهای مسلح در تمامی کشورها از جمله 
جمهوری اسلامی ایران بر این قاعده استوار هستند که نیروی انسانی خود را به  عنوان ظرفیت های 
مورد نیاز جامعه در بهترین شرایط ممکن نگهداری کنند. وی ادامه داد: گسترش ویروس کرونا در 
سطح کشور به طور قطع به عنوان یک تهدید برای کشور محسوب می شود و ما سلامت نیروی انسانی 
خود را در پادگان ها در بهترین شرایط بهداشتی محیطی لحظه به لحظه رصد کرده ایم. معاون تربیت 
و آموزش ارتش در ادامه افزود: ما برای حفظ سلامتی کارکنان پایور و وظیفه محیط پادگان ها را کاملا 
ایزوله کرده ایم لذا خانواده های سربازان اطمینان خاطر داشته باشند که فرزندانشان در پادگان ها از 

سلامتی کامل برخوردار خواهند بود.
 

 رییس سازمان برنامه و بودجه کشور خبرداد

 افزایش حقوق پرسنل حوزه سلامت در 
مبارزه با کرونا

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور در اجرای دستور رییس جمهوری برای جبران خدمات کادر 
درمانی، پرستاران و پرسنل حوزه سلامت مبارزه با کرونا، دستورالعمل افزایش حقوق کادر درمانی 
را صادر کرد.  محمد باقر نوبخت روز شنبه در نامه ای خطاب به معاون مالی و خزانه دار کل کشور 
مورخ  شماره ۶۹۴۰۸۸  نامه  پیرو  و  کشور  کل  سال ۱۳۹۸  بودجه  قانون  اجرای  در  کرد:  تاکید 

۲۹/۱۱/۱۳۹۸، افزایش تخصیص هزینه عمومی دستگاه اجرایی با رعایت و مقررات اقدام شود.
سازمان برنامه و بودجه کشور در این بخشنامه تصریح کرد: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
- اجرای پزشک خانواده نسبت به افزایش حقوق دو میلیون ریال برای جبران خدمات کادر درمانی، 
پرستاران و پرسنل حوزه سلامت در مبارزه با کرونا اقدام کند. پزشکان، پرستاران و کادرهای درمانی 
و مجموعه دست اندرکاران پزشکی کشور این روزها در مواجهه و مبارزه با ویروس کرونا زحمات بسیار 

با ارزشی از خود نشان داده اند و درخط مقدم مبارزه با بحران کرونا در حال انجام وظیفه هستند.

این خاورمیانه خونین!
سرزمین های  آزادی  برای  مسلمانان  که  دهه هاست 
شر  کردن  کم  و  بیت المقدس  آزادی  برای  اسلامی، 
و  می خیزند  پا  به  منطقه  سر  از  صهیونیست  اشغالگران 
حرکت می کنند. اما هنوز به دشمن صهیونیستی نرسیده 

به این نتیجه می رسند که برای نابودی این دشمن غدار باید برادران »خیانتکار« را از میان 
برداشت و جنگی دیگر میان برادران درمی گیرد.  ۱. خاورمیانه جایی نیست که شناخت 
آن آسان باشد. جایگاه مهم خاورمیانه در تحولات بین المللی اما این شناخت را ضروری 
ساخته است. از این رو خاورمیانه شناسی یا مطالعات خاورمیانه به حوزه ای با اهمیت از 
دانش مطالعات بین المللی تبدیل شده است و خاورمیانه شناسان بسیاری به میدان 
آمده اند تا تعریف و توصیف صحیحی از خاورمیانه به دست دهند. ۲. تحولات چند روز 
اخیر خاورمیانه و درگیری های منطقه ادلب سوریه که بلافاصله به صدر اخبار جهانی راه 
یافت، فرصت جدیدی برای تعریف خاورمیانه فراهم کرده است. در این تحولات در یک 
سوی جبهه نبرد در یک روز )پنج شنبه گذشته( ده ها سرباز ترک کشته شدند و در فردای 
آن )جمعه( ۱۰ رزمنده حزب الله لبنان در سوی دیگر جبهه به خاک افتادند. ۳. تلفات 
سنگین ترک ها در درگیری های روز پنج شنبه در این سوی میدان به عنوان شکست بزرگ 
ترک ها و درسی آموختنی به آنها و پیروزی دیگری از سلسله انتصارات مقاومت تعبیر شد. 
علی القاعده پس از تلفات بالای رزمندگان حزب الله در درگیری های روز جمعه آن سوی 
میدان نیز حال و هوای مشابهی خواهد داشت و این تلفات نشانه عظمت و قدرت قشون 
ظفرمند اسلامی تلقی خواهد شد. اما بعید است خط کشی های خونین خاورمیانه امروز 
اجازه دهد ملت های منطقه بتوانند این دو سوی میدان را با وضوح لازم ببیند. ۴. اگر 
ناظر بی طرفی از راه می رسید و نظاره گر این تحولات خونین خاورمیانه بود، چه می دید؟ 
جماعتی از مسلمانان اندوهگین و خشمگین را می دید که بر جنازه سربازان ترک نماز 
می خوانند و فریاد لا اله الی الله سر می دهند. خانواده های داغداری را می دید که با آه و 
ناله برای فرزندان خود فاتحه و قرآن می خوانند. همسری را می دید که در پوششی اسلامی 
خود را بر گور شوهرش افکنده است و مادر پیر و درهم شکسته ای را می دید که با روسری 
اشک های خود را پاک می کند. این صحنه ای است که دقیقا در سوی دیگر میدان قابل 
مشاهده است: مادران و همسران لبنانی با آن پوشش زیبای اسلامی بر سر گور فرزندان 
و همسران خود تفاوت چندانی با مادران و همسران ترک ندارند. باز نماز، باز لا اله الی 
الله، باز دوستی اشک و روسری و باز فاتحه و قرآن فضای عزا را پر کرده است. ۵. اگر این 
ناظر بی طرف قادر بود راهی به سوی حقایقی نادیدنی تر باز کند، می توانست شهادتین 
سربازان ترک و رزمندگان حزب الله را در آخرین دقایق یا ثانیه های عمری کوتاه ثبت کند، 
می توانست ببیند چگونه آنها در آخرین لحظات خدای خود را یاد می کنند و می توانست 
قلب مالامال از عشق آنها به پیروزی اسلام و مسلمانان )در جهان( را به نظاره بنشیند. 
می توانست عشق هر دو دسته به آزادی قدس و سرزمین های اسلامی را احساس کند و 
ببیند چگونه قلب سرباز ترک و رزمنده لبنانی - پیش از آنکه از تپش باز ایستد - برای نبرد 
با اشغالگران مسجدالاقصی می تپیده است. ۶. متاسفانه این صحنه اسفناک و دردناک 
محدود به روزهای اخیر و جغرافیای محدود ادلب نیست. سال ها و بلکه دهه هاست که 
تمامی جغرافیای خاورمیانه درگیر چنین درگیری هایی است. گویی تاریخ خاورمیانه معاصر 
در این دور نافرجام و مرگبار گیر کرده است. از جنگی به جنگی دیگر و از میدانی به میدان 
دیگر، این رزمندگان مسلمان هستند که با پرچم اسلام و عشق به پیروزی مسلمانان به 
جان هم افتاده اند. اینک دهه هاست که مسلمانان برای آزادی سرزمین های اسلامی، برای 
آزادی بیت المقدس و کم کردن شر اشغالگران صهیونیست از سر منطقه به پا می خیزند و 
حرکت می کنند. اما هنوز به دشمن صهیونیستی نرسیده به این نتیجه می رسند که برای 
نابودی این دشمن غدار باید برادران »خیانتکار« را از میان برداشت و جنگی دیگر میان 
برادران درمی گیرد و حرکتی که قرار بود ناقوس مرگ اشغالگران قدس را به صدا درآورد، 
پیام آور مرگ برادران می شود و این شاید تنها وضعیتی باشد که به اشغالگر اسرائیلی اجازه 

می دهد در خاورمیانه، این دریای بی کران دشمنان اسرائیل، زنده بماند. 
*استاد دانشگاه تهران – دانشکده مطالعات جهان

آیت الله علوی گرگانی: 

مردم به تذکرات پزشکان توجه کنند
یکی از مراجع تقلید با اشاره به شیوع بیماری کرونا به مردم توصیه کرد در شرایط فعلی 

ضمن رعایت مسائل بهداشتی، ارتباطات معنوی خود را تقویت کنند.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، آیت الله سیدمحمدعلی علوی 
گرگانی در پاسخ به پرسش جمعی از مومنین درباره راهکار مقابله با بلا و بیماری اظهار 
کرد: در شرایط فعلی در کنار مراعات مسائل بهداشتی و تذکرات پزشکان محترم، لازم است 

ارتباط انسان با پروردگار عالمیان تقویت شود.
وی افزود: توسل به اهل بیت)ع( به ویژه امام زمان)عچ( و نماز و دعای استغاثه به حضرت 
فراموش نشود، امید است خداوند اینگونه بلاها را از جامعه اسلامی و مسلمین دور گرداند.

سید هادی برهانی*

 حداقل دستمزد باید بیش از صد درصد افزایش یابد 

ازامروز درخروجی های شهر قم تب افراد کنترل می شود
بهترین روش برای جلوگیری از شیوع قرنطینه خانگی است

از مردم خواهش می کنم در منازل بمانند 
652نفر در چهار بیمارستان قم بستری شدند

با کمبود تخت مواجهیم 

تنها چیزی که باید بر سرش چانه زنی کرد، همان نرخ سبد 
معاشی است که بسیار حداقلی محاسبه شده و ترجمان 
عینی خط فقر است؛ باید همان ۴ میلیون و ۹۴۰ هزار تومان، 
مبنای اولیه ی چانه زنی های مزدی کارگران قرار بگیرد و این 
یعنی افزایش مزدیِ بسیار بیشتر از صد درصد!  شامگاه پنجم 

اسفند، مناقشه و جدل بر سر میزان هزینه های حداقلی 
زندگی، در رسمی ترین کمیته کشور که کار محاسبه ی سبد 
این حال،  با  پایان رسید؛  به  معاش خانوار را برعهده دارد، 
خروجی این کمیته – رقم ۴ میلیون و ۹۴۰ هزار تومان برای 

سبد معاش حداقلی- به هیچ وجه با واقعیات و مختصات  
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از مهربانی ماهیگیران تا خشم بندری ها 

چه کسی اعتماد مردم را دزدید؟ 
 نوروز امسال رفتیم تالاب آذینی. ۲۰۰ کیلومتر دورتر از 
بندرعباس و تقریباً یکی از نزدیک ترین نقطه مرزی ایران با 
کشور عمان. دو قایق ماهیگیری در ساحل پهلو گرفته بودند. 

یکی از آنها برای بچه هایی که همراهمان بودند یک سطل صدف آورد. گرفتم و تشکر کردم. 
به واسطه چند برنامه تلویزیونی درباره فوتبال شناخت و دعوت کرد بروم قایق شان.

ده-دوازده مرد آفتاب سوخته با دست های زیر و چشم های درخشان منتظر بودند که شب 
از راه برسد و بروند صید. روزها می آمدند کنار ساحل، استراحت می کردند، روی ماسه ها 
فوتبال پایی به توپ می زدند، با گوشی هایشان سرگرم می شدند و شب دوباره دل می زدند به 

دریا. اهل روستای کلاهی بودند. نزدیک میناب. 
ابوبکر ملاحی ناخدای پرسپولیسی شان گفت گاهی تا بیست روز روی آبیم. دور از 
خانواده. هر قایق یک مالک دارد و چند نفر ملاح رویش کار می کنند. میانگین ماهی دو-
سه میلیون دست مان را می گیرد. شکر. تابستان ها از خرداد تا مهر هم صید نداریم. ناهار را 
با هم خوردیم. هر چه داشتند سخاوتمندانه آوردند گذاشتند روی سفره پهن شده بر سینه 
قایق. بعد یکی از آنها دست کرد توی جیبش یک دسته کلید درآورد، آدرسی رو کاغذ نوشت 

و گفت برید اینجا! خانه منه، فعلًا خالیه. پول هتل و مسافرخانه ندید.
تعارف نمی کرد و اصرار داشت حتماً این کار را بکنیم و تا هر وقت خواستیم بمانیم و بعد 
کلید را بدهیم به همسایه. به همین راحتی داشت اعتماد می کرد به ما. تشکر کردم و گفتم 
از قبل جا رزرو کرده ایم. با اصرار چند ماهی درشت دادند و ... این ششمین مسافرتم به 
استان هرمزگان بود و هر بار نمونه هایی از این برخوردهای سخاوتمندانه می دیدم. مردمی 
که گرچه سفره خودشان پر و پیمان نیست اما بخشنده اند و انگار بخشی از این سخاوت را 
از دریا آموخته اند. از جمعه شب که ویدئوی حمله به درمانگاه شهرک توحید در بندرعباس 
را دیدم که گفته شد در پی شایعه نگهداری بیماران مبتلا به کرونا در آنجا صورت گرفته 
مدام چهره ملوان های اسکله آذینی می آید جلوی چشمم. بندری هایی که در سفرهایم 
دیدم. دندان های صدفی شان وقتی می خندیدند. اعتماد کردن شان وقتی حتی اسمت را 
نمی دانند، همین که بدانند غریبه ای، می آیند کمک ... مشابه همین اتفاق چند روز قبل در 
یک شهر شمالی رخ داد. آنها هم با سنگ و چوب جلوی آمبولانسی که گفته می شد حامل 

بیمار مبتلا به کرونا هست را گرفته بودند.
این رفتار به نوعی آخرین تقلای شهروندان برای مراقبت از خودشان است. آنها احساس 
بی پناهی می کنند، به حرف ها و وعده ها باور ندارند و آنقدر خلاف وعده دیده اند که 

احساس می کنند خودشان با چنگ و دندان باید از زندگی شان دفاع کنند.
الان وقت گروکشی های سیاسی نیست وگرنه بارها و بارها نوشتیم که اعتماد مردم 
خمیربازی نیست و وقتی آن را تخریب می کنید انتظار نداشته باشید به سرعت از نو ساخته 

شود. مرغی است که از بامی که پریدی، پریدی!
می گویند در بحران، آدم ها واقعیت واقعی شان را نشان می دهند. خشم، طمع، تلاش 
برای بقا، سخاوت، خوش قلبی، بد ذاتی و ... دقیقاً در این لحظه ها مشخص می شود 
وگرنه در روز عادی می توانیم نقاب به صورت بزنیم. مشابه این اتفاق سالها پیش به نوعی 
در کرمانشاه هم رخ داد. وقتی گفتند که بیمارستان مخصوص مبتلایان به ویروس HIV یا 
همان ایدز در این شهر ساخته می شود، تجمع و اعتراض صورت گرفت و حالا بیمار مبتلا به 
کرونا انگار گناه کبیره مرتکب شده است! واقعاً اگر عزیز یکی از آنها که در شمال سنگ پرت 
کرد و در جنوب به درمانگاه حمله ور شد در همان آمبولانس یا روی تخت همان درمانگاه بود 

همین رفتار را می کرد؟ 
از آلمان و نروژ هم خبر می رسد که ماسک کم یاب شده و کسانی دست به احتکار یا خرید 
بیش از حد نیاز می زنند. می شود گفت که چون نیک بنگری در همه جای جهان آسمان 
همین رنگ است اما ما که ادعایمان می شود به »پندار نیک، گفتار نیک، رفتار نیک« باور 
داریم و مهربان ترین و سخاوتمندترین مردم دنیا هستیم چرا؟ ما که می گوئیم مولایمان 
علی)ع( است که نان و نمک افطارش را هم می بخشید چرا؟ ما که عالم و آدم را نصیحت 
می کنیم و نسخه مدیریت اخلاقی برای دنیا می پیچیم چرا؟ چه بلایی سر این مردم آمد که 

اینطور فقط به خودشان فکر می کنند و درمانگاه آتش می زنند! 
سرزنش کردن این افراد البته که کار ساده و کم ضرری است اما دزد اعتماد مردم کیست؟ 
چه کسی و کسانی با چه دروغ ها و وعده های نا به جا اینطور با باور مردم بازی کردند که حالا 
فقط کلاه خودشان را می چسبند؟ چرا این همه مقاومت حتی مقابل توصیه های بهداشتی 

می شود؟ 
ما این بحران را هم از پیش رو برمی داریم اما این سد ترک خورده است. با چسب زخم 
و ان شالله چیزی نیست و تکذیب می شود هم درست شدنی نیست، حق با سعدی علیه 

الرحمه است که فرمود:
                   سر چشمه شاید گرفتن به بیل       چو پر شد نشاید گذشتن به پیل

 ویروس منحوس 
گسترش ویروس کرونا به مشکل مهم ایران و به ویژه قم 
تبدیل شده است.تجربه چند روز گذشته و راهکارهای آینده 
مهار این بیماری،اشاره به این نکات را مفید و سازنده می 

نمایاند:
۱-جهانی شدن،پیامدهای مهم و تعیین کننده ای دارد.برخی بحرانها و مشکلات مانند 
تخریب محیط زیست،پول شویی و بیماریهایی مانند ایدز و کرونا به مرزهای یک کشور 
محدود نمی ماند و مدیریت آنها نیز از توان یک یا چند حکومت محدود خارج است و 
همکاری وسیع جهانی را می طلبد.از این رو هم افزایی با تلاشهای سایر حکومتها و 
سازمانهای غیرحکومتی خارجی راهکار مهم مدیریت و مهار مشکلاتی مانند بیماری 
کروناست.تصور اینکه بتوان بدون همکاری با شرکای خارجی و کاربست تجارب آنها این 
ویروس را مهار کرد،گمراه کننده است. ۲-از آنجاکه کرونا اکنون به شکل غیرقابل پیش 
بینی به قم رسیده و به شدت گسترش یافته است،واکنش روحانیت شیعه،موضوع مهمی 
است.به ویژه آنکه این بیماری در اجتماعات بشری مانند اجتماعات مذهبی گسترش می 
یابد.اظهارات و نظرات علما نشانگر آن است که آنان دیدگاه پزشکان را برای مقابله با کرونا 
حجت می دانند.نگاه عملگرایانه روحانیون شیعه سبب تسهیل مهار این بیماری و البته 
نشانه ظرفیت روحانیت برای پذیرش مرجعیت علمی متخصصان است.تقویت و تحکیم 
این رویکرد سبب می شود روحانیت شیعه از مطلق انگاری خویش مصون بماند و بتواند به 
سبب عملگرایی و علم گرایی از اقبال مردمی بیشتری برخوردار شوند. ۳-زندگی مردم قم 
بسیار جمع گرایانه است.این جمع گرایی اکنون به سبب شیوع کرونا با اخلال روبرو شده 
است.چراکه مردم باید قرنطینه خانگی را اجرا و از همنشینیها دوریی کنند.این تجربه جدید 
هرچند سخت و نامطبوع اما گریزناپذیر است.واقعیت آن است که مطمئن ترین راهکار مهار 
ویروس کرونا-که مقام معظم رهبری ،به درستی آن را ویروس منحوس نام نهادند-قرنطینه 

خانگی است.پس در خانه بمانیم.

وزیر آموزش و پرورش:

تقویم آموزشی تغییر نمی کند 
وزیر آموزش و پرورش گفت: تلاش داریم با آموزش های مجازی، عقب افتادگی درسی 
دانش آموزان به دلیل تعطیلی ناشی از شیوع بیماری کرونا را جبران کنیم. نمی خواهیم در 
تقویم آموزشی تغییر ایجاد شود و تا خرداد ماه باید سال تحصیلی تمام و تقویم زمانی رعایت 
شود.  محسن حاجی میرزایی روز شنبه در شبکه یک سیما در پاسخ به این سوال که عقب 
افتادگی دروس دانش آموزان چگونه جبران می شود، گفت: با توجه به تعطیلات مدارس به 
دلیل آلودگی هوا در برخی استان های کشور این ایده را در مجموعه آموزش و پرورش ایجاد 
کرد که به آموزش های جایگزین فکر کنیم چون نمی توانیم آموزش را تعطیل کنیم و باید با 
روش آموزش الکترونیکی و جایگزین این عقب افتادگی دروس را جبران کنیم. وی تاکید 
کرد: نمی خواهیم در تقویم آموزشی تغییر ایجاد شود و تا خرداد باید سال تحصیلی تمام 
و تقویم زمانی رعایت شود. تلاش ما این است که از طریق ارائه آموزش های الکترونیکی و 
مجازی جریان آموزش را پیگیری کنیم. حاجی میرزایی درباره ارائه آموزش های الکترونیکی 
به دانش آموزان به دلیل تعطیلی مدارس در شرایط شیوع کرونا"<ویروس کرونا اظهار 
داشت: با توجه به تعطیلی مدارس به دلیل شیوع کرونا"<ویروس کرونا، آموزش الکترونیکی 
و مجازی جایگزینی مناسب برای جبران عقب افتادگی دانش آموزان در دروس شده است.
وی افزود: برای پیشگیری از بیماری کرونا ستادی برای مدیریت شرایط موجود و مقابله 
موثر با این بیماری تشکیل شده است و یکی از ماموریت ها و وظایف مهم ستاد پیشگیری از 
شیوع کرونا"<ویروس کرونا است که در این مرحله مدارس را برای سه روز از شنبه تا دوشنبه 
این هفته تعطیل اعلام کردیم. حاجی میرزایی ادامه داد: بر اساس گزارش وزارت بهداشت 
این هفته به عنوان هفته پیک شیوع کرونا"<ویروس کرونا در کشور است؛ به همین خاطر 
مراقبت ها باید بیشتر شود. از این رو، همه مدارس در همه استان های آلوده و غیرآلوده را 
تعطیل اعلام کردیم زیرا افراد باید از اجتماعات پرهیز کنند. وی خاطر نشان کرد: به دلیل 
اینکه در مدارس دانش آموزان با فاصله محدودتری کنار هم می نشینند و حتی  بعضی از 
مدارس هزار نفر دانش آموز دارد، به همین منظور برای پیشگیری از شیوع این بیماری 
در مدارس از شنبه تا دوشنبه تعطیل شده است مجدداً دوشنبه در ستاد وضعیت ارزیابی 
می شود و اگر لازم باشد تعطیلات استمرار پیدا می کند. حاجی میرزایی همچنین گفت: 
تا پایان سال تحصیلی چند روزی باقی مانده است و اگر لازم باشد بعد از تعطیلات برای 
آموزش جایگزین نیز تصمیم گیری می شود. وی درباره اینکه زمان آموزش در شبکه آموزش 
کوتاه است، گفت: این موضوع را متناسب با نیاز دانش آموزان ارزیابی می کنیم و اگر لازم 
باشد زمان آموزش ها، تعداد معلمان، تعداد دروس و ساعت آموزش را تغییر می دهیم.وزیر 
آموزش و پرورش گفت: همان قدر که آموزش برای ما مهم است، سلامت دانش آموزان هم 
اهمیت دارد و هر کاری که برای اطمینان سلامت دانش آموزان لازم باشد، انجام می دهیم.

حاجی میرزایی افزود:  برای پیشگیری از انتشار ویروس یکی از اقدامات جدی، همین 
تعطیلی مدارس است اما درباره اینکه شنیده می شود افراد با سن کم، کمتر دچار این 
بیماری می شوند، شاید این مطلب درست باشد اما معتقدیم دانش آموزان می توانند ناقل 

بیماری باشند به همین دلیل تعطیلی مدارس برای مهار ویروس لازم است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

ادعای پمپئو برای کمک به ایران ریاکارانه است
 سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به ادعای وزیر امور خارجه آمریکا برای کمک به ایران در 
خصوص ویروس کرونا قبل از آنکه به تهران اعلام شود در رسانه ها اعلام شده و روی آن تبلیغات 
وسیع انجام شد، این اظهارات را حرکت تبلیغاتی و ریاکارانه دانست که با اغراض سیاسی و به 

منظور فریب افکار عمومی جهانیان صورت می گیرد. 
سید عباس موسوی افزود: ادعای کمک به ایران برای مقابله با کرونا از سوی کشوری که با 
تروریسم اقتصادی خود باعث فشارهای گسترده بر مردم ایران شده و حتی راه خرید دارو و 

تجهیزات پزشکی را مسدود کرده است، ادعایی مضحک و یک بازی سیاسی - روانی است.
موسوی ادامه داد که وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران به منظور تامین نیازهای 
دارویی و بهداشتی کشور و مقابله با ویروس کرونا در تماس نزدیک با بسیاری از کشورها بوده و 
تاکنون بخش قابل توجهی از نیازهای کلیدی کشور شامل یکصد هزار کیت تشخیص، ماسک 
های ویژه جراحی، دستگاه های تنفس مصنوعی و غیره از طریق کشورهای دوست تامین شده و 

محموله های دیگری نیز در راه است که به موقع اطلاع رسانی خواهد شد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: مقابله با ویروس کرونا، که اکنون به یک اپیدمی جهانی 
تبدیل شده و کشورهای زیادی را در بر گرفته است، نیازمند یک اراده جهانی و همکاری وسیع 
بین المللی است و نه حرکات نمایشی که با اغراض سیاسی و با سواستفاده از رنج و عذاب بیماران 
و آسیب دیدگان صورت می گیرد. مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا جمعه شب در پیامی 
توئیتری نوشت: من عمیقا نگران شیوع ویروس کرونا در ایران و خطر سلامت عمومی برای مردم 
ایران و همسایگانان آنان است. ایالات متحده کمک انسان دوستانه به مردم ایران برای نیازهای 
برآوردنشده آنان در پاسخ ]به بیماری کرونا[ ارایه می کند. همزمان مورگان اورتاگوس سخنگوی 
وزارت خارجه آمریکا در بیانیه ای مدعی شد که کشورش به صورت رسمی از طریق سوئیس 
پیشنهاد کمک خود را به ایران ارایه کرده و ادعا کرد: حمایت از مردم ایران اولویت اول ما است و 
خواهد بود. همچنین بیانیه ای منتسب به پمپئو در تارنمای رسمی وزارت خارجه آمریکا منتشر 

شده که مدعی حمایت از مردم ایران در مقابله با ویروس کرونا است.
هرگونه اقدام علیه ایران پاسخ کوبنده خواهد داشت

 سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در واکنش به ادعاها و تهدیدات یکی از مقامات رژیم 
صهیونیستی اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران در برابر هرگونه تجاوز و یا اقدام احمقانه این 

رژیم علیه منافع کشورمان در سوریه و منطقه پاسخی کوبنده و پشیمان  کننده خواهد داد. 
سید عباس موسوی با اشاره به ماهیت تروریستی و اشغالگری رژیم صهیونیستی افزود: شالوده 
و ماهیت این رژیم در طول ۷۰ سال گذشته بر اشغال سرزمین فلسطین و کشورهای همسایه، 
کشتار، غارت اموال، ترور و تجاوز بنا شده است. موسوی تأکید کرد: حضور جمهوری اسلامی 
ایران در سوریه به دعوت و توافق با دولت این کشور و با هدف مبارزه با تروریسم مورد حمایت 
آمریکا و اسرائیل انجام گرفته و کشورمان در حراست از حضور در سوریه و دفاع از امنیت ملی و 
منافع  منطقه ای خود لحظه ای درنگ و مماشات نخواهد کرد و در برابر هرگونه تجاوز و یا اقدام 
احمقانه، پاسخی قاطع و کوبنده خواهد داد. سخنگوی وزارت امور خارجه در پایان تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی ایران تهدیدات و اظهارات جنگ طلبانه رژیم اشغالگر قدس را در مجامع بین 

المللی نیز پیگیری خواهد کرد.

برای مقابله با بیماری کرونا صورت گرفت

دستور رئیس قوه قضاییه برای رسیدگی به 
وضعیت زندانیان 

سخنگوی قوه قضاییه از دستور حجت الاسلام والمسلمین رئیسی برای رسیدگی ویژه به وضع 
زندانیان در جهت پیشگیری و مقابله با ویروس کرونا خبر داد.

غلامحسین اسماعیلی با اشاره به شیوع ویروس کرونا در کشور، از تمهیدات ویژه بهداشتی 
و قضایی در زندان های کشور خبر داد و گفت: در جلسه روز جمعه  شورای عالی قوه قضائیه 
و متعاقب گزارش سازمان پزشکی قانونی از وضعیت مبتلایان به این ویروس در برخی استان 
ها، حسب دستور ریاست محترم قوه قضاییه مقرر گردید کمیته ویژه ای توسط سازمان زندان ها 
با همکاری و مشارکت پزشکی قانونی و وزارت بهداشت و درمان تشکیل و اقدامات بهداشتی و 
پیشگیرانه در جهت حفظ سلامت زندانیان انجام و پیش بیبنی لازم در زمینه تدارک بخش های 
پزشکی و درمانی صورت پذیرد.  سخنگوی قوه قضائیه به تشکیل کمیته ای قضائی با موضوع 
بررسی وضعیت زندانیان اشاره کرده و افزود: همچنین در جلسه شورای عالی قوه قضائیه مقرر 
شد کمیته ای به ریاست معاون اول قوه وضعیت قضایی زندانیان را بررسی کند و به اتخاذ و ابلاغ 
سیاست کیفری مناسب به واحد های قضایی بپردازد. بر اساس این سیاست کیفری مقرر شد 
تدبیری اتخاذ شود که ورودی زندان ها در شرایط فعلی کشور حتی الامکان کاهش یافته و به 
جز مواردی که بازدداشت متهمان ضرورت دارد، از صدور قرار منتهی به بازداشت اجتناب شود. 
همچنین در مورد زندانیان واجد شرایط نیز بنا بر اعطای مرخصی ویژه قرار گرفت.  اسماعیلی 
به اقدامات روز های گذشته قوه قضائیه در این زمینه اشاره کرده و افزود: در ۲۴ ساعت گذشته، 
در هر دو بخش اقدامات خوبی انجام شده وضع تمامی زندانیان به صورت مستمر تحت رصد و 
مراقبت قرار دارد و تیم های پزشکی در زندان ها مستقر و وضعیت زندانیان تحت کنترل و مراقبت 

مناسب بهداشتی است و خوشبختانه در مورد این افراد جای نگرانی وجود ندارد. 
سخنگوی قوه قضائیه همچنین به تهیه و ابلاغ دستورالعمل لازم در باره این موضوع اشاره کرده 
و گفت: در روز های گذشته دستورالعمل های لازم در جهت کاهش ورودی زندانیان و اعطای 

مرخصی به آن ها تهیه و ابلاغ شده است.

نماینده مردم شازند:

اطلاعات شبکه های مجازی مطمئن نیست
نماینده مردم شازند در مجلس از آن چه بی اطلاعی از روند شیوع ویروس در مناطق محروم 

کشور خواند، ابراز نگرانی کرد. 
علی ابراهیمی در انتقاد از نحوه مدیریتی ویروس کرونا در کشور و تناسب آمار بیماران و فوتی ها 
هم چنین روند اطلاع رسانی در این زمینه را قابل نقد و ان را عیبی بزرگ دانست و اظهار کرد: 
در این که مردم همکاری بکنند و با وحدت ویروس را شکست دهند،  با مسئولان همراه هستم و 
تردیدی در آن ندارم اما عملکرد مسئولان و خروجی تصمیمات آن ها باید بگونه باشد که در مهار 

بیماری اثر مستقیم داشته و مردم احساس آرامش کنند تا رعایت بهداشت فردی را مؤثر بدانند.
نماینده مردم شازند در مجلس با بیان اینکه »متاسفانه اطلاعات شبکه های مجازی ما خیلی 
مطمئن نیست« اظهار کرد: این ادعا که ما بعد از چین عامل انتشار این بیماری به چند کشور 
شده ایم، اخبار خوبی برای کشور ما نیست. وی با تاکید بر ضرورت دوراندیشی در دو مقوله 
آموزش و بهداشت و درمان ابراز عقیده کرد: ما پروژه توسعه را متناسب با تراکم جمعیت پیش 
برده ایم نه متناسب با نیازمان. مثلا شهرستان های دوردستی مثل خراسان جنوبی و سیستان و 
بلوچستان در برخورداری از امکانات مشکل دارند. دسترسی به ماسک و دست کش و مخصوصا 
کیت های تشخصی در این شهرها محدود است. ابراهیمی در پایان با تأکید بر این که »آماری از 
شیوع بیماری یا تلفات در بعضی از استان های محروم نداریم« تصریح کرد: نبود آمار به این معنا 
نیست که بیماری وجود ندارد. بلکه به این معناست که مراکز تشخیص، پایش و درمانی ما با پهنه 
جغرافیایی ایران رشد پیدا نکرده است. این می تواند یک مشکل جدی باشد. ما هنوز مطمئن 

نیستیم که در مرزهای مان صادرکننده ویروس هستیم یا واردکننده.

معاون وزیر ارتباطات اعلام کرد

ضرب الاجل به اپراتورها برای بهبود 
کیفیت اینترنت

 افت کیفیت اینترنت در چند روز گذشته صدای کاربران فضای مجازی را درآورد. رییس 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی کشور حالا از ضرب الاجلی که برای بهبود کیفیت 
به اپراتورهای ثابت و همراه اعلام شده، خبر می دهد.  از هفته گذشته و با ورود ویروس کرونا به 
کشور، مدارس و دانشگاه ها به حالت تعطیل درآمد، برای برخی کارمندان پروسه دورکاری تعریف 
شد و همین مسئله استفاده از اینترنت را چندین برابر کرد. تا آنجا که »حسین فلاح جوشقانی« 
رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در گفت و گویی از افزایش ۴۰درصدی استفاده 
کاربران از اینترنت خبر داد. او افزود: به واسطه شیوع بیماری کرونا، مردم در خانه مانده اند و به 
همین دلیل استفاده از اینترنت افزایش پیدا کرده است. همین مساله باعث شده تا پهنای باند 
اپراتورها اشباع شود و کیفیت ارائه خدمات آن ها کاهش پیدا کند. معاون وزیر ارتباطات گفت: 
پس از اعلام شکایت هایی که در این خصوص از سوی کاربران انجام شده است، به اپراتورهای 
همراه خصوصا همراه اول، شرکت ارتباطات زیرساخت، شرکت مخابرات ایران و اپراتورهای ثابت 

دستور دادیم این موضوع را بررسی و مشکل کمبود ظرفیت را حداکثر تا فردا شب رفع کنند. 
 

تولیت آستان قدس رضوی:

درباره تعطیلی حرم امام رضا)ع( تابع نظر 
وزارت بهداشت هستیم 

 تولیت آستان قدس رضوی درباره تعطیلی حرم مطهر امام رضا)ع( گفت: در این باره وزارت 
بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی هر نظری داشته باشند، تابع نظر آنها هستیم. 

حجت الاسلام احمد مروی تولیت آستان قدس رضوی گفت: ما به دوستان مان در بخش 
سلامت و شرکت داروسازی ثامن و حوزه هایی که در بخش سلامت فعال هستیم، اعلام کردیم 
که فعالیت شان را زیاد کنند و اگر امکانات دارند برای تولید مایع ضدعفونی کننده که مورد نیاز 
مردم است، اقدام کرده و شبانه روز کار کنند و این ها را در مساجد، حسینیه ها و مراکز عمومی 
به صورت مجانی در اختیار مردم قرار دهند. وی درباره تعطیلی حرم امام رضا)ع( ادامه داد: دو 
روز پیش با وزیر بهداشت صحبت کردم، همچنین نامه ای هم به رییس دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد نوشته ایم، ما در این حوزه  ها هیچ نظر و دخالتی نداریم و همه امر را به آنها واگذار کرده ایم.
تولیت آستان قدس رضوی تاکید کرد: وزارت بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی هر نظری 

داشته باشند ما تابع نظر آنها هستیم.
 

 عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:

 نقش اصلی مبارزه با کرونا بر عهده مردم است
یک عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه دولت موظف به 

فراهم آوردن بسترهای بهداشتی برای مقابله با 
ابوالفضل سروش نماینده تهران در مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت: »هفته سختی در 
پیش است هرچند دولت موظف به فراهم آوردن بسترهای بهداشتی برای مقابله با کرونا ویروس 
است، اما نقش اصلی مبارزه در این میدان بر عهده مردم است، دوری از اجتماعات و رفت و 

آمدهای غیر ضرور در شهر مهمترین فاکتور در کاهش شیوع و ابتلا به این ویروس است.«

رییس جمهوری تاکید کرد: امروز ویروس کرونا به یک مشکل جهانی تبدیل شده و 
همه ملت ها و دولت های جهان باید در کنار هم بوده و با کمک به یکدیگر هرچه زودتر 

از این مشکل عبور کنند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه در تماس تلفنی »شیخ تمیم 
بن حمد آل ثانی« امیر قطر با وی، گفت: سفر جنابعالی به تهران در راستای توسعه 
مناسبات و همکاری ها موفقیت آمیز بوده و امیدوارم در دیدار سران دو کشور در آینده 
در دوحه برای توسعه روابط و همکاری های فی مابین گام های موثرتری برداشته شود.
رییس جمهوری با بیان اینکه امروز ویروس کرونا به یک مشکل جهانی تبدیل شده 
و همه ملت ها و دولت های جهان باید در کنار هم بوده و با کمک به یکدیگر هرچه 
زودتر از این مشکل عبور کنند، اظهار داشت: خوشبختانه وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی ایران برنامه ریزی ویژه ای برای مدیریت و کنترل شیوع این ویروس 

انجام داده است.
روحانی با اشاره به ضرورت همکاری های دو جانبه و منطقه ای میان همه کشورهای 
منطقه، گفت: جمهوری اسلامی ایران در خصوص تبادلات تجاری و صادرات کالا در 

حال اجرای پروتکل های بهداشتی خاصی است و بر این امر اهتمام دارد.
رییس جمهوریافزود: همچنین برای رفت و آمد مسافران دو کشور هم پروتکل 
بهداشتی ویژه ای در نظر گرفته شده که با رعایت آن می توانیم پروازها را بین دو کشور 

به حالت عادی برگردانیم.
 هیچ کشوری از این بیماری مصون نخواهد بود

روحانی با اشاره به ضرورت همکاری دو کشور در تامین نیازمندی های بهداشتی 
و درمانی مورد نیاز برای مقابله با این ویروس، خاطرنشان کرد: علاقه مند به توسعه 
همکاری های مشترک بهداشتی دو جانبه و منطقه ای با همه کشورهای منطقه 
هستیم؛ ظاهرا هیچ کشوری از این بیماری مصون نخواهد بود و همگان ناگزیر از 

تبادل تجربیات و امکانات برای عبور از این مشکل خواهیم بود.
رییس جمهور ضمن ابراز امیدواری از گسترش همکاری های همه جانبه  تهران-
دوحه، گفت: امیدوارم مسئولان در کمیسیون مشترک همکاری های ایران و قطر که 

در ماه آینده تشکیل می شود زمینه توسعه مناسبات فی مابین را فراهم کنند.
 از هرگونه کمک به ایران برای مقابله با کرونا دریغ نخواهیم کرد

»شیخ تمیم بن حمد آل ثانی« امیر قطر نیز در این گفتگوی تلفنی، با ابراز خرسندی 
از سفر موفقیت آمیز خود به ایران، گفت: امیدوارم بتوانیم در آینده ای نزدیک شاهد 

ادامه گفت و گوهای سران دو کشور در دوحه باشیم.
امیر قطر با آرزوی سلامتی برای همه مردم ایران و اعلام همبستگی دولت و ملت 
قطر با دولت و ملت دوست و برادر ایران در مقابله با این ویروس و ابراز همدردی با 
خانواده جان باختگان، گفت: مطمئن هستیم جمهوری اسلامی ایران با توجه به 
توانایی و تخصص پزشکان و مدیران بخش سلامت خود قادر به کنترل و عبور از این 

شرایط هستند.
وی با استقبال از پیشنهاد رییس جمهور کشورمان در زمینه توافق بر پروتکل های 
مشترک بهداشتی و همکاری های وزارتخانه های بهداشت دو کشور در راستای انجام 
تبادلات تجاری و رفت و آمد اتباع دو کشور، گفت: دولت و ملت قطر خود را در کنار 
مردم و دولت ایران می بینند و از هرگونه کمک و همکاری در راستای مقابله با این 

بیماری دریغ نخواهیم کرد.
شخ تمیم بن حمد آل ثانی همچنین بر ضرورت گسترش تعاملات و همکاری های 
همه جانبه تهران- دوحه در راستای تسریع در اجرای توافقات فی مابین در کمیسیون 

مشترک همکاری های ایران و قطر تاکید کرد.
دکتر روحانی در تماس تلفنی رئیس جمهور ترکیه:

ریشه کن کردن تروریست ها در ادلب باید مورد توجه باشد
رئیس جمهور با قدردانی از ابراز همدردی و همکاری رئیس جمهور ترکیه درمورد 
جان باختگان ویروس کرونا در ایران، گفت: برنامه ها و سیاست های موثر و مطمئنی 
را برای مدیریت و کنترل ویروس کرونا و درمان بیماران مبتلا به این ویروس در ایران 
در نظر گرفته شده و اقدامات بسیار خوبی انجام گرفته و امیدواریم در آینده نزدیک 

از این بحران عبور کنیم.
تلفنی  حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز شنبه در گفتگوی 
با رجب طیب اردوغان با اشاره به اینکه متاسفانه شیوع این بیماری در بسیاری از 
کشورهای جهان مشکلاتی را برای همه بوجود آورده است، گفت: کرونا تبدیل به 

یک مشکل جهانی شده و همه کشورها برای گذر از این بحران باید کنار هم باشند.
رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت همکاری وزارت خانه های بهداشت و درمان دو 
کشور برای همکاری در مقابله با این بیماری، افزود: ایران آمادگی دارد با اجرای سریع 
پروتکل  بهداشتی مشترک میان دو کشور برای مقابله با این ویروس، زمینه را برای 

تداوم همکاری ها و تبادلات تجاری و رفت و آمد اتباع دو کشور فراهم کند.
دکتر روحانی همچنین با تاکید بر توسعه روابط دو جانبه با ترکیه در همه زمینه ها، 
ابراز امیداری کرد کمیسیون مشترک همکاری های دو کشور در موعد تعیین شده 

برگزار شود.
رئیس جمهور با اشاره به اهمیت بالای حل مسئله ادلب، تاکید کرد: موضوع ادلب 
با توجه به اجتماع تروریست های خطرناک و حفاظت از جان انسان های بیگناه 
ساکن در این منطقه بسیار پیچیده است، که از یک طرف باید جان انسان ها محفوظ 

بماند و از طرف دیگر تروریست ها باید ریشه کن شوند.
دکتر روحانی با اشاره به اهمیت ویژه همکاری های سه جانبه ایران، ترکیه و روسیه 
برای حل مشکل سوریه در راستای تقویت روند آستانه، گفت: همکاری های سه 
جانبه در سطوح مختلف اهمیت ویژه ای دارد و همانطور که قبلا گفته شده، ایران 

برای میزبانی دور بعدی این اجلاس سه جانبه آمادگی دارد.
رئیس جمهور روند آستانه را برای امنیت منطقه یک دستاورد بزرگ قلمداد کرد و 
افزود: قطعا افزایش تنش به سود هیچکس در منطقه نیست و ما باید از طریق گفت و 

گو مسائل را حل و فصل کنیم و نباید اجازه دهیم روند آستانه تضعیف شود.
دکتر روحانی با طرح پیشنهاد برگزاری اجلاس سه جانبه ایران، ترکیه و سوریه، 
گفت: با توجه به توافق ما بر روی اصولی همچون حفظ تمامیت ارضی سوریه، ریشه 
کن کردن تروریست ها، حفظ جان انسان های بیگناه  و حل و فصل سریع مسئله 

ادلب، می توان در این نشست اختلاف نظرها را برطرف کرد.
تاکید بر تاثیر توافقات سه جانبه در چارچوب روند آستانه

رئیس جمهور ترکیه نیز در این گفت و گوی تلفنی با اعلام همبستگی با ملت ایران 
و ابراز همدری با خانواده های درگذشتگان در اثر ویروس کرونا، گفت: ترکیه آماده 
هرگونه همکاری و کمک به ملت و دولت دوست و برادر ایران است و از ارائه هرگونه 

خدمات مورد نیاز دریغ نخواهد کرد.
رجب طیب اردوغان با استقبال از اجرای سریع پروتکل بهداشتی مشترک بین 
دو کشور در جهت تسهیل روابط تجاری و رفت و آمد اتباع دو کشور، گفت و گو  و 

همکاری های وزارت بهداشت دو کشور در این زمینه را لازم دانست.
اردوغان با تاثیر گذار خواندن نقش ایران در تحولات سوریه، گفت و گو های سیاسی 
تنها راه حل مشکل سوریه خواند و خواستار مساعدت و همکاری جمهوری  را 

اسلامی ایران در این زمینه شد.
رئیس جمهور ترکیه با تاکید بر تاثیر توافقات سه جانبه ایران ، روسیه و ترکیه در 
چارچوب روند آستانه، گفت: این گفت و گو ها نتایج خوبی به همراه داشته و برای 

دستیابی به صلح پایدار می بایست تداوم یابد.
دکتر روحانی در تماس تلفنی با رئیس جمهور روسیه:

درمورد ویروس کرونا به سمت کنترل کامل شرایط پیش می رویم 
رئیس جمهور با قدردانی از اعلام همکاری دولت و وزارت بهداشت روسیه در زمینه 
مقابله با ویروس کرونا در ایران، وضعیت ایران در این زمینه را کنترل کامل شرایط 
توصیف کرد و گفت: آمادگی اجرای سریع پروتکل بهداشتی مشترک بین دو کشور 

برای مبارزه با این ویروس را داریم. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز شنبه در گفت و گوی تلفنی با 
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه، روابط دو کشور را خوب و رو به توسعه در همه 
زمینه ها توصیف کرد و گفت: آمادگی داریم در همه زمینه های مورد علاقه دو کشور 
همکاری ها را افزایش دهیم. دکتر روحانی  با اشاره به تحولات اخیر درخصوص توافق 
هسته ای،  ضمن قدردانی از مواضع مسکو درخصوص برجام، گفت:  تازمانی که 
از منافع این توافق برخودار باشیم به تعهدات خود پایبند هستیم و امیدواریم که با 

همکاری سایر طرف ها این توافق حفظ شود.
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به تحولات اخیر در ادلب سوریه و مکالمه تلفنی امروز 
خود با رئیس جمهور ترکیه در این زمینه، گفت: شرایط ادلب نگران گننده است و باید 
هر چه سریعتر توافقات روند آستانه عملیاتی شود تا شاهد آرامش و امنیت و همچنین 
ریشه کن شدن تروریسم در این منطقه باشیم.  دکتر روحانی با تاکید بر اینکه قابل 
قبول نیست بخشی از کشور سوریه برای سالها در اختیار تروریست ها باقی بماند، 
تصریح کرد: همانطور که بارها تاکید شده، راه حل معضل سوریه صرفا سیاسی بوده 
و از طریق گفت و گو حل  خواهد شد و نباید اجازه دهیم شرایط ادلب به بهانه ای برای 

مداخله و سوء استفاده آمریکایی ها از موضوع سوریه تبدیل شود.
رئیس جمهور با اعلام آمادگی برای میزبانی نشست سران سه کشور ایران، روسیه 
و ترکیه در تداوم روند آستانه، افزود: در سال های اخیر با همکاری ایران و روسیه و 
سوریه اقدامات بسیار بزرگی در مبارزه با تروریسم انجام شده است که باید آثار و نتایج 
آن را حفظ کنیم و در زمینه مسئله ادلب کاملا آماده ایم در سطوح سیاسی  و امنیتی  

به یک راه حل مورد توافق هر سه کشور برسیم.
تاکید بر تقویت روند آستانه و مشورت های سه جانبه 

رئیس جمهور روسیه نیز در این گفت و گوی تلفنی با همدردی با دولت و مردم ایران 
به خاطر جانباختن تعدادی بر اثر ابتلا به ویروس کرونا و استقبال از پیشنهاد رییس 
جمهور ایران در اجرای سریع پروتکل  بهداشتی، گفت: آمادگی همه گونه همکاری 

در مقابله با ویروس کرونا از جمله  همکاری های بهداشتی و درمانی را داریم.
ولادیمیر پوتین با تاکید بر همکاری و تعامل ایران و روسیه در زمینه توافق برجام، 
گفت:  اجلاس اخیر کارشناسان در وین فضای خوبی را مهیا کرد تا بتوانیم به سمت 
گره گشایی در این زمینه حرکت کنیم  با توجه به اینکه تهران با همکاری  با آژانس بین 

المللی انرژی اتمی زمینه مساعد را برای این کار مهیا کرده است.
رئیس جمهور روسیه توافقات انجام گرفته براساس چارچوب روند آستانه را برای 
حل و فصل موضوع سوریه  بسیار موثر خواند و افزود: ایجاد مناطق کاهش تنش 
نباید به معنای عدم مبارزه با تروریسم تلقی شود و امیدواریم در آینده هماهنگی ها 
برای حل و فصل موضوع ادامه یابد. پوتین در ادامه با تاکید بر حفظ تمامیت ارضی 
سوریه، گفت: این حق دولت سوریه است که برای مبارزه با تروریست ها در سرزمین 
عکس العمل نشان دهد. رئیس جمهور روسیه با استقبال از اعلام  آمادگی ایران برای 
میزبانی اجلاس آتی سه جانبه سران سه کشور در روند آستانه، ابراز امیدواری کرد که 

با گفت و گو ها  اختلافات بوجود آمده  به سرعت برطرف شود.

رییس جمهوری در تماس تلفنی امیر قطر:

ملت ها و دولت ها برای مقابله با کرونا در کنار هم باشند 

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: تعداد مبتلایان قطعی 
به ویروس کرونا در کشور تاکنون ۵۹۳ نفر هستند که ۱۲۳ نفر ترخیص شده و بهبود یافته 
و ۴۳ نفر فوت کرده اند.  کیانوش جهانپور روز شنبه در جمع خبرنگاران درباره آخرین آمار 
ابتلای قطعی به ویروس کرونا و فوت ناشی از آن افزود: ۲۰۵ مورد جدید ابتلای قطعی به 
بیماری کووید ۱۹ ظرف ۲۴ ساعت گذشته داشتیم که ۵۲ نفر در تهران، ۲۱ نفر در قم، ۱۷ 
نفر در گیلان، ۲۲ نفر در گلستان،  ۱۲ نفر در اصفهان، ۱۸ نفر در مرکزی )اراک و ساوه(، 
۱۲ نفر در مازندران، یک نفر در خراسان جنوبی )اولین مورد تشخیصی(، یک نفر در ایلام 
)اولین مورد تشخیصی(، ۸ نفر در فارس، ۶ مورد در آذربایجان شرقی، ۳ نفر در اردبیل، ۸ نفر 
در البرز، ۴ نفر در سمنان، ۵ نفر در کردستان، ۶ نفر در قزوین، ۴ نفر در خوزستان، یک نفر 
در سیستان و بلوچستان و ۴ مورد در یزد هستند و از این جمع، ۹ نفر فوت کرده اند. جهانپور 
بیان کرد: شایعه پردازی ها در رسانه های خارجی منتشر می شود و آنچه وزارت بهداشت به 
عنوان آمار قطعی ارائه می کند بر اساس آخرین یافته های آزمایشگاهی است. تنها تفاوت آن 
با آزمایش های اولیه این است که در مواردی آزمایش اولیه شاید به همراه علائم برای شروع 
بیماری کافی است و اقدامات لازم در بیمارستان ها آغاز می شود، اما از نظر اپیدمیولوژیک این 
آمار وقتی با آزمایش های نهایی قطعی نشود، به عنوان کیس قابل ارائه در آمارهای رسمی 
نخواهد بود. وی ادامه داد: تعداد موارد مشکوک خیلی بیشتر از آن چیزی است که نتایج 
آزمایشگاهی به عنوان مبتلا به کووید ۱۹ نشان می دهد. ۱۰ تا ۱۵ درصد افراد به عنوان 
ابتلای قطعی به این بیماری محسوب می شوند و در بسیاری از موارد افراد به عفونت های 
حاد تنفسی دیگری مبتلا هستند و با تابلوی مشکوک تحت مراقبت قرار می گیرند. اینکه 
می گویند در یک بیمارستان ۵۰ یا ۱۰۰ نفر مشکوک بستری هستند، برخی از این افراد 

علائم شبه آنفلوآنزا دارند و خروجی یافته های آزمایشگاهی ۱۰ درصد موارد را تایید می کند.
تفاوتی بین مردم و مسئولان برای انجام آزمایش کرونا وجود ندارد

جهانپور درباره مباحث مطرح شده مبنی بر انجام آزمایش اختصاصی ویروس کرونا برای 
برخی مسئولان بیان کرد: هیچ تفاوتی بین مردم و مسئولان برای انجام آزمایش تشخیص 
کرونا وجود ندارد. افرادی که علائم ابتلا به ویروس کرونا داشته باشند در مراکز درمانی تریاژ 
شده و بر اساس پروتکل، آزمایش برای این افراد انجام شده و اگر پاسخ آزمایش مثبت باشد، 
اقدامات درمانی انجام می شود. وی ادامه داد: از هیچ مسئول یا فردی که علائم ندارد، تست 
کرونا گرفته نمی شود. این در شرایطی است که همه مسئولانی که از آنها تست کرونا گرفته 
شده، علائم داشته و آزمایش آنها نیز مثبت شده و این نشان می دهد که تست بیهوده گرفته 
نشده است. در وزارت بهداشت فقط تست دکتر حریرچی مثبت شده و تست خانم ابتکار نیز 
در دولت مثبت اعلام شده است. رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
گفت: در حال حاضر با توجه به افزایش آزمایشگاه های تشخیص کرونا، دیگر هیچ تفاوتی 

حتی بین ساکنان مناطق مختلف کشور هم وجود ندارد.
همه کیت های کرونا تحویل وزارت بهداشت می شود

جهانپور گفت: همه کیت های تشخیصی کرونا که به صورت اهدایی از طرف چین یا از 
طرف سازمان جهانی بهداشت وارد کشور شده، تحویل وزارت بهداشت می شود.

وی ادامه داد: آنچه تاکنون از چین برای کمک به ایران جهت مبارزه با ویروس کرونا وارد 
شده، ۱۵ هزار کیت تشخیصی اهدایی دولت چین و تعدادی وسایل حفاظتی و درمانی 

برای آی سی یو است که این مورد امروز وارد کشور می شود.
کیف ماسک و ژل را وزارت بهداشت به نمایندگان نداده است

جهانپور درباره کیف های حاوی ماسک و ژل ضد عفونی که در مجلس به نمایندگان داده 

شده نیز بیان کرد: کیف هایی که محتوی ماسک و ژل ضد عفونی بوده و به نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی تحویل داده شده نیز از طرف وزارت بهداشت نبوده و هر ارگانی 
ممکن است این کار را انجام دهد و بین کارکنان خود توزیع کند و این موضوع ارتباطی به 

وزارت بهداشت ندارد.
وی افزود: نمایندگان مجلس جزو گروه های در معرض خطر ویروس کرونا هستند و در 
تجمعات مختلف در روزهای اخیر حضور داشتند. افرادی که علائم ابتلا به ویروس کرونا 

داشته باشند نیز از آنها آزمایش کرونا گرفته شده است.
لوازم حفاظتی بر اساس ارزیابی خطر داده می شود

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت درباره لوازم و تجهیزات حفاظتی 
برای کادر بهداشت و درمان نیز اظهار کرد: لوازم و تجهیزات حفاظتی بر اساس سطح 
حفاظتی و ارزیابی خطر داده می شود. به طور مثال سطح حفاظتی فردی که در یک 
درمانگاه معمولی کار می کند با کسی که در آی سی یو بیمارستان شهدای یافت آباد مشغول 
مراقبت از بیمار مبتلا به کروناست، تفاوت دارد. سطح حفاظت بر اساس میزان مواجهه و 

ارزیابی خطر انجام می شود و وسایل حفاظتی هم بر همین اساس داده می شود.
احتمال احداث بیمارستان سیار در گیلان

جهانپور درباره احتمال نیاز برخی استان ها مانند گیلان به بیمارستان سیار بیان کرد: 
در همه استان ها و به خصوص استان هایی که بیشتر درگیر ویروس کرونا هستند، مطالعه 
اولیه و امکان سنجی برای برقراری بیمارستان سیار انجام شده است و آمادگی احداث از 
طرف دانشگاه های علوم پزشکی و نیروهای مسلح و وزارت دفاع وجود دارد. در برخی 
استان ها در صورت نیاز امکان دارد که این کار انجام شود. وی اظهار کرد: ممکن است 
در استان گیلان اقدامات پیش بینانه برای احداث بیمارستان سیار انجام شود، اما در کل 
کشور ۲۷ هزار تخت بیمارستانی برای بیماران مبتلا به کرونا در نظر گرفته شده که در حال 
حاضر حتی یک سوم آن هم پر نشده است. در نتیجه فعلا نیازی به احداث بیمارستان 

سیار وجود ندارد.
ادعای بی بی سی فارسی بی ربط است

 سخنگوی وزارت بهداشت در مورد ادعای ۲۱۰ جان باخته ناشی از ابتلا به کرونا در شبکه 
بی بی سی فارسی، افزود: کرونا برای مردم دنیا رنج و بیماری است، ولی برای این شبکه های 
ماهواره ای و همتایانشان در شبکه سعودی و آلبانی، نان آور شده و مطامع پست سیاسی 

را در اضطراب و نگرانی ملت ها جست وجو می کنند و از این راه متاسفانه ارتزاق می کنند.
وی ادامه داد: حتی تعداد افرادی که در همین بازه زمانی از سندرم های حاد تنفسی فوت 
کرده اند هم شاید به این عدد نرسد. در نتیجه این ادعا کاملا کذب است و البته عامدانه 
تنظیم شده و حتی بر خلاف رویه مرسوم رسانه های حرفه ای به هیچ منبعی هم اشاره نشده 

و کاملا هدفدار است و هدفی جز ایجاد رعب و هراس در میان مردم ایران ندارد.
جهانپور گفت: اطلاع رسانی شفاف و دقیق ایران در موضوع کرونا در حالی که اغلب 
کشورها یا توان شناسایی و ثبت داده ها در این سطح را ندارند یا آمار را به دلایل سیاسی و 
اقتصادی کتمان می کنند، بسیاری را گرفتار کرده است. اطلاعات ارائه شده توسط بی بی 
سی در این مقطع کاملا کذب است. چنانکه همه آنچه در هفته های گذشته در این موضوع 

جعل شد، بی پایه بودن آن مشخص شد و این موضوع نیز چنین است.
وی اظهار کرد: از نگاه ما در نظام سلامت، کرونا یک معضل سلامت و یک موضوع انسانی 
است و بنای پیوند زدن آن با سیاست را نداریم. قطار سلامت را بر خلاف بدخواهان این ملت، 

هرگز به لکوموتیو سیاست و حاشیه های آن پیوند نخواهیم زد.

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد 

آخرین آمار ابتلا و فوتی ناشی از کرونا درایران
فوتی ها ۴۳ نفر مبتلایان ۵۹۳ نفر هستند

احسان محمدی*

حسن بختیاری زاده*
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یک متخصص بیماری زنان با اشاره به شیوع بیماری کرونا مطرح کرد

پیشگیری و توجه به توصیه های بهداشتی برای 
زنان باردار

متخصص بیماری زنان می گوید: با توجه به اینکه سیستم ایمنی بدن زنان باردار پایین تر از 
دیگران است لذا این افراد باید توصیه های بهداشتی درباره کرونا را بیشتر رعایت کنند.

کرونا ویروس از خانواده بزرگی از ویروس ها هستند که هفتمین رده جدید آن در شهر ووهان 
چین پیدا شده است؛ مرکز طغیان آن در اثر حضور یا کار در بازار عمده فروش ماهی و غذاهای 
دریایی در ووهان چین بوده است که علائم این ویروس تب، سرفه و کوتاهی تنفس و علائم 

گوارش به همراه اسهال و یا عفونت ریه و سندرم حاد شدید و نارسایی کلیه است.
این ویروس از راه های انتشار در هوا، تماس نزدیک با انسان مبتلا و دست زدن به وسایل 
آلوده منتقل می شود که با توصیه های بهداشتی مانند شستن دائم دست ها، اجتناب از 
روبوسی و دست دادن و رعایت فاصله یک و نیم متری با فرد بیمار و خود مراقبتی می توان با 

این ویروس مبارزه و مقابله کرد.
اما در این میان افرادی هستند که بیشتر از دیگر افراد جامعه در معرض انتقال این ویروس 
هستند، مانند بیماران دیابتی، قلبی و عروقی و یا افراد سالمند و هم چنین زنان باردار که دارای 
سیستم دفاعی ضعیف تری هستند که این افراد باید در این روزها که این ویروس در جامعه در 
حال انتشار است بیشتر در خانه مانده و به توصیه های بهداشتی بیشتر از دیگر افراد توجه 
کنند. به دلیل تغییراتی که در شرایط جسمی و سیستم ایمنی زنان باردار به وجود می آید 
همان طور که در مورد سایر ویروس های خطرناک دیگر مانند آنفلوآنزا دیده می شود زنان باردار 
نسبت به اقشار دیگر نوع ابتلاء شدیدتر بوده به ویژه در دوران سه ماهگی اول باید بیشتر 
مراقبت داشته باشند. یک متخصص بیماری های زنان در گفت وگویی می گوید: آنفولانزا یکی 
از بیماری هایی است که از دیرباز باعث ایجاد نگرانی و بروز مشکلاتی برای زنان باردار بوده و 
طی سال های اخیر در پی شیوع انواع ویروس های ایجاد کننده آنفولانزا، انجام واکسیناسیون 
برای خانم هایی که در هر سنی از بارداری هستند اجباری شده است زیرا این بیماری ممکن 

است جنین را و سلامتی او را تحت الشعاع قرار دهد.
عاطفه گلستانی می افزاید: ویروس کرونا یا کوید ۱۹ ویروس جدیدی از خانواده ویروس های 
ایجاد کننده آنفولانزا است و در نتیجه هنوز واکسنی هم برای این ویروس وجود ندارد و باید به 
درستی در جهت پیشگیری آن اقدام کرد؛ زنان باردار به دلیل تغییراتی که در جسم و سیستم 

ایمنی آن ها ایجاد می شود بیشتر در معرض این ویروس هستند.
وی ادامه داد: به دلیل وجود تب بالا در این نوع ویروس در زنانی که در سه ماهه اول بارداری 
هستند ممکن است خطرساز باشد و در مواردی مرده زایی، سقط و زایمان زودرس دیده 
می شود اما نکته مهم اینکه در مورد این ویروس این است که کشندگی آن نسبت به سایر 

ویروس ها بسیار کم است و در حد ۵۰ درصد با پیشگیری می توان از ابتلاء به آن در امان بود.
این متخصص بیماری های زنان در بخش دیگری از سخنان خود بیان می کند: به زنان 
باردار توصیه می شود به دلیل اینکه با رعایت توصیه های بهداشتی جان خود و جنین را نجات 

می دهند باید بیشتر توصیه های بهداشتی را جدی بگیرند.
وی تأکید کرد: شستن مکرر دست ها و پرهیز از روبوسی و دست دادن و خروج از خانه و 

تماس های غیرضروری را باید توسط زنان باردار مورد توجه بیشتری قرار گیرد.
گلستانی می افزاید: ضمن اینکه احتمال سرایت ویروس کرونا در زنان باردار در زمان حضور 
در جامعه و ارتباط با افراد دیگر بیشتر از زنان غیر باردار است لذا زنان باردار هنگام انجام 
تصویربرداری و سونوگرافی از ماسک استفاده کنند؛ زنان باردار مانند افراد معمولی در چنین 

شرایطی باید از خوردن غذاهای فست فودی و خارج از خانه خودداری کنند.
این متخصص بیماری های زنان عنوان می کند: به دلیل مشکلات ریوی و تنفسی که از 
علائم بیماری کرونا ویروس است به دنبال وجود سرفه های متعدد و تنگی نفس در زنان باردار 
خطر زایمان زودرس و پارگی کیسه آب را افزایش می دهد لذا باید زنان باردار آرامش خود را 
حفظ و از استرس و ترس دوری کنند و توصیه می شود مواد غذایی سرشار از ویتامین آ مانند 

آب هویج، توت فرنگی و آب کرفس را در سبد غذایی خود اضافه کنند.
گفتنی است، در این شرایط باید زنان باردار از هرگونه شایعات و ترس از ابتلاء به ویروس 
کرونا بر حذر داشت و حتی الامکان به آن ها آرامش و اطمینان داد که با رعایت موارد بهداشتی 
فردی می توان با این ویروس مقابله کرد؛ هم چنین تا جایی که ممکن است این زنان در اماکن 

عمومی کم تر ظاهر و در خانه استراحت کنند.

سلامت 

رییس دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت: اضطراب کرونا می تواند روی سیستم ایمنی تأثیر منفی داشته و 

بدن را در برابر بیماری ها تضعیف کند. 
احمد حاجبی درخصوص چگونگی غلبه بر اضطراب ناشی از شیوع ویروس 
کرونا در کشور بیان کرد: در روزهای اخیر، بسیاری از افراد اضطراب ابتلا به 
ویروس کرونا را دارند، اضطراب واکنش طبیعی به شرایط سخت و تهدید آمیز 
است، اما اگر شدید و طولانی شده و رنج ایجاد  کند، زندگی را مختل می  کند. 
اضطراب می  تواند روی سیستم ایمنی تأثیر منفی داشته باشد و بدن را در برابر 
بیماری  ها تضعیف کند. گاهی نیز اضطراب باعث رفتارهای ناکارآمد می  شود. 
برای مثال، ممکن است باعث شود، مکررا اخبار اشتباه یا ناخوشایند را برای هم 

ارسال کنیم و پیام  های درست و دستورالعمل  های علمی را ندیده بگیریم.
وی افزود: اقداماتی که فرد مبتلا به اضطراب انجام می  دهد و چرخه  اضطراب 
خودش و دیگران را بیشتر می  کند، شامل جستجوی مداوم خبر در رسانه  ها 
و شبکه های اجتماعی نامعتبر است، همچنین، عدم اطمینان و بزرگ  نماییِ  
خطرات، از ویژگی  های افراد مضطرب است. اشخاصی که از قبل دچار اختلال 
اضطراب منتشر، اختلال اضطراب بیماری و اختلال وسواسی جبری بوده  اند، 

در این شرایط اضطراب بیشتری را تجربه می  کنند.
شست و شوی مداوم دست ها به منظور اطمینان روانی 

حاجبی درخصوص نحوه برخورد با اضطراب ناشی از ابتلا به بیماری، گفت: 
مردم برای اینکه از عدم ابتلا به بیماری اطمینان حاصل کنند، می توانند، دست  
هایشان را مکررا بشویند. این مؤثرترین روش برای پیشگیری از بیماری است. 
در وهله بعدی، به دنبال اطلاعات دقیق باشند و این اطلاعات را از منابع معتبر 
مانند، سازمان جهانی بهداشت، وزارت بهداشت و سایت  های دانشگاه های 
علوم پزشکی دریافت کنند. همچنین، می  توانید سوالات خود را از سامانه 

سلامت با شماره ۱۹۰ بپرسند.
نشر اخبار و اطلاعات نادرست، ممنوع!

مدیرکل دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت با بیان اینکه 

لزومی ندارد که مردم روزانه بیش از یک یا دوبار اخبار را چک کنند، ادامه داد: 
مردم باید توجه کنند که قبل از بازنشر اخبار و اطلاعات، از صحت آنها مطمئن 
شوند. انتشار اخبار نادرست، اضطراب اطرافیان شما و جامعه را بی  دلیل افزایش 

می دهد.
کرونا، اولین و آخرین بیماری واگیردار و همه  گیر نیست

حاجبی اظهار کرد: مردم باید آگاه باشند که این بیماری، اولین و آخرین 
بیماری واگیردار و همه  گیر نبوده و کشنده  ترین بیماری نیز محسوب نمی شود؛ 
شاید جالب باشد که بدانید از هر صد نفری که مبتلابه این بیماری می  شوند، دو 
نفر ممکن است که جانشان را از دست بدهند. در ضمن، بعضی از بیماری  ها که 
چندان جدی گرفته نمی  شود، مرگ  و میر بالایی دارند. برای مثال، سالانه بیش 

از یک میلیون نفر در جهان به علت ابتلا به سل جان خود را از دست می  دهند.
تحرک کافی داشته باشید و حتی در خانه ورزش کنید

وی درخصوص فعالیت های داخل منزل، توصیه کرد: اگر برای رعایت ایمنی 
ساعات طولانی در منزل هستید، سعی کنید در منزل هم فعال باشید و بیکار 
نمانید. تحرک کافی داشته باشید و حتی در خانه ورزش کنید. برای قدم زدن و 
پیاده روی به مکان های خلوت یا طبیعت بروید و خود را به مدت طولانی در منزل 
حبس نکنید. با دوستان و اطرافیان خود صحبت کنید. صحبت در مورد نگرانی  
ها به بهتر شدن حال شما کمک می  کند، اما صحبت های خود را به اخبار کرونا 

ویروس محدود نکنید.
مدیرکل دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت  ادامه داد: 
سعی کنید، بر مواردی که روی آن کنترل دارید، تمرکز کنید. از روش هایی که 
قبلا برای کاهش اضطراب و استرس شما موثر بوده استفاده کنید. برای مثال، 
روش  های آرام  سازی و ریلکسیشن را به کار ببرید. خود را سرگرم کنید، فیلم 

تماشا کنید یا هر فعالیت لذت  بخشی که شما را آرام می  کند.
حاجبی تصریح کرد: اگر احساس می  کنید، تحت  فشار زیادی قرار دارید، یا 
انجام کارهای روزمره برای شما سخت شده، با پزشک، روانپزشک یا روانشناس 

مشورت کنید.

مدیرکل دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت درخصوص 
چگونگی کنترل اضطراب در شرایط پراسترس و بحرانی مانند شیوع ویروس 
کرونا، اظهار کرد: اکثر ما وقتی با اتفاقات و حوادث ناگواری مانند سیل، زلزله،  
یا از دست دادن عزیزی روبرو می شویم، یا احساس کنترل روی شرایط نداریم و 
اوضاع برایمان غیرقابل پیش  بینی می  شود؛ مانند مواجهه یا همه  گیری ویروس 

کرونا، دچار استرس می شویم.
وی افزود: استرس گاهی نتیجه یک اتفاق مهم و غیرمعمول است و گاهی هم 
به دلیل انباشته شدن فشارهای کوچک پیش می  آید.  وقتی احساس می  کنیم 
شرایط برای ما غیرقابل تحمل شده، قادر به مدیریت اوضاع نیستیم و فشار روی 

ما بسیار زیاد است، ممکن است در بحران باشیم.
حاجبی گفت: هریک از ما به شکل متفاوتی به استرس و حوادث  ناگوار واکنش 
نشان می  دهیم. گاهی نشانه  های جسمی  مانند سردرد، دردهای پراکنده بدنی، 
مشکل گوارشی، احساس خستگی، کاهش اشتها، بی  خوابی پیش می  آید و 
گاهی نشانه  های روانی رفتاری، مانند احساس ترس و اضطراب، درماندگی، نا 

امیدی، کرختی و شوکه  شدن، یا خشم تجربه می  شود.
وی  درخصوص مفهوم تاب آوری، عنوان کرد: به آنچه که به ما کمک می کند با 
استرس  ها و حوادث سخت کنار بیاییم، »تاب آوری« گفته می شود. »تاب آوری« 
به این معنی نیست که تحت  تاثیر مشکلات قرار نمی  گیریم و ناراحت نمی  شویم، 
بلکه، تعیین می  کند چطور با مشکلات کنار بیاییم، از آنها گذر کنیم و سلامت 

روانمان را حفظ کنیم.
کمتر اخبار را چک کنید

مدیرکل دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت درخصوص 
و  رفتارها  اکثر  کرد:  اظهار  بحران،  و  پراسترس  شرایط  در  نبایدها  و  بایدها 
واکنش هایی که افراد در هنگام حوادث و بحران  های غیر منتظره از خود نشان 
می  دهند، رفتارهایی طبیعی است، به همین دلیل به خودتان یا دیگران برچسب 
ضعیف، ترسو و یا غیرطبیعی بودن نزنید. از موقعیت  هایی که استرس شما را زیاد 
می  کند، دوری کنید. برای مثال، کمتر اخبار را چک کنید. خواندن اخبار یک یا 
دوبار در روز استرس کمتری دارد تا اینکه تمام طول روز اخبار را ببینید یا بشنوید.

در مورد نگرانی  ها و احساساتتان حرف بزنید
وی افزود: از جمع  های پرتنش دوری کنید. در مورد نگرانی  ها و احساساتتان 
حرف بزنید و از بیان آنها خجالت نکشید. اجازه بروز احساساتی مانند، گریه و 
خشم را به خود و دیگران بدهید.با احساسات و افکار خود نجنگید، تغییر حال 
شما در هر لحظه طبیعی است و برای حل و فصل آن نیاز به زمان است. بپذیرید 
که همه چیز در کنترل شما نیست. سعی کنید، برنامه و زندگی عادی خود را 
حفظ کنید و روی چیزهایی که کنترل دارید، تمرکز کنید، نه روی چیزهایی که 

کنترل ندارید.
موسیقی گوش کنید

وی ادامه داد: ساعت هایی را به  دور از فضای مجازی بگذرانید و کارهایی که 
برای شما آرامش بخش است را در برنامه روزانه تان بگنجانید. برای مثال، نیایش 
کنید، موسیقی گوش کنید، کتاب بخوانید، یا فیلمی  که دوست دارید تماشا 

کنید.
به اندازه کافی استراحت کنید

وی با بیان اینکه در شرایط بحرانی و بی  ثبات، تصمیم مهمی  نگیرید و تغییر 
بزرگ در زندگی خود ایجاد نکنید، خاطرنشان کرد: به اندازه کافی استراحت 
کنید، خواب خوب و کافی کمک می  کند که توان خود را بازیابی کنید. ورزش 
کنید. اگر امکان ورزش منظم ندارید، تحرک بیشتری داشته باشید و حداقل ۲۰ 
دقیقه در روز پیاده  روی کنید. از روش های آرام  سازی استفاده کنید. در مواقع 
استرس نفس  های عمیق بکشید. در حضور کودکان در مورد اخبار بد صحبت 
نکنید. از مصرف هر نوع دارو بدون تجویز پزشک خودداری کنید. از مواد مخدر 
یا الکل برای سرکوب احساسات منفی استفاده نکنید. در صورتی که احساس 
کردید برای چند روز متوالی نمی توانید کارهای روزمره را انجام دهید یا کنترل بر 

حس  ها و شرایط خود ندارید، به پزشک ، روانپزشک یا روانشناس مراجعه کنید.
مراجعه به روانشناس و روانپزشک در صورت نیاز

یا  و  نیاز به کمک  های پزشکی، روانپزشکی  تاکید کرد: درصورت  حاجبی 
روانشناسی، به مراکز خدمات جامع سلامت، درمانگاه ها، بیمارستان ها و یا هر 

مرکز درمانی که در دسترس شما است، مراجعه کنید.

رییس دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت مطرح کرد

اضطراب کرونا، ویرانگر سیستم ایمنی بدن

مقایسه برخی از ویژگی های بیماری ناشی از کرونا، آنفولانزا و سرماخوردگی

 این روزها مبارزه با کرونا دغدغه مشترک تمام مسوولان 
و مردم به خصوص مدافعان سلامت کشور است، اما اصل 
اساسی مورد تاکید همه پزشکان برای موفقیت در این بسیج 

همگانی، رعایت بهداشت فردی و حفظ آرامش است. 
و  پزشکی  آموزش  و  درمان  وزارت  مستمر  های  آموزش 
و  درمانی  کادرهای  تلاش  و  پزشکی  علوم  های  دانشگاه 
بیمارستانی کشور، نمودی از فداکاری و ایثار را به نمایش 
گذاشته که یادآور فداکاری های رزمندگان هشت سال دفاع 
مقدس بوده و به حق این قشر »مدافعان سلامت« کشور 

لقب گرفته اند.  
درمانی  کادر  و  پرستاران  پزشکان،  تلاش  چند  هر 
با  مقابله  برای  دولت  توسط  شده  آماده  های  بیمارستان 
بیماری و ویروس کرونا در سطح کشور چشمگیر است، اما 
کارشناسان می گویند موفقیت هر چه بیشتر تلاش های 
درمانی در ارتباط با کرونا، منوط به نهادینه شدن و ترویج 

فرهنگ رعایت بهداشتی فردی در بطن جامعه است. 
سابقه  که  پزشکانی  تجربیات  از  استفاده  بین  این  در 
دارند  را  کرونا  بیماری  از  پیشگیری  و  درمان  در  رودرویی 
،مفید است و باید آن را در اختیار مردم گذاشت؛ خبرگزاری 
و گوی  راستا گفت  این  تبریز در  جمهوری اسلامی مرکز 
کوتاهی را با یک پزشک چینی درگیر با بیماران کرونایی و نیز 

پزشکان ایرانی انجام داده است.  
پزشک متخصص بیماری های عفونی شهر ۶.۶ میلیون 
نفری »کومینگ« در جنوب چین که درگیر ویروس کرونا 
است، در گفت و گو با ایرنا اظهار کرد: بیماری کرونا شیوع 
این ویروس همین موضوع  بالایی دارد و مهمترین خطر 
است که نسبت به سایر ویروس های گروه کرونا نسبت شیوع 
بالایی دارد، بر این اساس باید تدابیر لازم و مناسب برای 

پیشگیری از آن را انجام داد اما نباید از آن ترسید.   
ها  دست  شستن  آن  از  تر  مهم  و  دستکش  از  استفاده 
حداقل بین ۳۰ ثانیه تا ۲ دقیقه باید مورد توجه و دقت لازم 
قرار گیرد، چون در جلوگیری از ابتلا به کرونا نقش اساسی 

دارد.
وی با تاکید بر اینکه رعایت بهداشت فردی عامل تعیین 
کننده در پیشگیری از کرونا است، افزود: بیشترین سهم 
باید  مردم  پس  است،  دست  راه  از  کرونا  بیماری  به  ابتلا 
همواره در طول روز چندین نوبت دست های خود را به دقت 
با آب و صابون یا مواد ضدعفونی کننده پاک و تمیز و از دست 

دادن و روبوسی نیز اجتناب کنند.  
یانگ با اشاره به اینکه برای مقابله با بیماری کرونا باید قوی 
باشیم و در چین تاکنون توانسته ایم با این اعتقاد، پیشگیری 
و مبارزه مناسبی با این بیماری داشته باشیم، ادامه داد: باید 
از خوردن غذاهای خام و گوشت نیم پز پرهیز شود، البته 

تغذیه ای را در این خصوص نمی توانم پیشنهاد کنم.  
این پزشک چینی افزود: بهترین راه مقابله مردم با کرونا 

ماندن در خانه و رعایت بهداشت فردی است.   
یانگ ادامه داد: در صورت داشتن سرفه و تب به پزشک 
مراجعه کنید تا آزمایش های لازم به انجام برسد چون از 

جمله علایم اصلی بیماری کرونا این موارد است.  
وی با بیان اینکه میزان مرگ و میر جمعیت بیماران کرونا 
در چین ۲ درصد بوده است، اظهار کرد: اگر برای ۲ هفته 
متوالی، متوسط دمای بدن و تب شما از ۳۷.۴ درجه پایین 

نیامد حتما به پزشک مراجعه کنید.  
وحشت از  ویروس کرونا بیهوده است

استاد تمام بیماری های عفونی دانشگاه علوم پزشکی 
تهران نیز با تاکید بر اینکه مردم آرامش خود را حفظ کنند، 
گفت: درباره کرونا ویروس، وحشت بیهوده ایجاد شده است 
و در فضای مجازی مطالب بی ربطی در مورد کرونا ویروس 

نوشته می شود و مردم را به وحشت می اندازد که نباید این 
مطالب بی پایه را باور کنند.  

دکتر مینو محرز با اشاره به روش های پیشگیری از بیماری 
کرونا، گفت: مردم باید در شستن دست های خود وسواس 
به خرج دهند و در طول روز چندین بار به دقت آنها را با آب 
و صابون بشویند و هنگام عطسه و سرفه نیز بهداشت فردی 
را رعایت کرده، دستمال کاغذی، دست یا آرنج خود را جلوی 

دهان بگیرند.  
وی در خصوص تغذیه برای مقابله با ویروس کرونا، گفت: 
برخی می گویند کافور بخورید، من می گویم همان غذای 

معمولی خود را بخورید.  
بیماری  اگر  که  است  این  ما  وظیفه  داد:  ادامه  محرز 
ویروسی داریم از خانه بیرون نرویم تا بقیه را هم مبتلا نکنیم؛ 
البته باید بدانیم ویروس کرونا حتی نسبت به آنفلوآنزا هم 
ساده تر است و نباید از آن بترسیم، بلکه توصیه های پزشکی 

و بهداشتی را رعایت کنیم.  
این استاد دانشگاه گفت: دست دادن، روبوسی، صفحه 
موبایل، دستگاه های خودپرداز، زنگ ورودی اماکن، موس 
و صفحه کلید کامپیوتر و صفحه کلید آسانسورها و خودکار 

مشترک می توانند از جمله عوامل انتقال بیماری باشند.
ویروس کرونا از راه دهان، بینی و چشم وارد می شود

علوم  دانشگاه  روابط عمومی  مدیر  و  متخصص  پزشک 
پزشکی تبریز نیز به ایرنا گفت: ویروس کرونا از راه دهان، 
بینی و چشم وارد بدن می شود، پس با رعایت بهداشت 
صورت و مراقبت حفره های صورت محافظت می شود چون 

از راه پوست این ویروس وارد بدن نمی شود.  
معرض  در  نباید  کرد:  اظهار  دکتر سیدجمال حسینی 
ویروس کرونا قرار بگیریم و توجه داشته باشیم که درمانگاه 
ها، بیمارستان ها، محل های پرتجمع و بازار از مکان پرخطر 
برای ابتلا به کرونا هستند، پس نباید بی مورد از خانه خارج 
شویمنباید در معرض ویروس کرونا قرار بگیریم درمانگاه ها، 
بیمارستان ها، محل های پرتجمع و بازار از مکان پرخطر 
برای ابتلا به کرونا هستند پس نباید بی مورد از خانه خارج 

شویم.

وی یادآوری کرد: نه فقط تلاش کنیم که کمتر از خانه 
خارج شویم، بلکه باید هر چیزی را که از بیرون وارد می شود، 
بشوییم و اقلامی مثل نان و برنج را نیز که قابل شستشو 

نیستند، با حرارت یا پختن ایمن کنیم.  
مواد  با  سطوح  کردن  استریل  افزود:  حسینی  دکتر 
ضدعفونی کننده بسیار ضروری است؛ به طور مثال می 
توان با ترکیب ۴ تا ۵ لیتر سفیدکننده و یک لیتر آب سطوح را 

به خوبی ضدعفونی کرد.  
وی گفت: الکل طبی یا سفید )اتیلیک یا اتانول( بهترین 
ضد عفونی کننده و پاک کننده پس از آب و صابون است 
اما در صورت استفاده از الکل صنعتی از نسبت ترکیب ۷۰ 
درصد الکل و ۳۰ درصد آب برای پاک کردن و ضدعفونی 

کردن استفاده شود.  
وی ادامه داد: از تماس با افراد بیماری که عطسه یا سرفه 
می کنند پرهیز شود و این افراد نیز باید از ماسک استفاده 

کنند.  
دکتر حسینی تاکید کرد: یکی از موارد و وسایل بسیار 
خطرناک که موجب انتقال بیماری کرونا می شود، استعمال 
قلیان است و استفاده از تلفن همراه نیز بدون در نظر گرفتن 

موارد بهداشتی پرخطر می باشد.   
وی در خصوص تغذیه برای پیشگیری از بیماری کرونا، 
گفت: تغذیه ثابت شده برای پیشگیری وجود ندارد اما هر 
آنچه که موجب تقویت بدن و سیستم ایمنی انسان شود مثل 

میوه جات، سبزی، عسل و خرما مفید است.  
وی بیماران قندی، دیالیزی و دارای ضعف سیستم ایمنی 
در خصوص  بودن  نظر  تحت  و  بیشتر  مراقبت های  به  را 

بیماری خود تاکید کرد.  
حسینی همچنین با اشاره به اینکه آب مهمترین عامل در 
حفظ سلامت افراد است، گفت: مردم باید استفاده بهینه از 
آن کنند و ابتدا کف آب و صابون را در دست ایجاد کرده و 
سپس اقدام به باز کردن شیر آب کنند، چون با کمبودی که 
وجود دارد با طولانی شدن فرآیند مهار ویروس کرونا در آینده 
به خصوص تابستان دچار مشکلات مضاعف در تامین آب 

می شویم.  

بهترین راه مقابله مردم با کرونا ماندن در خانه است

کرونا را با رعایت بهداشت فردی مهار کنیم
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آیت الله فاضل لنکرانی: 

عمل به تشخیص پزشکان برای حفظ جان 
مردم لازم است

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پیامی بابیان این که در راس احکام واضح فقه 
شیعه وجوب حفظ جان انسان قرار دارد، گفت: قول و تشخیص پزشکان و سفارش هایی 

که ایشان می کنند، بر هر انسانی لازم است. 
در پیام آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی آمده است: باید درخصوص حوادثی که این 
روزها در کشور اتفاق افتاده و شماری از مردم عزیز کشور به خصوص مردم انقلابی قم به 

ویروس کرونا مبتلا هستند نکاتی را همه ما موردتوجه قرار دهیم.
در این پیام افزوده شده است: اولین نکته این است که باید بدانیم تمام این ها امتحان 
الهی است. اگر یک انسان یا افراد متعددی مبتلا به کسالت می شوند خود مرض و 
کسالت یکی از امتحانات خداوند است که نسبت به بشر دارد. بشر همان طور که در 
حال سلامت در حال امتحان است که از سلامت خودش برای سعادت خودش و برای 
سعادت جامعه چگونه بهره می برد؛ از مبتلا شدن به کسالت هم در یک امتحان دیگری 

قرار می گیرد تا ببیند درجات ایمان و اعتقاد خودش به مبدا و معاد را بررسی کند.
این پیام حاکی است: انسان در اثر یکی از این امراض حالت یاس برای او به وجود آید یا 
نه ایمانش قوی تر شود و به خدا بیشتر پناه ببرد. این امراض برای همین است که درجات 
ایمانمان بالا رود. بالاخره عمر انسان تمام می شود اما وجود این کسالت ها انسان را در 

استحکام ایمان معین می کند و در این آزمایش بزرگ قرار می دهد.
در این پیام آمده است: من این خاطره را از مرحوم والد آیت الله العظمی فاضل لنکرانی 
)ره( که ایشان در ایام زندگی به کسالت های فراوانی مبتلا بودند و همیشه در هر کسالتی 
این نکته را به ما می فرمود این کسالت ها مراتب توحید و مراتب ایمان من را بسیار قوی 
کرده و زمانی می فرمود چرا خداوند در نماز برای برخاستن و نشستن فرموده ذکر به 
حول الله و قوته را بگویید مگر یک ایستادن و نشستن نیاز به حول و قوه خداوند دارد؟ 
حول و قوه خداوند باید برای مجموعه کائنات باشد. فرمود در اثر کسالت هایی که پیدا 
کردم برای من مسجل شد که در کوچک ترین و ساده ترین امور زندگی حول و قوه الهی 
دخالت دارد. پیام حاکی است: مقصودم از بیان این مطلب این است که مبادا برای 
کسی یاس و ناامیدی به وجود بیاورد. در کنار این کسالت ها درجه ایمان انسان بالا برود 
و موفقیت در این امتحان به همین است که بتوانیم یقین خود را نسبت به قیامت و عالم 
پس از دنیا بیشتر کنیم. در این پیام آمده است: نکته دوم که باید عرض کنم تشکر از 
همه پزشکان، مسئولان و کارکنان بیمارستان هاست که امروز یک کار جهادی انجام 
می دهند. امروز حضور در بیمارستان ها و درمانگاه ها و معالجه و رسیدگی به مریض هایی 
که به چنین ویروسی مبتلا هستند یقینا جهاد در راه خداست. من از همه ایشان به سهم 
ناچیز خودم تشکر می کنم و خدا را شکرگزارم که برادر بسیار عزیز خودم به عنوان یکی از 

پزشکان در بیمارستان های قم مشغول انجام وظیفه است و حضور جدی و فعال دارد.
در این پیام افزوده شده است: دعا می کنیم خداوند پزشکان و پرستاران را حفظ کند 
تا بتوانند جامعه ما را پرستاری و مراقبت کنند و امیدوارم با این بحران به وجود آمده علم 
پزشکی ایران رونق چندانی پیدا کند. این گرفتاری ها سبب می شود نواقصی که وجود 

دارد مسئولان به آن پی ببرند و آینده کشور تامین بشود.
در این پیام تصریح شده است: نکته سومی که باید عرض کنم این است که قول و 
تشخیص پزشکان و سفارش هایی که ایشان می کنند بر هر انسانی لازم است. من خود 
که در کنار آیت الله العظمی فاضل لنکرانی بوده ام می دیدیم ایشان نسبت به رعایت 
دستورات پزشکان چقدر اهتمام داشتند و این سیره همه مراجع ما بوده و هست. 
ما مرجع تقلیدی را نداریم که در زمان کنونی با رشدی که علم پزشکی کرده است از 
دستورات آن استنکاف کرده باشد. اگر پزشکی به یک مرجع تقلید گفته باشد روزه بر 
شما حرام است آن مرجع تقلید دیگر روزه نمی گیرد و اساسا این از خاصیت و ارزش 
و عظمت فقه شیعه است. در این پیام بیان شده است: فقه شیعه به حدی مستحکم 
است که در راس واضح احکام فقه شیعه وجوب حفظ جان انسان قرار دارد. تمام این 
عباداتی که برای خداوند انجام می دهیم اگر مزاحمت با حفظ جان انسان داشته باشد 
این یک امر بسیار واضح در فقه و اصول ماست که در مساله تزاحم حفظ جان مقدمه بر 
این هاست. نه تنها مقدم است در برخی از موارد فقها تصریح کرده اند کسی که روزه یا 
نماز برای او ضرر داشته باشد گرفتن روزه یا خواندن نماز بر او حرام است. ضوابط فقهی 

ما از جهت مراجعه، اعتماد و ازنظر لزوم عمل به دستورات پزشکان بسیار روشن است.
در این پیام آمده است: امام خمینی در برخی فتاوا فرمودند اگر در زمستان کسی 
بخواهد برای گرفتن وضو به حیاط برود و با آب سرد وضو بگیرد و سردی آب برای پوست 
او ضرر داشته باشد قاعده لاحرج در آنجا جریان پیدا می کند و وضو را برطرف می کند. 
بنابراین مساله کاملا روشن است. امروز هم در رسانه های معاند با دین و شیعه و انقلاب 
دنبال این هستند که تقابلی بین طب و دین قرار دهند. مردم عزیز ما بیدار باشند که فقه 

ما بسیار منطقی و مستحکم و قوی ترین دستورات را در این حوزه دارد.
در این پیام آمده است: آخرین نکته ای که باید عرض کنم این است در روایاتی که داریم 
این مریضی ها علاوه بر این که ارتقای معنوی انسان است و باعث افزایش یقین انسان 
نسبت به خداوند متعال است؛ خداوند برای این مریضی جایگاهی قرار داده است و آن 
را کفاره گناهان انسان قرار داده است. پیامبر )ص( فرمودند اگر مومن در بدن خودش 
چیزی که موجب اذیت او هست را داشته باشد خداوند از گناهان او صرف نظر می کند.

در این پیام ذکرشده است: این امراض کفاره گناهان ما هست. در این ماه مبارک 
رجب دعا می کنیم خداوند همه ما را از این امتحان الهی سربلند بیرون بیاورد مسئولان 
را هرچه بیشتر برای خدمت به این ملت عزیز که همه چیزشان را برای اسلام و انقلاب 
فدا کردند؛ مصمم تر کند و قدم های بسیار بزرگی برای رشد و تعالی این نظام اسلامی 

ان شاء الله برداشته شود.

شهردار اصفهان خبر داد

تشکیل ستاد ویژه برای نظارت بر اقدامات 
پیشگیری از کرونا در شهر اصفهان

شهردار اصفهان گفت: از امروز با تشکیل ستاد ویژه در شهرداری اصفهان اقدامات 
بیشتری را برای نظارت در سطح شهر و فضاهای عمومی برای مقابله با ویروس کرونا 
خواهیم داشت. البته این اقدامات از هفته پیش آغاز شده است اما از امروز، ویژه تر انجام 

می شود. 
قدرت اله نوروزی با اشاره به اینکه هفته گذشته به هفت محور از اقدامات پیشگیری 
برای مقابله با کرونا در شهر اصفهان اشاره و آن ها را ابلاغ کردیم، اظهار کرد: در همین 
راستا طی هفته گذشته تلاش فوق العاده ای برای ضدعفونی کردن فضاهای عمومی و 

مورد استفاده مردم که احتمال سرایت وجود دارد، صورت گرفت.  
وی ادامه داد: ضدعفونی مرتب اتوبوس ها، مترو، ایستگاه های پسماند، تاکسی ها با 
همکاری تاکسیرانان، خودروهای حمل پسماند و زباله و سرویس های بهداشتی عمومی 

در این زمینه همچنان انجام می شود.
شهردار اصفهان تصریح کرد: بازارهای روز کوثر اقدامات ویژه ای را برای این موضوع 

برنامه ریزی کردند و مرتب مراقبت های لازم را انجام می دهند. 
وی با اشاره به اینکه همه پایانه های مسافربری شهر اصفهان ضدعفونی می شود و 
در مجموع هماهنگی لازم را کل شهرداری برای اقدامات پیشگیرانه انجام داده است، 
گفت: طرح های آموزشی و محتواهای مناسب در حوزه آموزشی برای شهروندان تولید 
و توسط معاونت فرهنگی شهرداری در فضای عمومی شهر و ناوگان عمومی نصب 
شده است. نوروزی اظهار کرد: برای ایمن سازی نیروهای شهرداری و سازمان های 
زیرمجموعه از جمله در خدمات شهری و حمل و نقل عمومی اقدامات خوبی صورت 
گرفته است و بر اساس نوع مشاغل و نیاز شغلی دستکش و ماسک و سایر اقلام مورد نیاز 

بین کارکنانی که بیشتر مورد خطر هستند، توزیع شده است.   
وی بیان کرد: با توجه به شرایط موجود این هفته اقدامات پیشگیرانه و آموزشی را به 
سطح بیشتری توسعه و افزایش می دهیم و آمادگی همکاری در زمینه های مورد نیاز 
با ستاد ویژه مقابله با کرونا در استان را داریم که البته شهرداری هم در این ستاد فعال 

است. 
شهردار اصفهان افزود: همه پیمانکاران خدمات شهری شهرداری ملزم به رعایت موارد 
پیشگیرانه هستند و معاونت خدمات شهری نظارت می کند که در صورت مشاهده 
تخلف برخورد خواهد شد.  وی با اشاره به اینکه از امروز با تشکیل ستاد ویژه در شهرداری 
اقدامات بیشتری را برای نظارت در سطح شهر و فضاهای عمومی خواهیم داشت، 
گفت: به طور جدی از همه مردم در همه نقاط شهر می خواهیم با رعایت بهداشت فردی 
و توجه به نکاتی که دستگاه های متولی و متخصص در وزارت بهداشت اعلام می کنند 

ما و شهروندان را در مبارزه با این بیماری یاری کنند.  

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

تمام شهر باید مملو از نمادهای شهدای 
استان قم باشد

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم گفت: باید به سمت این برویم که تمام شهر 
مملو از نمادها و جلوه هایی از شهدای استان قم باشد تا مردم با آنها آشنا شوند.

احمد حاجی زاده با اشاره به برنامه های کنگره شهدای استان قم گفت: هر کمیته 
کنگره برنامه هایی را در دستور کار دارد؛ تا زمان کنگره باید اجلاسیه هایی برگزار شود که 
یکی از آنها به عنوان مثال در خصوص شهدای ارتش است. ما ۶۰۰ شهید ارتش در قم 

داریم که باید آثار این شهدا گردآوری شده و به مردم معرفی شوند.
رئیس ستاد کنگره شهدای استان قم با اشاره به برگزاری جلساتی با فرمانده ارتش و 
مسوولان مرتبط در خصوص معرفی شهدای ارتش افزود: یکی از اقدامات ویژه ای که 
کنگره پیگیر آن است معرفی شهدای استان قم خصوصا شهدای مظلوم ارتش است که 

نماد و جلوه ای از آنها در شهر وجود ندارد.
وی خاطرنشان کرد: باید به سمت این برویم که تمام شهر مملو از نمادها و جلوه هایی 

از شهدای استان قم باشد تا مردم با آنها آشنا شوند.

اجتماعی

ضعف زیرساخت های درمانی و کمبود امکانات و کادر مراکز درمانی به نسبت خیل وسیع 
بیمارانی که در اثر موج کروناهراسی حتی بعضا برای کوچک ترین علائم سرماخوردگی نگران 
و سرآسیمه مراجعه می کنند تا تعداد زیاد بیمارانی که یک یا چند علائم شبیه به بیماری کرونا 
دارند تا اختلاط انواع بیماران که خود زمینه شیوع آن را فراهم می کند، از دردهایی است که 

این روزها به شکل بی سابقه ای مراکز درمانی قم را گرفتار خود کرده است. 
از ابتدا تا آخرین نقطه کوچه در دقایق نخستین عبور عقربه های ساعت از نیمه های شب 
که مردمک چشم قدرت تشخیص می دهد موتورسیکلت و خودرو سواری پارک شده است، 
این صف طولانی پارک وسایل نقلیه نماد بیرونی ازدحام بیماران مشکوک به مهمان ناخوانده 

و بی نام ونشان کرونا در درمانگاه خیریه امام صادق)ع( قم است.
زیربنای این درمانگاه نسبت به خدماتی که در آن صورت می گیرد بسیار کوچک و محدود 
است، از درب اصلی که وارد درمانگاه می شویم، تمام تقریبا ۴۰ صندلی انتظاری که در سالن 
قرار داده اند پرشده است و بسیاری از بیماران درحالی که سرفه های ممتدشان تمامی ندارد 
در سالن و در فاصله ۱۰ تا ۳۰ سانتی متری از دیگران ایستاده اند یا برای کاستن از شدت درد 

گلو و سینه خود به این طرف و آن طرف قدم می زنند.
 آن هایی هم که در صندلی های انتظار نشسته اند فاصله شان از یکدیگر کمتر از ۱۰ 
سانتی متر است و عده زیادی هم درحالی که ماسک نزده اند مانند ترمز ناگهانی خودرویی 
که در دل یک غروب سرد پاییزی عابری پیاده ناگهان در مقابلشان سبز شود از عمق جان 
سرفه های جانکاه سر می دهند که سنگینی سرفه شان مانند کف آسفالت جان انسان را 

می خراشد.
صف انتظار طولانی است به سمت پذیرش می روم و نوبت می گیرم، شماره ۱۰۵، نوبت 
۴۱ داخل اتاق پزشک است و تنها یک پزشک عمومی مشغول مداوا و تشخیص احتمالی 
کرونا از این تعداد انسان مضطرب است، از مشاهده وضعیت درمانگاه از تصمیمی که گرفتم 
پشمیان می شوم، دوست دارم برگردم منزل و به لطف یک قرص مسکن مهمان خواب 
ناخوانده شوم، احساس می کنم وارد کارخانه تولید اولیه این ویروس شده ام، اینجا اگر کرونا 

هم نداشته باشی همه چیز برای سرایت به تو فراهم است.
پزشک متخصص در درمانگاه نیست

دختر جوان که سرفه های شدید دارد و به خاطر حالت تهوع مدام به سمت حیاط می رود 
و می آید سرانجام با ناراحتی مجبور می شود مرکز درمانی را ترک کند، همسرش که از نبود 
امکانات و پزشک متخصص عصبانی است، با کادر درمان بگومگو می کند اما شلوغی و 
ازدحام بیماران سبب می شود تا نتواند کاری از پیش ببرد و باحالتی از ناامیدی و خشم به 

سمت همسرش می رود.
از مسئول پذیرش می پرسم چقدر زمان می برد تا نوبتم شود؟ با یک حساب سرانگشتی 
می گوید بین ۲ تا ۲ و نیم ساعت، احساس خوبی ندارم چشم هایم مانند این روزهای آسمان 
شهرمان می بارد ولی گلویم مثل کویر لوت خشک شده و از درد به خود می پیچید، فقط 
می دانم نمی توانم این حجم از سرفه را در یک فضای ۱۵۰ تا ۲۰۰ متری را تحمل می کنم، 

فکر می کنم ذرات معلق کرونا در هوا در فکر شبیخون به صف انتظار هستند.
قدم زنان از درمانگاه خارج می شوم و اندکی در خیابان قدم می زنم، به فداکاری و جان برکف 
بودن پرستاران شهرم فکر می کنم، به این می اندیشم که امروز صحنه جهاد تغیر یافته و آن ها 
در خط مقدم دفاع از مردمان سرزمینمان قرارگرفته اند، دوست دارم در تمام بیلبوردهای 

تبلیغاتی شهرمان نام و یاد پرستاران نقش ببندد.
ساعت ۲:۳۰ بامداد است و درمانگاه شلوغ تر از دو ساعت قبل از آن شده است، تراکم 
و تجمع بیماران زیاد است، تخت خالی وجود ندارد و افراد یک به یک بین ۲ تا ۵ دقیقه نزد 
پزشک ویزیت شده و در صورت داشتن علائم حاد به مراکز دیگر معرفی می شوند اینجا هیچ 
تجهیزاتی که نشان دهد فردی که سرفه های شدید یا تنگی نفس دارد آیا مبتلا به کرونا، 
آنفولانزا یا سرماخوردگی شدید است وجود ندارد و تنها پزشک شیفت نسخه ای عمومی برای 
اکثر افراد می پیچد و به این ترتیب فقط ضریب برخورد و در معرض قرار گرفتن افراد سالم و 

مشکوک بیشتر می شود.
به رغم تردد بی شمار بیماران مشکوک اثری از ضدعفونی یا اندیشیده شدن تمهیداتی که 
از احتمال سرایت کرونا بکاهد مشاهده نمی شود، با نسخه ای که از داروخانه تهیه می کنم 

راهی منزل می شوم.
به دلیل تازگی شیوع این ویروس و بمباران بی ضابطه و افراط گونه رسانه های داخلی از 
شیوع این بیماری در چین بدون اطلاع رسانی دقیق از واقعیت نه چندان خطرناک کرونا، 
مردم در نوعی از هراس و دلهره قرارگرفته اند و همین مساله بر ابعاد کنترل و خدمات رسانی 

در بیمارستان ها دامن زده است.
تخت خالی وجود ندارد

دو روز می گذرد اما بوی بهبود از اوضاع موجود نمی شنوم، این بار به بیمارستان تازه تاسیس 

شهدا می روم، اینجا هم دست کمی از مراکز دیگر ندارد، صندلی های انتظار پر است و بیماران 
زیادی در صف انتظار نشسته اند، اینجا امکانات بیشتری دارد از یکی از کارکنان درمان 
می پرسم اوضاع کنترل کرونا چطور است، می گوید همین چند ساعت پیش دو بیمار بسیار 

مشکوک به کرونا را به دلیل پر بودن تخت ها به اجبار از بیمارستان مرخص کردیم.
گفتم تکلیفشان چه می شود، آیا به بیمارستان فرقانی یا کامکار معرفی شان کردید؟ گفت: 
نه تخت های آنجا هم پر است، گفتیم بروید در خانه هایتان استراحت کنید چون شرایط قم 

برای بستری کردن این افراد هم یک ظرفیت تعریف شده دارد.
نزد یکی دیگر از کارکنان رفتم از او هم درباره وضعیت کرونا در این مرکز درمانی پرسیدم 
و جواب داد: اینجا کشور چین نیست که امکانات به حد کافی باشد، اگر فردی می خواهد 
براثر این بیماری تلف نشود باید خود مراقب سلامتیش باشد و به کادر درمانی به دلیل کمبود 

امکانات دل نبندد.
به گزارش ایرنا ،کادر پزشکی و پرستاران به قدرت و ایثار مثال زدنی مشغول خدمت رسانی 
هستند اما اینجا همه امکاناتی که وجود دارد به صورت مشترک استفاده می شود، یکی 
از کارکنان هم می گوید: مراکز درمانی قم به دلیل استفاده مشترک بیماران مشکوک از 
تجهیزات موجود و تجمعات چند ده نفری خودشان کانون سرایت کرونا است و در هیچ کجای 

شهر مانند مراکز درمانی احتمال همه گیری این ویروس وجود ندارد.
یکی از پزشکان بیمارستان شهدا نیز می گوید: کرونا بیماری وحشتناکی که در برخی 
رسانه ها بیان می شود نیست اما اینکه تعداد مبتلایان به این ویروس در کشور ما و به ویژه قم 
به سرعت در حال افزایش می باشد به این دلیل است که ما امکانات لازم را نداریم و بیش از 

اینکه امیدمان به تجهیزاتمان باشد به لطف خدا و گرم تر شدن جو زمین دل بسته ایم.
درودیوار این بیمارستان پر از بروشورهای تبلیغی درزمینهٔ فرهنگ سازی در جلوگیری از 
ابتلا به بیماری کرونا است و کادر درمانی نیز باوجود تمام خطراتی که معرض آن قرار دارند 
باروحیه ای مثال زدنی روح امید و نشاط را در بین افراد مشکوک زنده نگه می دارند، دیر یا زود 
ما مردم این ویروس ناخوانده را شکست می دهیم اما هیچ وقت فداکاری های کادر درمانی قم 

را در این شرایط سخت و کمبود امکانات فراموش نخواهیم کرد.
شمار فوتی های کرونا در قم به ۲۰ تن رسید

در این شرایط که رییس دانشگاه علوم پزشکی قم خود در حال مبارزه با ویروس کرونا در 
قرنطینه است، قائم مقام این دانشگاه روز گذشته بیان کرد: تاکنون ده ها تن از افراد مشکوک 
یا آلوده به کرونا درمان و ترخیص و همچنین ۲۰ تن نیز براثر ابتلا به ویروس کرونا جان خود 

را در این استان ازدست داده اند.
علی ابرازه افزود: طی روز گذشته ۴۹۰ تن به مراکز درمانی قم مراجعه کردند که ۳۰۰ تن از 
آن ها بعد از چند ساعت مرخص شده و حدود ۲۰۰ بیمار هم بستری شدند و تاکنون بیش از 

۵۰ مبتلا به کرونا نیز درمان و از بیمارستان مرخص شده اند.
وی با اشاره به تلاش های این استان برای افزایش ظرفیت تخت های مراقبت و بستری 
بیماران ویروس کرونا از تلاش برای راه اندازی بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( تا پایان سال خبر 

داد.
مقابله با کرونا نیازمند مشارکت همگانی است

باوجود تلاش های شبانه روزی کادر درمان قم آن چیزی که سبب موفقیت استان در مبارزه 
با این ویروس می شود در مرتبه اول خودمراقبتی و قرنطینه خانگی است، همان مساله 
کلیدی که استاندار قم نیز بر آن صحه گذاشته و اثربخش بودن تمام اقدام های ملی و استانی 

را درگرو رعایت فردبه فرد همشهریان در برابر شیوع و سرایت کرونا می داند.
استاندار قم بابیان این که مهم ترین اولویت دولت سلامت عمومی مردم است، سیاست های 
اتخاذشده در این راستا را موردتوجه قرار داد و گفت: مقابله با ویروس کرونا نیازمند مشارکت 

همگانی است.
وی با اشاره به ارائه آموزش های لازم به مردم در راستای جلوگیری از شیوع این بیماری 
گفت: رعایت بهداشت فردی و قرنطینه نمودن افراد مشکوک، در منازل بهترین راه پیشگیری 

از این بیماری است.
باید  اولویت مسئولان دانست و خاطرنشان کرد: مردم  را مهم ترین  وی سلامت مردم 
ضمن همراهی و رعایت مسائل بهداشتی فردی و محیطی از حضور در مکان های پرازدحام 

خودداری کنند.
همچنین استاندار قم، با اشاره به سیر صعودی مراجعات مردم به مراکز درمانی این استان 

گفت: بیمارستان سیار در قم راه اندازی می شود.
با اوج گیری و رشد بستری شدن شهروندان مواجه و در  وی افزود: در شرایط کنونی 
بیمارستان های کامکار، فرقانی، علی ابن ابیطالب)ع( و امام رضا)ع( با تکمیل ظرفیت 
مواجه هستیم، ازاین رو نیازمند پیگیری بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( و مادر هستیم تا در مدار 

پذیرش بیماران قرار گیرند.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد

برخورد قانونی با منتشرکنندگان
 اخبار کذب کرونا

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: با توجه به این که متاسفانه بازار شایعات و انتشار کلیپ 
های دروغین در فضای مجازی داغ شده است در همین راستا پلیس فتا با انتشار دهندگان 

هرگونه کلیپ جعلی یا خبر کذب در مورد این بیماری برخورد قانونی می کند. 
 سرهنگ ۴علی موالی با اشاره به بیماری جدید کرونا ویروس، اظهار داشت : طی رصد و 
پایش کارشناسان پلیس فتا استان شاهد انتشار اخبار غیر واقعی و جعلی در مورد بیماری 
کرونا هستیم که با توجه به گستردگی مخاطبان فضای مجازی باعث ایجاد نگرانی خانواده ها 
و تشویش اذهان عمومی در استان شده است. سرهنگ موالی به همشهریان توصیه کرد: به 
هیچ عنوان مطالب به اشتراک گذاشته شده در فضای مجازی را که از صحت و سقم موضوع 
و منبع منتشر کننده آن اطمینان ندارند ، ملاک قلمداد نکنند و از بازنشر آن خودداری کنند 
. این مقام انتظامی افزود: در این خصوص مشخص شده عده ای افراد سودجو و کلاهبردار با 
دامن زدن به انتشار این گونه اخبار با هدف سود جویی اقدام به تبلیغ فروش اقلام و تجهیزات 
دارویی و بهداشتی پیشگیری از ابتلا به بیماری کرونا با قیمت های گزاف در شبکه های 
اجتماعی و سایت های واسط فروشگاهی کرده اند. رئیس پلیس فتا استان خاطرنشان کرد: 
با توجه به این که متاسفانه بازار شایعات و انتشار کلیپ های دروغین در فضای مجازی داغ 
شده است در همین راستا پلیس فتا با انتشار دهندگان هرگونه کلیپ جعلی یا خبر کذب 
در مورد این بیماری برخورد قانونی می کند. سرهنگ موالی از هموطنان خواست تمامی 
نیازهای خبری و اطلاع رسانی خود را از منابع معتبر نظیر رسانه ملی، خبرگزاری های 
رسمی و سایت های خبری مرجع تامین کنند و در صورت مواجه با موارد مشکوک و یا نیاز به 
اخذ مشاوره با مراجعه به بخش مرکز امداد و فوریت های سایبری سایت پلیس فتا به نشانی  

WWW.CYBERPOLICE.IR از خدمات بر خط این پلیس بهره مند شوند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف بیش از 5 میلیارد ریال انواع لوازم 
خانگی قاچاق 

فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۵ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال انواع لوازم خانگی 
قاچاق در قم خبر داد.   سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: با تلاش کارآگاهان پلیس 
آگاهی استان یک دستگاه "کامیونت" حامل بار قاچاق که از یکی از استان های جنوبی 
به مقصد "تهران" بارگیری شده بود، در اتوبان "قم-گرمسار" شناسایی و توقیف شد. سردار 
آقاخانی ادامه داد: در بررسی بارنامه کامیونت مشخص شد با استفاده مجدد از پروانه 
هاي گمرکي سنوات گذشته و صدور پته هاي انبار شهري ، جابجایي محموله هاي قاچاق 
از انبارهاي مختلف در استان ها و شهرستانها صورت مي پذیرد. فرمانده انتظامی استان 
افزود: در بازرسی از  داخل کامیونت مذکور  شامل هزار و ۸۰۸ عدد فلاکس چاي ،۲۶۰ 
دستگاه اتو ،۲۳۴ دستگاه چرخ گوشت، ۱۰۰ دستگاه همزن برقي، ۱۰ ست ماهي تابه، 
۴۰ دستگاه ریش تراش ،۵۵ هزار و ۵۳ عدد فندک آشپزخانه و  ۳۷ هزار عدد شیشه خالي 
عطر قاچاق کشف شد. وی اضافه کرد: برابر اعلام کارشناسان گمرکات استان ارزش کل 
محموله ۵ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال عنوان شده است. فرمانده انتظامی استان قم گفت: 
در نهایت متهم به همراه پرونده متشکله به مرجع قضائی استان تحویل و پس از صدور قرار 

روانه زندان شد.
 

رئیس پلیس امنیت عمومي استان قم خبرداد

پلمب 14 قهوه خانه متخلف در قم
رئیس پلیس امنیت عمومي استان قم از شناسایي و پلمب ۱۴ قهوه خانه متخلف با هدف 
ساماندهي این صنف و برخورد با ناهنجاري ها خبرداد.   سرهنگ  پیام کاویاني  اظهارداشت: 
در راستاي طرح ارتقاء امنیت عمومي و جلوگیري از بروز تخلفات صنفي، ماموران اداره 
نظارت بر اماکن عمومي استان کنترل و نظارت بر صنوف را با جدیت و با بکارگیري تمام 
توان و استعداد موجود در دستور کار قراردادند. وي افزود: در ساماندهي اصناف و برخورد 
با ناهنجاري ها، طي یک ماه گذشته تعداد ۴۹ قهوه خانه در عرضه قلیان بازدید شده و 
به تعداد ۶ قهوه خانه اخطار پلمب و تعداد ۱۴ قهوه خانه متخلف پلمب شدند . سرهنگ 
کاویاني ایجاد فضایي امن و تامین آرامش شهروندان را مهمترین هدف در اجراي طرح هاي 
امنیت اجتماعي عنوان کرد. رئیس پلیس امنیت عمومي از شهروندان خواست به تعامل و 
همکاري با پلیس ادامه دهند تا هنجارشکنان و مجرمان فضاي امني براي ارتکاب تخلف 
نداشته باشند. رئیس پلیس امنیت عمومي استان از مردم خواست تا در صورت مشاهده 

هر گونه تخلف در واحدهاي صنفي، مراتب را به مرکز فوریت هاي پلیسي ۱۱۰ اعلام کنند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

راننده اسنپ، طعمه سارقان زورگیر
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری ۵ نفر سارق زورگیر در قم خبر داد. 

 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: در پی شکایت راننده تاکسی اسنپ مبنی 
بر زورگیری از وی توسط ۵ نفر، باتوجه به حساسیت پرونده موضوع در دستور کار مأموران 
انتظامی استان قم قرار گرفت. وی گفت: تحقیقات ادامه داشت تا این که مأموران کلانتری 
۲۲ پردیسان سرکرده اصلی این باند را شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان دستگیر 
کردند. فرمانده انتظامی شهرستان قم ادامه داد: سپس طی تحقیقات صورت گرفته از متهم 
مخفیگاه ۴ تن دیگر از همدستانش شناسایی و آن ها نیز دستگیر شدند. سرهنگ جعفریان 
بیان داشت: سرانجام متهمان در رویارویی با شاکی به جرم خود اعتراف و در نهایت به همراه 

پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

سرپرست پلیس راهور استان قم :

دستکاری در ارقام پلاک خودرو جرم است
سرپرست پلیس راهور استان قم گفت: دستکاری در ارقام پلاک خودرو جرم است. 

 سرهنگ علی حسن قیصری اظهارداشت: دستکاری در ارقام پلاک خودرو جرم است 
و مالکان خودروهایی که پلاک آن ها دستکاری شده به مراجع قضائی معرفی می شوند. 
سرپرست پلیس راهور استان قم اظهار داشت: مالکان خودروها و موتورسیکلت ها بدانند 
هرگونه مخدوش و ناخوانا شدن پلاک، خودروی آن ها علاوه بر اینکه مورد اعمال قانون به 
مبلغ ۶۰ هزار تومان قرار می گیرد جرم نیز محسوب شده و به مراجع قضائی معرفی می 
شوند. سرهنگ قیصری اضافه کرد: علاوه بر ناخوانا بودن پلاک وسیله نقلیه، نصب آن در 
محل منصوبه نیز الزامی بوده و با رانندگانی که پلاک خودروی خود را از محل مجاز و منصوبه 

تغییر می دهند، نیز برخورد قانونی و قاطع می شود.

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم مطرح کرد

جزییات تازه از آتش سوزی درمجتمع سحر
 سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به جزئیات جدیدی 
از حادثه آتش سوزی در یک مجتمع مسکونی در قم  گفت : متاسفانه در این حادثه علاوه بر 
فوت پنج نفر از همشهریان و مصدومیت ۳۸ نفر، تعداد زیادی از خودروهای ساکنان، دچار 
آتش سوزی شدند. حمید کریمی افزود : بعد از اعلام آتش سوزی، همکاران ما با حضور به 
موقع در صحنه، به ساکنان اعلام کردند که از منزل خود خارج نشوند ولی متاسفانه عده ای 
به این هشدارها توجه نکرده و با خروج از منزل، دچار دود زدگی و خفگی شدند و این حادثه 
غم انگیز رقم خورد. وی ادامه داد: به دلیل اینکه حجم آتش سوزی در طبقه منفی یک بود، 
واحدهای طبقه فوقانی ساختمان آسیب کمتری دیدند و به افرادی که از منزل خود خارج 
نشدند، آسیبی وارد نشد. کریمی با بیان اینکه مجتمع مسکونی مذکور فاقد امکانات ایمنی 
و سیستم اطفاء حریق بود، گفت: اگر این مجتمع از کوچک ترین امکانات ایمنی برخوردار 
بود، در همان ابتدا حریق مهار می شد، متاسفانه این حادثه اولین حادثه در قم نیست و 
آخرین آن نیز نخواهد بود، زیرا که بسیاری از مجتمع های مسکونی، فاقد سیستم ایمنی و 
اطفاء حریق می باشند. وی ادامه داد: کسانی که دنبال خرید خانه در مجتمع های مسکونی 
هستند، باید نسبت به سیستم ایمنی حساس باشند، اعضای هیات مدیره مجتمع ها نیز 
باید نسبت به فعال سازی سیستم اطفاء حریق و نصب کپسول های اتش نشانی اقدام کنند 
تا شاهد این مشکلات نباشیم. محمد شهیدی رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های 
پزشکی قم نیز در گفت وگویی کوتاه در مورد آخرین وضعیت مصدومان مجتمع مسکونی 
قم گفت: ما مصدومان را تحویل مراکز درمانی می دهیم و اماری از آخرین وضعیت آنها و 
یا افزایش احتمالی فوتی ها دریافت نکردیم. گفتنی است: بامداد روزجمعه  به دلیل آتش 
سوزی در مجتمع ۲۲۵ واحدی در خیابان شهیدان محرابی در منطقه انسجام قم، پنج نفر 

کشته و حدود ۳۸ نفر مصدوم شدند.
 

رئیس پلیس فتا ناجا  خبرداد

کاهش 55 درصدی فیشینگ با اجرای رمز دوم 
رئیس پلیس فتا ناجا از کاهش ۵۵ درصدی جرایم حوزه فیشینگ با اجرای سرویس رمزدوم 
پویا خبر داد.   سردار وحید مجید در تشریح خبر فوق اظهار داشت: حدود ۸۰ درصد از 
پرونده های سایبری کشور مربوط به جرایم اقتصادی و مالی بوده، که جرم برداشت اینترنتی 
غیرمجاز از حساب با شگرد فیشینگ با بیش از ۶۵ درصد بیشترین میزان جرایم را به خود 
اختصاص داده است. وی ادامه داد: با توجه به افزایش قابل توجه صفحات فیشینگ و 
همچنین روند رو به رشد جرایم این حوزه طی چند سال اخیر، در راستای پیشگیری وضعی 
جرایم، راه اندازی سرویس رمز دوم پویا )OTP( در خریدهای اینترنتی در دستور کار قرار 

گرفت.
رئیس پلیس فتا ناجا تصریح کرد: خوشبختانه با پیگیری های صورت گرفته و انجام 
اقدامات زیرساختی در حوزه استانداردسازی خدمات غیرحضوری بانکی و پیاده سازی 
اصلاحات لازم در درگاه ها و بسترهای پرداخت الکترونیکی، طی برنامه ریزی های انجام 
شده از ۲۱ بهمن سال جاری طرح مذکور به صورت کامل به اجرا در آمد و استفاده از رمز دوم 

پویا در تراکنش های غیرحضوری بالای یک میلیون ریال الزامی شد.
این مقام مسؤول ضمن تشکر از رئیس و مسوولان بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
در اجرای این پروژه کلان ملی افزود: با اجرای این طرح و برابر بررسی های به عمل آمده از 
پرونده های تشکیل شده طی ۱۵ روز اخیر، نرخ تشکیل پرونده های این حوزه تا ۵۵ درصد 

کاهش پیدا کرده است.

مقابله با کرونا نیازمند مشارکت همگانی است 

کرونا و دردسرهای کروناهراسی در 
مراکز درمانی قم

از: فاطمه شیری

 درحالیکه این روزها خیلی از افراد در سراسر کشور طبق 
بهداشت  رعایت  و  حفظ  برای  تلاش  در  مسئولان  گفته 
شخصی خود هستند تا از ابتلا به ویروس کرونا در امان 
بمانند، هنوز در خیابان های شهر می توان تصویر کودکان 
و نوجوانانی را دید که تا کمر داخل سطل های زباله خم 

شده اند و سلامتی آنها در خطر جدی قرار دارد. 
از ما دستکش های یکبار مصرف به  درحالیکه خیلی 
دست کرده ایم، ماسک زده ایم و در خانه و محل کار محلول 
آب و الکل به سطوح مختلف اسپری می کنیم، کودکان 
زباله گرد بدون هیچ پوشش حفاظت شده و بهداشتی، در 

تلاش برای یافتن روزی شان در میان تل زباله ها هستند.
آنها همان دستمال های آلوده، دستکش ها و ماسک های 
یکبار مصرف ما را با دست هایشان کنار می زنند تا زباله ای 
ارزشمند برای فروش جمع آوری کنند.   این درحالیست که 
رییس اداره محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان تهران در ارتباط با وضعیت زباله گردها فقط به 
گفتن این جمله بسنده کرده است: زباله گردها نیز باید در 
این شرایط نسبت به وضعیت سلامتی خود حساس باشند.
با توجه به آمارها روزانه حدود هشت و ۵۰۰ تن زباله فقط 
در شهر تهران تولید می شود و حدود چهار هزار و ۶۰۰ 
بخش  تفکیک  مسئول  که  دارند  وجود  گرد  زباله  کودک 
زیادی از این زباله هستند. آنها روزی خود را در میان همین 
دورریزها حست و جو می کنند آن هم درحالیکه با به خطر 
انداختن سلامتی خود، کمترین سود را به دست می آورند. 
سود اصلی به جیب پیمانکاران و اربابان و بالادستی های 
آنها سرازیر می شود اما در این شرایط خاص و شیوع ویروس 
کرونا در کشور، هنوز به نظر می رسد راهکاری برای حفظ 

بهداشت و سلامت آنها اندیشیده نشده است.
این درحالیست  که تنها توصیه مسئولان این بوده که این 
بچه ها که حتی آموزشی ندیده اند به سلامت خود حساس 

باشند.
خطری که جان کودکان کار را تهدید می کند

مدیرعامل موسسه مهروماه )موسسه توانمندسازی زنان 
و کودکان کم برخوردار( با بیان اینکه همه جا صحبت از 
است،  آن  با  مقابله  و  پیشگیری  راه های  و  کرونا  ویروس 
می گوید: آنچه که در میان هیاهوی کرونا گم شده است 

»کودکان کار« و به خصوص »کودکان زباله گرد« است.
به گفته افخم صباغ، کودکان کار معمولا در خانواده های 
پر جمعیت بدون کوچکترین امکانات بهداشتی زندگی می 
کنند و از آسیب پذیرترین قشر جامعه به حساب می آیند. 
انواع توصیه های پزشکی و بهداشتی دست به دست می 
چرخد اما دریغ از یک دستورالعمل یا توجه ویژه به کودکان 
کار. »هر چند که ادعا می شود درصد ابتلا به این ویروس 
در کودکان بسیار پایین است اما در خصوص کودکانی که 
نه تغذیه درست دارند، نه شرایط رشد مناسب به سر می 
زباله  و  کار  بدن کودکان  ایمنی  میزان  به طور قطع  برند 
گرد، با کودکان عادی تفاوت بسیار دارد و آنها آسیب پذیرتر 

هستند«.
این فعال اجتماعی می افزاید: همچنین کودکانی که 
در سر چهارراه ها یا اتوبوس ها و مترو در حال فروشندگی 
هستند در معرض انواع آلودگی ها و از جمله ویروس کرونا  

قرار دارند.
به این فهرست اما می توان کودکان زباله گرد که شب ها 
در گودها)محل جمع آوری و دپوی زباله ها( به سرمی برند 
را نیز اضافه کرد. »این ویروس برایش زن و مرد، پیر و جوان و  
کودک کار تفاوتی ندارد. انتخابش یکسان است اما شرایطی 
که کودکان کار در آن مبتلا شوند چندین برابر یک کودک 
عادی است. آنها علاوه بر شرایطی ناخوشایندی که در آن 
کار و زندگی می کنند، به واسطه کارشان با اجتماع های 
بزرگتری ارتباط دارند، حتی در محله های پر رفت و آمد یا 

مترو، اتوبوس ها وقت می گذرانند و در معرض خطرند«.
کودکان کار همچنین خانواده های پرجمعیتی دارند که 
می توانند ناقل ویروس به این خانواده شوند و اکثرا امکان 
دچار  اگر  و  ندارند  مناسب  درمانی  شرایط  به  دسترسی 
بیماری شوند باید با همان دشوار خودشان در خانه به سر 

ببرند.
نه  است.  نشده  تعریف  کودکان  برای  بهداشتی  »هیچ 
متتاسفانه  اند.  دیده  آموزشی  نه  و  دارند  را  آن  شرایطش 
قربانیانی هستند که هیچ کسی به فکر آنها نیست. نمی 
دانم بهداشت و ضدعفونی کردن هایی که تب صحبت 
چه  خیابان  در  کار  کودکان  برای  است،  داغ  آن  درباره 
مفهومی می تواند داشه باشد. کودکی که تمام مدت با 
زباله و موارد غیربهداشتی در ارتباط است روزی چندبار باید 

دست هایش را بشوید؟ «.
صباغ می گوید: در این شرایط بهتر می توان احساس 
کرد وقتی صحبت از کار نکردن کودکان و ممنوع شدن 
کار کودک می شود اما کسی هیچ توجهی به آن نمی کند، 

چه عواقبی در پی دارد. مشخص است که در این شرایط 
راهکاری وجود ندارد و کسی نیست که بگوید چه باید کرد؟

نیاز به آموزش بهداشت به کودکان کار داریم
به گفته مدیرعامل موسسه مهرو ماه شاید لازم باشد در این 
شرایط گروهی بسیج شوند و آموزش های بهداشتی لازم را 
به این کودکان و خانواده هایشان ارائه دهند. »اینجاست 
که حضور نیروهای بهزیستی و شهرداری در خیابان ها 
احساس می شود. در این میان وزارت بهداشت چه  برنامه 
ای برای پوشش بهداشتی کودکان کار و زباله گرد دارد؟ 
کودکان کار و زباله گرد به علت عدم تمکن مالی امکان بهره 
گیری از  خدمات بهداشتی غیر رایگان را ندارند. باید با 
اهدای پک های بهداشتی و ارائه آموزشهای لازم به کودکان 
جان آنان را همانند کودکان دیگر عزیز دانست و برای حفظ 

سلامتی شان  تلاش کرد«.
صباغ با بیان اینکه مددکاران بهزیستی تا دیر نشده باید به 
سراغ این کودکان رفته و تا بیش از این گرفتار نشده اند در 
جهت کاهش خطرات این ویروس کمک های لازم را برای 
این قشر از جامعه انجام دهند، می گوید: باید وزارت کار 
نیز به سراغ کارگاه ها و مراکزی که کودکان در آنها کار می 
کنند برود و از نزدیک بهداشت و سلامتی کودکان را بررسی 

و اقدامات لازم را انجام دهد.
به گفته مدیرعامل موسسه مهرو ماه، سازمانهای غیردولتی 
حامی کودکان کار، همه در این روزهای پر از التهاب در کنار 
کودکان کار و خانواده های آنان بوده و در مراکز خود مشغول 
آموزش بهداشت و ارائه پک های بهداشتی به آنها هستند 
اما این کافی نیست و نیاز به حمایت های دولتی در این 

بخش احساس می شود.
»امیدواریم در این برهه دستگاههای دولتی، سازمانهای 
تهی  انسانها بخصوص  فکر همه  به  مردم،  و  دولتی  غیر 

دستان و اقشار فرو دست جامعه باشند«.

نیاز به آموزش بهداشت به کودکان کار داریم
کودکان کار، گمشده در گرد و خاک کرونا
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قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت:

نگران نباشید؛ چند برابر نیاز کشور 
کالا دپو کردیم

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگانی اعلام کرد: در حالیکه در چند 
روز اخیر بیش از دو برابر نیاز مردم از فروشگاه های خریدی شده است، هیچ کمبودی 

نداریم و چند برابر نیاز کشور کالاهای اساسی دپو کرده ایم. 
حسین مدرس درباره تنظیم بازار شب عید، با اشاره به نحوه تامین کالاهای اساسی 
کشور، اظهار کرد: اصل تامین نیازهای مازاد کشور، از ابتدای سال در دستور کار ما بود. 
کمبود، گرانی و نارضایتی مردم رمز عملیات رسانه ای دشمن است و ما برای همه شرایط 

کالاهای مور نیاز کشور را تامین کرده ایم.
هیچ کمبودی نداریم

وی بیان کرد: در طول سال ۱۳۹۸ ضمن اینکه نیاز کشور را تامین کرده ایم، ذخایر 
خوبی از کالاهای اساسی نیز ذخیره کردیم. در بنادر جنوبی و شمالی کشور بیش از 
۴/۵ میلیون تن کالاهای اساسی دپو شده است و همه دستگاه ها کمک کرده اند در 

این زمینه کشور مشکلی نداشته باشیم.
مدرس گفت: بیش از ۴۰ درصد ورودی کشتی های کالاهای اساسی کشور افزایش 
پیدا کرده که این حجم از کالاها بی نظیر است. مردم نباید تسلیم فضاسازی رسانه های 

معاند در خصوص کمبود کالاهای اساسی شوند.
بیش از ۲ برابر نیاز مردم جنس از فروشگاه ها خریداری شده است

اقتصادی کشور  انعطاف پذیری سیستم  اینکه  بیان  با  وزارت صنعت  این مسئول 
بی نظیر است، افزود: در چند روز اخیر بیش از دو برابر نیاز مردم جنس از فروشگاه ها 
خریداری شده است و اتفاقی در بحث مدیریت کالاها رخ نداده که نشان دهنده آمادگی 

ما در خصوص مدیریت نیازهای اساسی کشور است.
وی که در برنامه پایش صحبت می کرد، ادامه داد: در این چند روز همه قفسه های 
فروشگاه های بزرگ با وجود خریدهای زیاد، خالی نشده است؛ به گونه ای که فروشگاه 

ها از پر کردن قفسه ها به زحمت افتاده اند.
مدرس با تاکید بر اینکه دولت در بخش تامین کالاهای اساسی به صورت فعالانه حضور 
دارد، گفت: بازار کشور در وضعیت عادی و متعادل به سر می برد. البته بخش عمده ای 
از کسب و کارهای خرد نظیر پیک های موتوری و آژانس ها به دلیل بیماری کرونا آسیب 
دیده است. توصیه می کنیم مردم برای تامین نیازهایشان از این کسب و کارها استفاده 

کنند و خود راسا اقدام به خرید نکنند.
ظرفیت ۳ برابر شدن تولید شوینده ها در کشور

اقلام  خصوص  در  بازرگانی  امور  در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر  مقام  قائم  فقط 
بهداشتی نظیر ماسک و الکل توضیح داد: در بخش شوینده ها حدود ۱/۵ میلیون تن 
ظرفیت کشور است و این در حالی است که تولید کشور ۵۰۰ هزار تن است که نشان 

دهنده کارکرد با ۳۰ درصد ظرفیت است.
رایزنی برای فروش ماسک و شونیده در داروخانه ها 

مدرس ادامه داد: بیماری کرونا باعث فعال شدن ظرفیت خالی کارخانه های تولید 
شوینده شده است. به هر حال بهم ریختگی ابتدایی در اول بحران طبیعی است. در 
ابتدای شیوع کرونا وزارت بهداشت، داروخانه ها را از فروش ماسک و شوینده ها منع کرد 
و ما با رایزنی با این وزارتخانه درصدد اجازه گرفتن برای فروش این اقلام در داروخانه ها 

هستیم.
وی بیان کرد: ستادی برای بررسی اثرات ویروس کرونا در تجارت تشکیل شده که در 
آنجا پیشنهاد شده بسته طراحی شود که در آن بخشی از مالیات، استمهال وام های 
بانکی، بیمه تامین اجتماعی و یک سری سیاست های تشویقی در نظر گرفته شود تا 

کسب و کارهای آسب دیده از این ویروس نابود نشوند.
این مقام مسئول گفت: هر چه از تحریم های آمریکا می گذرد، ما ظرفیت های داخلی 
را بیشتر می شناسیم که همین باعث افزایش تاب آوری اقتصاد کشور شده است، تغییر 

حاصل اختیار نیست بلکه تابع اجبار و اضطرار است.
که  دارد  رئیس جمهور وجود  ریاست  به  اقتصادی  دولت یک ستاد  در  افزود:  وی 
مسئولیت اقتصاد کشور بر عهده آن است. این ستاد هر هفته تشکیل جلسه می دهد و 

در مورد وضعیت اقتصادی کشور تصمیم می گیرد.
۴۰ میلیارد دلار صادرات در برابر ۴۰ میلیارد دلار واردات 

مدرس با بیان اینکه در ۱۱ ماه اخیر صادرات کشور ۴۰ میلیارد دلار بوده است، گفت: 
۴۰ میلیارد دلار نیز واردات در کشور داشته ایم که نشان دهنده حجم ۸۰ میلیارد دلاری 
صادرات و واردات کشور است، بخش عمده ای از کالاهای کشور قابلیت صادراتی پیدا 

کرده است.
وی ادامه داد: بعضی از کالاها نیاز است از نظر قیمتی کنترل شوند. اگر برخی کالاها 
به نرخ های جهانی در بورس کالا به فروش برسد، به تبع آن سایر قیمت های صنایع 
مختلف نیز افزایش می یابد؛ بنابراین باید طرف مصرف کننده نیز حمایت شود و دلیل 

کنترل نرخ ها در بورس کالا نیز همین مسئله است.
مسئول بازرگانی کشور با تاکید بر  اینکه رکورد وزنی صادرات کشور نیز در سال ۹۸ زده 
شد، افزود: ما به لحاظ حمایت از تولید کشور، واردات دو گروه کالا را ممنوع کردیم، امروز 
ایران اقتصادی با حجم ۴۵۰ میلیارد دلار است که ۱۰ درصد آن را نیز واردات تشکیل 

می دهد.
مدرس ادامه داد: باید از اقتصاد کشور حفاظت کنیم. به همین دلیل در حال طراحی 

سامانه ای هستیم تا واردکنندگان نتوانند کالاهای دو گروه را وارد کنند.

یک اقتصاددان :

ابتکار عمل برای کنترل بازار متاثر از کرونا در 
دست بانک مرکزی است

یک اقتصاددان در اصفهان گفت: ابتکار عمل برای کنترل بازار متاثر از شیوع ویروس 
کرونا در دست بانک مرکزی است که می تواند با ورود به موقع و اتخاذ سیاست های پولی 

مناسب به سالم تر طی شدن این دوره کمک کند. 
هوشنگ شجری افزود: واکنش بانک مرکزی درباره بازار متاثر از شیوع ویروس کرونا 
در کشور از اهمیت زیادی برخوردارست و اگر توانایی داشته باشد می تواند با ورود به 
موقع به بازار، تزریق کردن حجم معینی از پول، جذب کردن نقدینگی اضافی در بازار و 
حتی بالا بردن اندکی نرخ سود بانکی، ابتکار عمل را به دست بگیرد. وی با بیان این که 
دولت ، کشورهای همسایه و بانک مرکزی، نیروهای کمکی برای به حداقل رساندن ضرر 
شوک های روانی ناشی از مسائلی مانند کرونا هستند، اظهارداشت: دولت و سازمان 
برنامه و بودجه با اتخاذ سیاست های مالی مناسب و انجام صرفه جویی های لازم می 
تواند در این موضوع تاثیرگذار باشد. این استاد دانشگاه با بیان اینکه مسائلی مانند شیوع 
بیماری کرونا، ابتدا به اقتصاد کشورها شوک روانی وارد می کند، تصریح کرد: بازارهای 
طلا و دلار در برابر این شوک، حساس تر و عکس العمل آنها شدیدتر است. وی با بیان 
اینکه بازار طلا در چند روز گذشته به دلیل این جو روانی و همچنین تحت تاثیر بازارهای 
بین المللی، نوسان داشت و قیمت طلا افزایش یافت، اضافه کرد: قیمت دلار تحت تاثیر 
عوامل داخلی و ورود حجم نقدینگی، مقداری افزایش یافت. این اقتصاددان با تاکید 
بر اینکه شوک های روانی از نوع " میرا " هستند، به مرور زمان ضعیف می شوند و از بین 
می روند، ادامه داد: در مرحله ای که این شوک در حال ضعیف شدن است، آثار دوم و 

واقعی ناشی از مسائلی مانند ویروس کرونا، ظاهر می شود.
شجری از جمله آثار واقعی را بر روی بازار خارجی کشور دانست و گفت: یکی از 
بخش های متاثر از آنها حمل و نقل کالاست به طوریکه در چند روز اخیر برخی کشورهای 

همسایه محدودیت هایی را در مرزها ایجاد کردند.
وی با اشاره به اینکه این آثار واقعی به مرور در حال پیدایش است، افزود: تا زمانیکه 
ویروس کرونا، ریشه کن شود ما در این دوره گذار قرار داریم و در این فاصله بانک مرکزی 

باید وارد بازا شود و اگر امکانش را دارد، بازار را کنترل کند تا ابعاد آن توسعه نیابد.
این اقتصاددان، نوع سیاست ها و رفتارهای دولت ها و کشورهای دیگر از جمله همسایه 
را در این زمینه دخیل دانست و توضیح داد: اگر سیاست های آنها کمک کننده و مبنی 
بر مدارا باشد و محدودیت های زیادی اعمال نکنند، ما دوره گذار را سالم تر و با زیان 
کمتر طی می کنیم. وی با اظهار امیدواری از اینکه دولت و بانک مرکزی در هفته آینده 
به صورت فعال و نیروی کمکی وارد بازار شوند، تاکید کرد: بر خلاف برخی نگرانی هایی 
که مردم دارند، هیچگاه قحطی در چنین مواردی به وجود نمی آید اما ممکن است مردم 

تحت فشار قرار گیرند.
شجری اضافه کرد: اگر مردم، واکنش های دقیق و با ثبات از دولت و بانک مرکزی 

ببینند، می توان هیجان ها را کنترل کرد.

گزارش: نسرین هزاره مقدم  

تنها چیزی که باید بر سرش چانه زنی کرد، همان نرخ سبد معاشی است که بسیار 
حداقلی محاسبه شده و ترجمان عینی خط فقر است؛ باید همان ۴ میلیون و ۹۴۰ هزار 
تومان، مبنای اولیه ی چانه زنی های مزدی کارگران قرار بگیرد و این یعنی افزایش مزدیِ 

بسیار بیشتر از صد درصد! 
شامگاه پنجم اسفند، مناقشه و جدل بر سر میزان هزینه های حداقلی زندگی، در 
رسمی ترین کمیته کشور که کار محاسبه ی سبد معاش خانوار را برعهده دارد، به پایان 
رسید؛ با این حال، خروجی این کمیته – رقم ۴ میلیون و ۹۴۰ هزار تومان برای سبد 
معاش حداقلی- به هیچ وجه با واقعیات و مختصات  زندگی روزمره ی مردمِ کوچه و بازار 
تطابق ندارد و به همین دلیل است که اذهان جامعه ی کارگری و بازنشستگان کشور، 

خیلی راحت نمی توانند این رقم را بپذیرند.
محاسبه ی سبد معاش خانوار، براساس آمارهای تورمی دی ماه ۹۸ صورت گرفته 
است و قبل از این علی خدایی )عضو کارگری شورای عالی کار( خطاب به اصغر آهنی ها 
)نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار( در ارتباط با شاخص های قیمتی که دولتی ها و 
کارفرمایان با خود به جلسه می آورند، اینگونه گفت: »باید نرخ اقلامی که شما پیشنهاد 
می دهید و در محاسبه سبد مورد استفاده قرار می گیرد، رسانه ای شود تا مردم قضاوت 
کنند که در کدام نقطه از کشور، اقلام خوراکی با آن قیمت های ادعایی شما در دسترس 
آیا اصلًا در سیستان و بلوچستان،  است و می توان آنها را به آن قیمت خرید! مثلًا 

سبزیجات و خوراکی ها با قیمت های ادعایی شما یافت می شود؟!«
از این دیالوگ کوتاه می توان اینگونه برداشت کرد که نرخ هایی که بر اساس آن سبد 
معاش را محاسبه می کنند، چندان واقعی و ملموس نیست؛ در واقع این نرخ ها، شاید 

میانگین حداقلی ترینی حداقل ها در سراسر کشور باشد!
چرا برنج ایرانی؟! چرا راسته ی گوسفندی؟!

بعد از جلسه پنجم اسفند، نمایندگان کارگران در ارتباط با مناقشه قیمتی بین خود و 
کارفرمایان گفتند: نماینده کارفرمایان به نرخ های میادین میوه و تره بار استناد می کردند 
و می خواستند از این نرخ ها در تعیین رقم سبد معاش استفاده کنند غافل از اینکه 
نرخ های مصوب میادینِ تره بار، هیچ سنخیتی با نرخ های در دسترس مردم ندارد و هیچ 

قلم کالایی را نمی توان با آن نرخ ها تهیه کرد.

آنها علاوه از تلاش کارفرمایان برای »کیفیت زدایی از سطح زندگی کارگران« حداقل در 
بخش خوراکی ها خبر دادند؛ ظاهراً نمایندگان کارفرمایان تلاش داشته اند تا جایی که 
می توانند سفره ی طبقه ی کارگر را بی کیفیت کنند: »چرا برنج ایرانی را در سبد معاش 

درنظر می گیرید؟ چرا راسته ی گوسفندی؟!......«
در این شرایط به گفته ی علی خدایی، کارفرمایان قیمت سبد را چهار میلیون وهشتاد 
هزار تومان و دولت، رقمی در حدود چهارمیلیون وهفتصد هزار تومان اعلام کردند اما 
گروه کارگری با ارجاع به مرکز آمار، رقم حداقلی را پنج میلیون و سیصد هزار تومان قبول 
داشت که در نهایت، با اجماع، رقمِ چهار میلیون و نهصد و چهل هزار تومان مورد توافق 

قرار گرفت و پای این رقم، مُهر قبولی نشست.
حال باید گفت هرچند مرحله ی اول مذاکرات مزدی چندان به نفع کارگران خاتمه 
نیافته و نرخ سبد معاش با نرخ واقعی و مطلوب طبقه ی کارگر، فاصله ی بسیار زیاد دارد، 

مهم ترین و اصلی ترین مرحله ی مذاکرات هنوز در پیش است.
هفته ی آینده، اولین جلسه شورای عالی کار با موضوع دستمزد و با در اختیار داشتن 
رقم سبد معاش، آغاز می شود؛ حال نگاه کارگران و بازنشستگان تامین اجتماعی به این 
جلسه دوخته شده است و قرار است خروجی این جلسه، سطح معاش چند ده میلیون 
خانوار کارگری کشور را تعیین کند. سوال اصلی اینجاست که خواسته ی طبقه ی کارگر و 

بازنشسته از این جلسه و در کل از مذاکرات مزدی شورای عالی کار چیست؟
اصلی ترین مطالبه چیست؟

هرچند، نرخ سبد معاش رضایت بخش نیست اما در این مرحله، اصلی ترین مطالبه ی 
کارگران، در نظر گرفتن همین رقم بسیار حداقلی در تعیین حداقل دستمزد است؛ 
خواسته ی کارگران این است که سبد معاش محاسبه شده، فقط یک عدد توافقیِ 
صرف و روی کاغذ باقی نماند، بلکه براساس تصریحات بند دوم ماده ۴۱ قانون کار، 
حداقل دستمزد دقیقاً براساس همین رقم تعیین شود. کارگران نمی خواهند در تعیین 
دستمزدشان، تنها به نرخ تورم رسمی استناد شود؛ آنها می گویند دستمزد باید بتواند 

تمام هزینه های زندگی را پوشش بدهد.
روند عرفی سال های گذشته اینگونه بوده که معمولًا چانه زنی مزدی حول و حوش نرخ 
تورم رسمی صورت می گرفته، هرچند در سه سال اخیر، محاسبه ی سه جانبه ی سبد 
معاش، قدرت چانه زنی نمایندگان کارگری را افزایش داده و آنها توانسته اند با حربه ی 
سبد معیشت که یک مدرک معتبر در ارتباط با خط فقر و بند دوم ماده ۴۱ است، از 

محدوده ی تورم رسمی و بحث بر سر آن، تجاوز کنند. در چنین شرایطی است که کارگران 
توقع دارند امسال از حقانیت سبد معاش بیش از همیشه دفاع شود هرچند آمارهای 
رسمی تورم نیز نشان دهنده ی بالا رفتن سرسام آور هزینه های زندگی از ابتدای سال 

جاری است. کافی ست به نمودار تغییرات تورمی در ماه های گذشته نگاهی بیندازیم:
تورم انتظاری بیش از ۴۵ درصد

در روزهای اخیر آمارهای رسمی تورم بهمن ماه نیز منتشر شده است )هرچند در 
مذاکرات مربوط به سبد معاش، آمارهای دی ماه مورد استفاده قرار گرفت(. شاخص های 
تورمی منتشره نشان می دهد نرخ تورم سالیانه در بهمن ماه به ۳۷ درصد رسیده که 
نسبت به ماه قبلش، با ۱.۶ درصد کاهش همراه است. هر چند نرخ تورم ماهانه، با 
افزایش ۰.۳ درصدی به ۱.۱ درصد در ماه گذشته رسیده است؛ در واقع، هزینه های 

زندگی در بهمن ماه به نسبت ماه قبل تر یا دی ماه، ۰.۳ درصد افزایش داشته است.
نرخ تورم نقطه ای بهمن ماه ١٣٩٨ در مقایسه با ماه قبل ١,٣ واحد درصد کاهش یافته 
است. نرخ تورم نقطه ای گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« با کاهش 
٤.٣ واحد درصدی به ١٩.٧ درصد و گروه »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« با افزایش 

٠.١ واحد درصدی به ٢٧.٥ درصد رسیده است.
براساس این آمار رسمی، نرخ تورم نقطه ای در بهمن ماه، ۲۵ درصد اعلام شده است. 
منظور از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه مشابه سال 
قبل است؛ بنابراین در بهمن ماه، خانوارهای کشور به طور میانگین ٢٥.٠ درصد بیشتر 

از بهمن ١٣٩٧ برای خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده اند.
این نمودار افزایشی نشان می دهد که صعود هزینه های زندگی همچنان تداوم دارد و 
باتوجه به گرانی نرخ ارز – قیمت دلار در روزهای ابتدایی اسفند ماه ۹۸ از مرز ۱۵ هزار 
تومان عبور کرده است- و باقی مولفه های اقتصادی )گرانی نرخ طلا، کمبود برخی 
اقلام در بازار، تلاش دولت برای تداوم خصوصی سازی ها در حیطه های مختلف ازجمله 
آموزش و بهداشت در سال ۹۹ (، احتمال افزایش هزینه های حداقلی زندگی در سال 
آینده بسیار زیاد است؛ حتی پیش بینی ها نشان می دهد که نرخ تورم در ماه های ابتدایی 
سال آینده به مرز ۴۵ درصد و حتی ۵۰ درصد نیز خواهد رسید. اما از آنجا که هیچ معیار 
قابل توافقی برای»تورم انتظاری« یا همان تورمی که قرار است در سال آینده اتفاق بیفتد، 
وجود ندارد، بالاجبار، مبنای مذاکره در جلسات مزدی همان »تورم اتفاقی« و »سبد 

معاش محاسبه شده بر مبنای آمارهای تورمی دی ماه ۹۸« است.
سبد معاش: مبنای اولیه ی چانه زنی های کارگران

بنابراین باتوجه به واقعیت های روزمره ی اقتصادی و نرخ تورم انتظاری بالای ۴۵ درصد، 
حتی اگر فرض بگیریم که  سبد ۴ میلیون و ۹۴۰ هزار تومانی، امروز )در میانه اسفند 
۹۸( با هزینه های حداقلی زندگی مطابقت داشته باشد، این تطبیق فرضی در سال 
بعد، حتی در ابتدایی ترین ماه ها مثل فروردین و اردیبهشت نیز داوم نخواهد آورد؛ به 
عبارت ساده تر، هزینه های حداقلی زندگی در ماه های ابتدایی ۹۹، بسیار بیشتر از سبد 
معاشی خواهد بود که با نرخ های تورمی دی ماه ۹۸ محاسبه شده است. حال با این 
حساب، حتی اگر دستمزد ۹۹ در روزهای پایانی اسفند ماه دقیقاً برابر با سبد معاش 
حداقلی تعیین شود یعنی حداقل دستمزد با بیش از صد درصد افزایش به مرز ۴ میلیون 
و ۹۴۰ هزار تومان برسد، هنوز یک ماه از سال جدید نگذشته، بین هزینه های زندگی و 
دستمزد ۴ میلیون و ۹۴۰ هزار تومانی، فاصله ایجاد خواهد شد؛ این فاصله، یک واقعیت 
اجتناب ناپذیر خواهد بود و دقیقاً به همین خاطر است که توقع طبقه ی کارگر، تعیین 

دستمزد براساس همین سبد بسیار حداقلی است.
برای حفظ قدرت خرید کارگران در یک سطح بسیار حداقلی، باید فاصله ریالی سبد 
معاش ۹۸ و سبد معاش ۹۹ )فاصله ۳ میلیون و ۷۶۰ هزار تومان و ۴ میلیون و ۹۴۰ هزار 
تومان( که برابر با یک میلیون و ۱۸۰ هزار تومان است، به دستمزد ۹۹ افزوده شود؛ اما با 
این افزایش که حدوداً ۵۴ درصد می شود، بهبود قابل توجهی در زندگی کارگران حاصل 

نخواهد شد و فقط، سطح معاش حفظ خواهد شد.
بسیار  معاشِ  سطح  این  با  که  آنجاست  از  کارگر  طبقه ی  معیشتی  آسیب پذیری 
تقلیل یافته، در مقابل هر تکانه ی تورمی مثلًا افزایش چند هزار تومانی نرخ ارز یا حذف 
یک لایه خدمات اجتماعی رایگان، دچار سقوط معیشتی شده و  »کیفیت زدایی زیستی« 
اتفاق می افتد؛ به همین دلیل است که نباید فقط فاصله ریالی دو سبد معاش یا تورم 
هزینه ها، معیار قرار گیرد؛ در چنین شرایطی، تنها چیزی که باید بر سرش چانه زنی کرد، 
همان نرخ سبد معاشی است که بسیار حداقلی محاسبه شده و ترجمان عینی خط 
فقر است؛ باید همان ۴ میلیون و ۹۴۰ هزار تومان، مبنای اولیه ی چانه زنی های مزدی 

کارگران قرار بگیرد و این یعنی افزایش مزدیِ بسیار بیشتر از صد درصد!

ایمان گزارش می دهد؛ 

سبد معاش تعیین شده عین خط فقر است
 حداقل دستمزد باید بیش از صد درصد افزایش یابد 

 طراحان لایحه بودجه سال ۹۹ آن را نسخه ای برای عبور از 
تحریم ها و برنامه کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی می دانند. 
توصیف  غیرواقع گرایانه  را  بودجه  لایحه  مخالفان  مقابل،  در 

می کنند. 
مجلس شورای اسلامی پنجم اسفندماه در غیاب ۹۰ نماینده، 
با ۱۱۴ رای مخالف، ۶۷ رای موافق و سه رای ممتنع کلیات 
لایحه بودجه سال آینده را رد کرد و به این ترتیب نمایندگان 
مجلس دهم برای دومین بار به برنامه مالی یک ساله دولت ایراد 
گرفتند و با کلیات لایحه بودجه ۱۳۹۹ در صحن علنی مخالفت 
کردند. این مجلس یک بار هم به کلیات بودجه سال ۱۳۹۷ نه 
گفته بود. این بار هم هر چند کمیسیون تلفیق کلیات لایحه 
بودجه ۹۹ را تصویب کرده بود اما این کلیات در صحن علنی 

مجلس رای نیاورد.
 دولت در موعد مقرر و قانونی )میانه آذرماه( لایحه بودجه 
سال آینده را به مجلس تقدیم کرد و نمایندگان مردم که آخرین 
روزهای حضور خود را در این دوره از مجلس می گذرانند، در 
آخرین روزهای سال تصویب برنامه مالی دولت برای سال آینده را 

به موعدی دیگر موکول کردند.
از ویژگی های مهم بودجه سال آینده کاهش وابستگی آن به 
نفت است به طوری که طبق گفته رییس سازمان برنامه و بودجه 
میزان وابستگی به کمتر از ۱۰ درصد رسیده است و پیش بینی 
شده که درآمدهای حاصل از فروش نفت به ۴۸ هزار میلیارد 
تومان برسد که در مقایسه با بودجه امسال کاهش ۶۸ درصدی 

را نشان می دهد.
در غیاب پول نفت، سیاست دولت اداره امور کشور با تمرکز بر 
افزایش درآمدهای مالیاتی است که برای تحقق آن قرار است 
اهرم های ساماندهی معافیت های مالیاتی، افزایش پایه های 
مالیات ستانی و مهار فرارهای مالیاتی مورد استفاده قرار گیرد. 
بر این اساس برای سال آینده ۱۷۵ هزار میلیارد تومان درآمد 

مالیاتی پیش بینی شده است.
درصدی   ۱۵ افزایش   ۹۹ بودجه  لایحه  محورهای  دیگر  از 
دستمزدها، افزایش سقف مولدسازی دارایی ها، رشد بودجه 
بخش عمران، افزایش بودجه عمومی و افزایش سقف انتشار 

اوراق مالی است. اکثریت نمایندگان مجلس به این تصمیمات 
دولت ایراد گرفته اند و به  کلیات لایحه بودجه ۹۹ رای موافق 
ندادند. در این میان برخی از نمایندگان و کارشناسان اقتصادی 
نیت  با  عده ای  و  نیست  فنی  مجلسی ها  ایرادات  می گویند 
مخالفت با دولت با لایحه بودجه سال آینده مخالفت کرده اند.               

مخالفان لایحه بودجه ۹۹ چه می گویند؟   
تعدادی از ۱۱۴ نماینده ای که به تصویب کلیات لایحه بودجه 
سال آینده رای مخالف دادند بر این باورند که مهم ترین نقص 
برنامه مالی دولت برای سال آینده غیرواقع بینانه بودن آن است. 
به این معنا که فروش یک میلیون بشکه نفت در شرایط تحریمی 
محقق نمی شود یا اینکه درآمد ۵۰ هزار میلیارد تومانی از محل 
همچنین  نمی رسد.  اجرا  به  دولت  دارایی های  مولدسازی 
از  حاصل  تومانی  میلیارد  هزار  درآمد ۱۷۵  نمی تواند  دولت 

مالیات ستانی را وصول کند.
برخی از کارشناسان اقتصادی هم معتقدند، بودجه سال 
آینده با اسناد بالادستی به ویژه برنامه توسعه ششم همخوانی 
و تطابق ندارد و نمی تواند در شرایط جنگ اقتصادی کارآمدی 
و کارایی داشته باشد که البته تعدادی از نمایندگان مجلس 
این کارشناسان اقتصادی خط  از  هم برای تصمیمات خود 

می گیرند.
نماینده ای هم دلیل مخالفت خود با تصویب کلیات لایحه 
برنامه بودجه را نبود شفافیت ها و جای خالی عدالت اجتماعی 
را عنوان کرده است و معتقد است که بحث حقوق و دستمزد در 
بودجه ناعادلانه تنظیم شده و افزایش ۱۵ درصدی حقوق ظلم 

به کسانی است که حقوق های پایین می گیرند.
ایراد نماینده دیگر این است که اصلاح ساختار بودجه که 
وعده داده شده بود، بسیار حداقلی پیاده سازی شده است و 
انتظارات مجلس و کارشناسان صاحب دانش در این زمینه را 
برآورده نمی کند و نمی تواند ایجاد یک میلیون شغل پیش بینی 
شده را محقق سازد. انتقاد دیگر هم این است که در این بودجه، 
احکام، کشور  آن  اجرای  با  که  دیده شده  استقراض خارجی 

مقروض می شود.
تعدادی دیگر هم افزایش سقف انتشار اوراق مالی تا ۸۰ هزار 

میلیارد تومان را به معنای خلق پول و افزایش تورم می دانند و 
نسبت به این اقدام و تصمیم دولت انتقاد دارند. عده ای هم 
می گویند ۱۱۷ هزار میلیارد تومان اوراق قرضه در بودجه ۹۹ 
دیده شده که ۶ برابر عملکرد عمرانی سال ۹۸ است و دولت با 

این اقدام آینده کشور را به فروش گذاشته است.
مجلسی ها با برنامه مالی دولت برخورد سیاسی 

می کنند؟
کارشناسان،  و  نمایندگان مجلس  از  برخی  اینکه  برخلاف 
لایحه بودجه سال آینده را غیرواقع بینانه می دانند، گروهی دیگر 
همراه با تنظیم کنندگان و دست اندرکاران تهیه لایحه می گویند 
این لایحه نسخه ای برای گذر از شرایط سخت تحریم ها است و با 
توجه به وابستگی مزمن بودجه به درآمدهای نفتی، با ۶۸ درصد 

کاهش وابستگی نسبت به سال گذشته تنظیم شده است.
طبق سیاست دولت، بیشترین اتکای بودجه برای اداره امور 
روی درآمدهای مالیاتی با پیش بینی تحقق ۱۷۵ هزار میلیارد 
تومان درآمد دولتی است. از سوی دیگر در حالی که دولت برنامه 
افزایش ۱۵ درصدی حقوق و دستمزدها را دارد، میزان مخارج 
دولت در بودجه فقط ۴ درصد رشد خواهد داشت. از سوی دیگر 
با توجه به احتمال کاهش واردات درآمد حاصل از حقوق گمرکی 
تا ۳۸ درصد کاهش یافته است که تمام این موضوعات نشان 
از واقع بینی دولت در تنظیم برنامه مالی در شرایط تحریم های 

سخت گیرانه را دارد.
از سوی دیگر انتشار ۸۰ هزار میلیارد تومان اوراق مالی با هدف 
راه اندازی عملیات بازار باز در سیستم بانکی، تهاتر بدهی ها به 
پیمانکاران، مهار نقدینگی و...هدف گذاری شده است و دولت 

قصد انتشار اوراق بی پشتوانه در بازار را ندارد.
از این رو عده ای انتقادات نمایندگان مجلس به لایحه بودجه 
سال آینده را فنی نمی دانند و معتقدند که مجلسی  ها در این 
روزهای پس از انتخابات با برنامه مالی دولت برخورد سیاسی 
دارند. در این بین مهم ترین اثر مجلس در مخالفت با کلیات 
بودجه سال آینده ارسال سیگنال منفی به بازار و جامعه است که 

شرایط اقتصادی را بیش از این تحت فشار قرار می دهد.          
در این میان عده ای هم معتقدند که با این رفتارها جریانی 

قصد هزینه تراشی برای دولت را دارد چنانکه دیدیم با ورود ایران 
به لیست سیاه گروه ویژه اقدام مالی، بازار ارز تا حدی از کنترل 

خارج شد و قیمت ها در این بازار به سرعت افزایش یافت.       
هزینه تاخیر در تصویب و تخصیص بودجه  

از دید برخی ناظران، انگیزه تعدادی از مخالفان لایحه بودجه 
سال آینده از نه گفتن به تصویب برنامه مالی دولت این بوده که 
کار بررسی لایحه بودجه سال ۹۹ به مجل یازدهم بکشد و بار 
تصویب این لایحه بر دوش نمایندگان دوره بعد بیافتد. البته 
»علی لاریجانی« رییس مجلس شورای اسلامی اعلام داشته 
این لایحه بودجه که در مجلس رد شده است، به کمیسیون 
تلفیق برمی گردد تا در آنجا اصلاح شود و گزارش اصلاح شده به 
مجلس شورای اسلامی تقدیم می شود. ... اعضای کمیسیون 
تلفیق با دقت بیشتری لایحه بودجه را بررسی کنند و با توجه به 
اینکه تا پایان سال وقت زیادی نداریم، اعضای کمیسیون تلفیق 

باید هر چه سریعتر جلسات خود را تشکیل دهند.
هر چند کلیات بودجه رد شد اما قرار نیست به دولت برگردد 
چرا که طبق تبصره ۳ ماده ۱۸۲ آیین نامه داخلی مجلس اگر 
کمیسیون تلفیق بودجه را رد و در نهایت صحن علنی مجلس 
هم به آن رای مخالف دهد لایحه باید به دولت بازگردد اما در 
حال حاضر لایحه بودجه سال ۹۹ را کمیسیون تلفیق تصویب 
کرده بنابراین لایحه پس از رد در صحن به کمیسیون تلفیق 
بازبرمی گردد و پس از اصلاح آن هم با نظر دولت دوباره به صحن 

مجلس ارسال خواهد شد.
در این میان موضوع مهم بحث هزینه تراشی در مسیر تصویب 
لایحه است. چرا که تاخیر در تصویب باعث ارایه بودجه چند 
دوازدهمی می شود که خود آن از نظر زمان هزینه  بالایی هم 
برای بدنه کارشناسی دولت و هم برای مجلس به دنبال خواهد 
و  امور کشورداری  انجام  برای  را  از سوی دیگر دولت  داشت. 
مواجه  مشکل  با   ... و  طرح ها  پروژه،  به  اعتبارات  تخصیص 
و  دولت  اقتصادی  ستاد  که  شرایطی  در  هم  آن  می سازد 
کارشناسان حاضر در بدنه این دستگاه ها باید در هر ساعت 
کاری خود به دنبال طراحی راهکارهای ایجاد ثبات و آرامش 

اقتصادی در دوران تشدید تحریم ها باشند.

طراحان لایحه بودجه ومخالفان چه می گویند

چرا مجلسی ها به برنامه مالی دولت »نه« گفتند؟

»میثم رادپور« کارشناس اقتصادی درباره نوسانات اخیر بازار ارز گفت: بخشی از این رشد 
قیمت ها مربوط به تاثیر روانی قرار گرفتن ایران در فهرست سیاه FATF است.

این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه به دلیل تحریم های آمریکا، بانک ها روابط 
خود را با ایران کاهش داده و مبادلات به سختی انجام می شود، تصمیم FATF نمی تواند تاثیر 

زیادی بر نقل و انتقال آن به کشور داشته باشد، اما تاثیر روانی آن دارای اهمیت است.
وی اظهار داشت: تجار و فعالان اقتصادی در زمان تحریم، مسیرها و روش های خاص 
خود را برای جابجایی و انتقال ارز و مبادله کالا یافته اند، بنابراین تصمیم FATF  قادر به ایجاد 

محدودیت گسترده در نقل و انتقال فعلی ارز نخواهد بود.
این کارشناس بازار ارز ادامه داد: با توجه به تصمیم FATF بانک ها می توانند مسیرهای 
فعلی انتقال ارز به ایران را رصد و شناسایی کنند اما باید توجه داشت که بسیار دشوار بوده 
و هزینه های زیادی را برای آنها به دنبال خواهد داشت. این استاد دانشگاه اضافه کرد: البته 
درست نیست که تصور کنیم قرار گرفتن ایران در فهرست سیاه FATF هیچ تاثیری بر نقل و 
انتقال ارز کشور نخواهد داشت؛ بلکه در واقع، آنگونه که نگرانی روانی ایجاد کرده، نخواهد بود.
رادپور یادآور شد: در سال  های گذشته، آمریکا تحریم های گسترده ای را علیه نظام بانکی 
ایران اعمال کرده به طوری که آن دسته از بانک های خارجی که از تحریم های آمریکا تخطی 

کرده بودند، جریمه های سنگین را از سوی آمریکا متحمل شدند.
وی گفت: بازار ارز این احتمال را می دهد که شاید به دلیل قرار گرفتن نام ایران در فهرست 
سیاه FATF سخت گیری ها علیه مبادلات ارزی کشور افزایش یافته و مشکلاتی در تامین ارز 

رخ دهد، بنابراین نسبت به آن واکنش نشان داده است.
این کارشناس بازار ارز اظهارداشت: به نظر برخی فعالان بازار ارز، امکان دارد به دلیل این 
تصمیم FATF، بانک های خارجی نظارت و حساسیت بیشتری نسبت به حساب های بانکی 

ایرانیان داشته باشند و محدودیت هایی را ایجاد کنند.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه بازار، نگران آثار احتمالی محدودیت در نقل و انتقال ارز است، 
تصریح کرد:  اما اینکه تاثیر واقعی تصمیم FATF بر مبادلات ارزی ایران چگونه باشد را نمی توان 

از اکنون مشخص کرد. باید باید منتظر ماند و مشاهده کرد که در آینده چه رخ خواهد داد.
 منقضی شدن گواهی های سپرده بانکی

وی گفت: عامل دیگر رشد قیمت ارز، منقضی شدن گواهی های سپرده بانکی است که 
تاکنون چند بار تمدید شده بودند، اما به تازگی موعد آنها منقضی شده است.

 رادپور با بیان اینکه این گواهی ها، حجم زیادی پول را شامل می شوند، افزود: باید بررسی کرد 
که این موضوع تا چه میزان می تواند بر تحولات بازار تاثیر داشته است.

تاثیر کرونا بر بازار ارز
این کارشناس بازار ارز همچنین با اشاره به تاثیر ویروس کرونا بر بازار ارز، گفت: نمی توان تاثیر 

دقیق کرونا بر نوسانات بازار ارز را محاسبه کرد.
این استاد دانشگاه افزود: به دلیل نگرانی از گسترش کرونا و تشکیک در توانایی کنترل آن، 
مردم تمایل دارند که به دنبال سرمایه گذاری های مطمئن برای حفظ ارزش پول خود بروند که 

این موضوع نیز جذابیت سرمایه گذاری در دلار را افزایش داده است.
محدود کردن جریان پول، چاره ساز نیست

رادپور با اشاره به اقدامات بانک مرکزی برای کنترل بازار پول مانند اعمال محدودیت در 
جابجایی روزانه و حجم معاملات، گفت: به نظر می رسد که این اقدامات در برخی موارد، تاثیر 
معکوس داشته است. وی اضافه کرد: در ماه های اخیر موانع متعددی برای بازار پول ایجاد 

شده، به طوری که نمی توان به راحتی حجم بالای پول را جابجا کرد.
این کارشناس بازار ارز افزود: پیش از این، موازنه ای در معاملات برقرار بود اما زمانی که 

محدودیت ها ایجاد شد، جریان و موازنه پول به هم ریخته و هزینه معاملات افزایش یافته است.
این استاد دانشگاه اضافه کرد: پول، راه خود را پیدا می کند، زمانی که سدی جلوی جریان 
پول ایجاد می شود، پس از مدتی پول از طریق راه های دیگری که به راحتی قابل تشخیص 

نیست، جریان می یابد.
وی ادامه داد: اکنون موانع متعددی برای نقل و انتقال پول و حواله به خارج از کشور ایجاد 
شده، اما مشاهده می کنیم که این نقل و انتقالات در حال انجام است پس مشخص می شود که 

صاحبان پول، راه های جایگزین را برای آن پیدا کردند.
انتظار تثبیت بازار ارز را داریم

رادپور ادامه داد: پس از رشد حدود ۳۵۰ درصدی قیمت ارز در دو سال اخیر، مشخص بود 
که ما دوره ای از ثبات را شاهد خواهیم بود، بنابراین لازم نبود که تا این حد محدودیت برای 

جابجایی ارز و پول در نظر گرفته شود.
این کارشناس بازار ارز گفت: با وجود این که حجم نقدینگی اکنون از ۲۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان عبور کرده است، اما قدرت آن نسبت به اواخر سال ۹۶ که قیمت ارز بالا رفت، کاهش 
یافته است. وی افزود: برای این که حجم نقدینگی بتواند قدرت لازم را برای شکل گیری جهش 
جدید در قیمت ارز پیدا کند، نیاز به زمان دارد. این استاد دانشگاه اظهارداشت: به نظر می رسد 
که نقدینگی، در زمانی به قدرت لازم برای رشد چشمگیر قیمت ارز )همانند سال ۹۶و۹۷( 

دست می یابد که حجم نقدینگی به مرز ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان افزایش یابد.
رادپور ادامه داد: پتانسیل و محرک کافی برای افزایش نرخ ارز در شرایط کنونی وجود ندارد، 
البته باید توجه داشت شرایط اقتصادی و بازار به گونه ای است که نمی توان همه چیز را به طور 
کامل پیش بینی کرد. این کارشناس بازار ارز تصریح کرد: در حال حاضر فشار برای افزایش 

قیمت ارز جدی نیست.

یک کارشناس اقتصادی:

محرک کافی برای افزایش نرخ ارز وجود ندارد
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ملی پوش کشتی: 

برای المپیکی شدن رقبای توانمندی را 
پیش رو دارم

 آزادکار طلایی وزن ۹۷ کیلوگرم کشتی ایران در رقابتهای قهرمانی آسیا معتقد است 
برای رسیدن به المپیک راه سخت و رقبای بسیار توانمندی را پیش رو دارد.

»مجتبی گلیج« ملی پوش وزن ۹۷ کیلوگرم کشتی آزاد ایران در رقابتهای قهرمانی 
آسیا موفق به کسب مدال طلا شد. او در دور اول با نتیجه ۱۱ بر صفر اولزیسایخان 
باسانتسوجت از مغولستان را مغلوب کرد و در دور دوم مقابل علیشیر یرگالی از قزاقستان 
با نتیجه ۶ بر ۴ پیروز شد و به نیمه نهایی رفت. در این مرحله هم با نتیجه ۱۲ بر ۲ ماگومد 
موسی یف دارنده از قرقیزستان را مغلوب کرد و به فینال راه یافت. در فینال هم با نتیجه 
۱۰ بر صفر از سد ساتیوارت کادیان از هند گذشت و مدال طلای آسیا را بر گردن آویخت.
مجتبی گلیج یکی از مدعیان وزن ۹۷ کیلوگرم اردوی تیم ملی کشتی آزاد برای رسیدن 
به المپیک است و همپای دیگر مدعیان این وزن از هیچ تلاشی برای رسیدن به هدفش 
دریغ نمی کند. وی در همین راستا با اظهار رضایت از عملکردش در رقابتهای قهرمانی 
آسیا به  گفت: خیلی خوشحالم که توانستم ضمن کسب مدال طلا، گامی هم در جهت 
قهرمانی تیم ملی ایران بردارم. به جرأت می توان گفت سطح این دوره از مسابقات بسیار 

بالا بود که همه دیدند مدال های طلا هم به نوعی در بین مدعیان تقسیم شد.
وی تصریح کرد: من هم مثل تمامی ورزشکاران ملی آرزویی جز حضور در المپیک 
ندارم اما به خوبی می دانم برای رسیدن به این هدف راه سخت پر فراز و نشیبی دارم. در 
وزن من چندین مدعی آماده و باانگیزه حضور دارند که دستیابی به دوبنده تیم ملی را 
بسیار سخت خواهد کرد. قهرمان کشتی آسیا در پایان گفت: در حال حاضر باید ابتدا 
سهمیه وزن ۹۷ کیلوگرم کشتی آزاد در مسابقات گزینشی المپیک در آسیا کسب شود 
که این مساله بسیار مهم و سرنوشت ساز است. البته مسابقات گزینشی المپیک در 
قرقیزستان هم به دلیل شیوع ویروس کرونا لغو شده و هنوز مشخص نیست چه زمان 
و در کدام کشور برگزار خواهدشد. من سعی خواهم کرد در این مدت تمریناتم را ادامه 
دهم تا در صورت صلاحدید کادر فنی، هر زمان که لازم شد به عنوان یکی از مدعیان این 
وزن در مسابقات گزینشی به میدان بروم. در نهایت امیدوارم هر تصمیمی که کادر فنی 
در این خصوص اتخاذ می کند و هر نماینده ای که در وزن ۹۷ کیلوگرم به گزینشی اعزام 

شود به نتیجه مطلوبی برسد.

رییس هیات کشتی استان  قم:

۳ فرنگی کار قمی به اردوی تیم ملی 
دعوت شدند

رییس هیات کشتی قم از راه یابی سه کشتی گیر فرنگی کار قم به اردوی تیم ملی 
بزرگ سالان و انتخاب مربی کشتی استان به عنوان سرمربی تیم ملی جوانان خبر داد. 

محسن وزیری افزود: سال ۱۳۹۸ برای کشتی قم از شروع تا پایان یک سال بسیار 
خوب و موفقیت آمیز بود، چراکه در نخستین روز سال با درخشش مهدی ابراهیمی 
شاهد کسب مقام قهرمانی و نشان طلای مسابقات کشتی فرنگی امیدهای آسیا بودیم و 
در ماه پایانی سال نیز همین کشتی گیر به مقام قهرمانی و طلای رقابت های بزرگ سالان 

آسیا رسید.
وی ادامه داد: همچنین در تابستان امسال علیرضا نجاتی دیگر فرنگی کار برجسته 
قم در ترکیب تیم ملی کشتی فرنگی بزرگ سالان به رقابت های قهرمانی جهان در نور 
سلطان قزاقستان اعزام شد و با نشان دادن توانایی ها و شایستگی های خود ضمن 
ایستان روی سکوی سوم، نشان برنز و سهمیه بازی های المپیک ۲۰۲۰ را برای ورزش 
کشورمان رقم زد. رییس هیات کشتی استان قم اظهار داشت: ما در سال جاری شاهد 
عضویت کشتی گیران رده های سنی نوجوانان، جوانان، امید و بزرگ سالان در ترکیب 
تیم های اعزامی به چندین رقابت بین المللی، آسیایی و جهانی بودیم و به امید خدا سال 

آینده نیز چهره های شاخص کشتی قم بار دیگر افتخارآفرین خواهند شد.
وی افزود: سال آینده میادین مهمی در انتظار تیم های ملی رده های سنی مختلف 
کشتی آزاد و فرنگی قرار دارد و مهم ترین آن بازی های المپیک ۲۰۲۰ است که در شهر 
توکیو ژاپن برگزار می شود و خوشبختانه کشتی قم سهمیه آن را دارد. وزیری سپس به 
دعوت سه کشتی گیر قم به اردوی تیم ملی اشاره و بیان کرد: با نظر محمد بنا سرمربی 
باتجربه تیم ملی کشتی فرنگی سه کشتی گیر قم به نام های علیرضا نجاتی در وزن ۶۰ 
کیلوگرم، محمدجواد رضایی در وزن ۶۷ کیلوگرم و مهدی ابراهیمی در وزن ۸۲ کیلوگرم 
به اردوی جدید این تیم راه یافته اند. وی خاطرنشان کرد: جدیدترین افتخار و دستاورد 
برای کشتی قم، انتخاب روح الله میکائیلی یکی از سازنده ترین و بهترین مربیان حال 
حاضر کشتی فرنگی قم به عنوان سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان ایران برای 

مسابقات آسیایی و جهانی سال آینده است.

تاکتیک گل محمدی برای بردهای پرسپولیس

 نقشه سرخپوشان لو می رود؟
 برد سه بر یک پرسپولیس مقابل شهرخودرو مشهد باعث تداوم صدرنشینی شاگردان 
یحیی گل محمدی در لیگ برتر فوتبال و اختلاف ۱۰ امتیازی با تیم دوم جدول شد تا 

سرخ ها گام بلندی را برای »پوکر« قهرمانی در لیگ برتر بردارند.
گل محمدی که از عملکرد شاگردان خود راضی است تاکتیک مورد علاقه خود را در 
زمین مسابقه با شهرخودرو پیاده کرد تا پرسپولیس بر خلاف نبردن در لیگ قهرمانان 

آسیا به راحتی در فوتبال باشگاهی ایران نتیجه بگیرد.
سرخ ها در حالی به برد مقابل شهرخودرو رسیدند که مالکیت توپ کمتری نسبت به 
حریف مشهدی خود داشتند. تاکتیکی که در تمام بردهای پرسپولیس در نیم فصل دوم 

با یحیی گل محمدی به چشم می خورد.
این تیم در برد دو بر صفر خود مقابل تراکتور تبریز نیز همین فرمول را داشت. شاگردان 
یحیی گل محمدی در پیروزی مقابل نماینده تبریز تنها ۲۷ درصد از مالکیت توپ را 
بر عهده داشتند. آنها در برد یک بر صفر مقابل صنعت نفت آبادان نیز تنها ۴۸ درصد 

مالکیت توپ را در اختیار داشتند.
نکته جالب اینکه پرسپولیس هر بار مالکیت توپ بالای پنجاه درصد داشته طعم برد 
را نچشیده است. باخت مقابل الدحیل قطر و تساوی مقابل شارجه امارات و استقلال 
تهران در حالی رقم خورد که این تیم بر توپ و میدان مسلط بود و در هر سه بازی بالای 
۶۰ درصد مالکیت توپ داشت. تاکتیکی که یحیی با پرسپولیس به خوبی پیاده می کند 
تا توپ را به حریفان خود بدهد و در عوض با استفاده از سرعت بالای بازیکنان خود، توپ 
را از دفاع به حمله ببرند تا به برد برسند. تیمی که فرمول بردن را یاد گرفته است: توپ 

برای شما، برد برای پرسپولیس!

زور کرونا به ال کلاسیکو نرسید

رئال - بارسا برگزار می شود
دیدار برگشت تیم های فوتبال بارسلونا و رئال مادرید در رقابت های لالیگا اسپانیا با 

وجود شیوع کرونا در قاره اروپا برگزار می شود.
به گزارش مهر و به نقل از مارکا اسپانیا، خاویر تباس، رئیس مسابقات فوتبال باشگاهی 
اسپانیا اعلام کرد: دیدار برگشت ال کلاسیکو بین رئال مادرید و بارسلونا به دلیل شیوع 
ویروس کرونا در قاره اروپا برگزار می شود و مشکلی بابت برگزاری مسابقات فوتبال 

باشگاهی اسپانیا وجود ندارد.
این خبر در حالی به مسئولان هر دو باشگاه اسپانیایی اعلام شده است که طبق اعلام 

رسمی دولت اسپانیا ابتلای ۳۲ نفر در این کشور به ویروس کرونا تایید شده است.
تباس درباره احتمال لغو بازی های لالیگا اسپانیا همچون فوتبال باشگاهی ایتالیا 
تاکید کرد: ویروس کرونا در فوتبال اسپانیا مثل ایتالیا جدی نیست و مشکلی برای 

برگزاری در شهر مادرید وجود ندارد.
وی افزود: البته برنامه ای برای بررسی اینکه کدام بازی ها لغو شود داریم اما هیچ مورد 
و مشکل خاصی برای ال کلاسیکو وجود ندارد. کمیسیون سلامت بازیکنان وجود دارد 

و تمام مسائل را زیر نظر داریم.
تیم فوتبال رئال مادرید اسپانیا ساعت ۲۳:۳۰ روز یکشنبه دیدار برگشت ال کلاسیکو را 

مقابل بارسلونا اسپانیا در ورزشگاه سانتیاگو برنابئو برگزار می کند.
تیم فوتبال پرسپولیس درحالی بار دیگر با سرمربیگری یحیی گل محمدی به سه امتیاز 
مهم در لیگ برتر دست یافت که بازهم تاکتیک مد نظر سرمربی سرخپوشان در زمین 

به اجرا درآمد.

در خصوص دیدار سپاهان-پرسپولیس:

نقض رای بی نقص کمیته انضباطی
 بسیار بعید است

وکیل بین المللی فوتبال گفت : رای کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال در خصوص 
دیدار پرسپولیس و سپاهان بی نقص بود. 

غلامرضا رفیعی  اظهارداشت :کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال با استناداتی قانونی 
و منبطق با مقررات و استانداردهای فوتبال روز جهان، قبل از انقضا مهلت ۷ روزه مقرر در 
قوانین داخلی و بین المللی و مطمئنا به استناد گزارش رسمی ناظر مسابقه رای قاطع 
خود را صادر و سپاهان را سه بر صفر بازنده مسابقه برابر سرخپوشان پایتخت اعلام کرد.

وی افزود :این رای قابل اعتراض در کمیته استیناف خواهد بود و این حق کمیته 
استیناف است که بر اساس اجتهاد و یافته های خود اقدام به تایید یا نقض رای کمیته 
انضباطی نماید. اما به نظرم با توجه به مستندات و مدارک پرونده به خصوص گزارش 
رسمی ناظر مسابقه، نقض رای بی نقص کمیته انضباطی بسیار بعید است.وی ادامه 
دادد:با همه این اوصاف، نگارنده پیشاپیش به هر رایی که کمیته محترم استیناف بر 

اساس موازین حقوقی داخلی و بین المللی صادر نماید احترام می گذارد.

 ملی پوش شمشیرباز ایران که موفق به کسب سهمیه تیمی برای المپیک شده است با 
ابراز امیدواری نسبت به کسب دو مدال در توکیو از پرداخت بدون کم و کسر پاداش خود 

ابراز رضایت کرد.
تیم ملی شمشیربازی اسلحه سابر ایران در کمتر از یک سال از حضور در ۵ مسابقه از ۷ 
رویداد مورد تأیید فدراسیون جهانی موفق به کسب ۲۰۶ امتیاز المپیکی و قطعی کردن 

سهمیه خود برای المپیک ۲۰۲۰ توکیو شد.
این برای نخستین بار است که شمشیربازی ایران در بخش تیمی صاحب سهمیه 
المپیک می شود. این سهمیه از حضور در جام جهانی لهستان و توسط مجتبی عابدینی، 

علی پاکدامن، محمد رهبری و محمد فتوحی قطعی شد.
در این بین مجتبی عابدینی اگر چه در دیدار با مجارستان که پیروزی در آن حکم به 
جایگاه پنجمی ایران و مسجل کردن سهمیه المپیک داد، غایب بود اما این شمشیرباز 
با تجربه دو دوره حضور در بخش انفرادی المپیک لندن و ریو نقش غیرقابل انکار در این 
موفقیت بزرگ داشت. وی می گوید شیرینی سهمیه تیمی به اندازه سهمیه ای که برای 
المپیک لندن و برای نخستین بار به دست آورد، برایش دلنشین بود بخصوص که حالا 

می تواند روی دو مدال المپیک حساب کند.
۱۱۸ پله صعود برای عابدینی

مجتبی عابدینی تنها نماینده شمشیربازی اعزامی ایران به جام جهانی لهستان بود که 
به دلیل حضور در جمع ۱۶ نفر برتر رنکینگ جهانی دیدارهای خود در بخش انفرادی این 

جام را از جدول ۶۴ نفره آغاز کرد و با کسب جایگاه دهم به کار خود پایان داد.
وی در گفتگویی گفت: از عملکردم در بخش انفرادی راضی هستم. سال گذشته در 
همین جام در جدول ۱۲۸ نفره حذف شدم اما امسال تا جدول ۱۶ نفره بالا آمدم و دهم 
شدم و این یعنی ۱۱۸ پله صعود؛ من در بخش انفرادی مقابل حریف فرانسوی باختم 

که سهمیه المپیک خود را قطعی کرده و خیلی از رویدادهای اخیر را با قهرمانی تمام 
کرده است.

پاسخ خیلی از حرف و حدیث ها را دادیم
این ملی پوش شمشیربازی با یادآوری حضور تیم اسلحه سابر در جام جهانی مصر گفت: 
در بخش تیمی آن جام مقابل ژاپن ۴۵ به ۴۴ بردیم. بعد از آن بازی حرف و حدیث های 
زیادی درست شد مبنی بر اینکه ایران ضعیف شده و نمی تواند مقابل رقبای آسیایی اش 
عملکرد قابل دفاعی داشته باشد اما در جام جهانی لهستان پاسخ همه آنها را دادیم چون 

علاوه بر چین، تیم ژاپن را هم مقتدرانه و با چند امتیاز اختلاف شکست دادیم.
مجارستانی ها شکست برابر ایران را باور نداشتند

شمشیرباز المپیکی ایران ادامه داد: در بخش تیمی جام جهانی لهستان همه بازیکنان 
عملکرد قابل دفاعی داشتند. ما مقابل آلمان خیلی خوب ظاهر شدیم، چینی ها را در 
حالی شکست دادیم که مدعی کسب سهمیه بودند و مقابل مجارستان هم با وجود چند 
عنوان جهانی و المپیکی که دارد، پیروز شدیم. خود مجارستانی ها شکستی که به آنها 

تحمیل کردیم را باور نداشتند.
با نظر پیمان فخری مقابل مجارستان بازی نکردم

وی همچنین در مورد غیبت خود در دیدار تعیین کننده مقابل مجارستان خاطرنشان 
کرد: علاوه بر مچ از ناحیه کتف دست راست هم مصدومیت دارم. البته با همین شرایط 
در بخش انفرادی حاضر شدم و در بخش تیمی هم، هم تیمی هایم را همراهی کردم اما با 
نظر سرمربی تیم ملی در دیدار مقابل مجارستان در ترکیب تیم قرار نگرفتم تا مبادا شرایطم 

حادتر شود.
اجازه ندادیم سرنوشت المپیکی ایران به دو جام دیگر بکشد

عابدینی با تاکید بر اینکه جام جهانی آلمان )جایگزین ایتالیا( و جام جهانی مجارستان 

دو رویداد دیگر است که در تعیین شرایط المپیکی شمشیربازان تأثیر دارد، گفت: اگر در 
جام جهانی لهستان به ژاپن و چین می باختیم و از طرفی این دو تیم هم جز برترین ها 
می شدند، سرنوشت ایران برای قطعی کردن سهمیه المپیک به دو جام جهانی دیگر 

کشیده می شد اما اجازه ندادیم این اتفاق بیافتد.
شیرینی سهمیه تیمی به اندازه اولین سهمیه ام بود

عابدینی که ۹ سال پیش شمشیربازی ایران را بعد از چند دهه و برای المپیک لندن 
صاحب سهمیه کرد، یادآور شد: شیرینی آن سهمیه هیچ وقت از یادم نمی رود اما شیرینی 

و لذت این سهمیه تیمی که برای اولین بار به دست آوردم هم کمتر از آن نیست.
حضور مشروط در جام جهانی آلمان

وی در مورد همراهی تیم ملی شمشیربازی برای شرکت در جام جهانی آلمان که 
جایگزین جام جهانی آلمان شده است نیز تصریح کرد: حضورم در این جام به شرایط 
پروازها بستگی دارد. ویروس کرونا محدودیت هایی در پروازها ایجاد کرده است. اگر 
مشکلی نباشد در محل برگزاری رقابت ها حاضر می شوم در غیر این صورت پاکدامن، 
رهبری و فتوحی که بعد از جام جهانی لهستان آنجا ماندند، ترکیب تیم را در آلمان تشکیل 

می دهند.
روی دو مدال المپیک حساب کردم

کاپیتان تیم ملی شمشیربازی که در المپیک ریو و در یک قدمی کسب مدال از تصاحب 
آن بازماند و چهارم شد در مورد پیش بینی مدال آوری خود در المپیک توکیو گفت: 
سهمیه بدست آمده در بخش تیمی است اما سه نفر از ۴ عضو تیم می توانند در بخش 
انفرادی هم حاضر شوند. بنابراین شانس کسب مدال در هر دو بخش را دارم و روی هر دو 

بخش هم حساب کرده ام.
نمی دانم به کدام مدال نزدیک ترم

عابدینی در پاسخ به این پرسش که »مدال انفرادی المپیک برای شما سهل الوصول تر 
است یا تیمی؟«، گفت: به هر حال مدال تیمی به عملکرد همه بازیکنان بستگی دارد. 
خوشبختانه ملی پوشان اسلحه سابر در شرایط ایده آلی هستند و این را در تمام مسابقاتی 
که در آن حضور داشتند هم اثبات کردند. مدال تیمی ما در توکیو دور از دسترس نیست 
اما من در ریو نشان دادم که قابلیت و توانایی مدال انفرادی را هم دارم. در کل اما نمی دانم 
به کدام مدال المپیک نزدیکترم، شاید هم چون بازی های انفرادی قبل از تیمی برگزار 

می شود مدال این بخش بیشتر مورد توجه باشد.
پاداشم را بدون امضا و مالیات گرفتم

مجتبی عابدینی امسال اولین مدال جهانی خود و تاریخ شمشیربازی ایران را از حضور 
در مسابقات قهرمانی جهان و کسب عنوان سوم این رقابت ها به دست آورد. به همین 
دلیل وی باید ۱۰ هزار دلار پاداش از فدراسیون جهانی دریافت می کرد اما به دلیل 
تحریم ها و محدودیت های ورود و خروج بین المللی ارز، این پاداش با ۷ ماه تأخیر در 
لهستان و به صورت دستی به او پرداخت شد. وی در این زمینه گفت: خیلی دیر اما 
بالاخره پاداش مدال آوری خود در جهان را گرفتم. مسئولان فدراسیون جهانی به راحتی 
۱۰ هزار دلار من را دادند بدون اینکه امضایی از من بگیرند. مالیات هم شامل این پاداش 

نشد.
تمام برنامه هایم تحت تأثیر کرونا قرار گرفته است

مجتبی عابدینی در پایان گفتگو با خبرنگار مهردر مورد چگونگی پیگیری تمریناتش 
گفت: موضوع کرونا تمام برنامه های من را تحت تأثیر قرار داده است. فعلًا که علاوه 
بر آکادمی ملی المپیک، تمام باشگاههای ورزشی تعطیل است. بنابراین نه می توانم 
تمریناتم را دنبال کنم و نه به خاطر آسیب دیدگی، فیزیوتراپی داشته باشم. باید منتظر 

بمانم تا از این شرایط دور شویم و بعد از آن برنامه هایم را دنبال کنم.

عابدینی ملی پوش شمشیرباز ایران:   به دو مدال المپیک امیدوارم؛

 پاداشم را از فدراسیون جهانی گرفتم اما بدون امضا و مالیات

سرپرست استقلال گفت: احساس امروز من همان احساسی است که بار اول به 
باشگاه آمدم. 

 بعد از حضور در باشگاه استقلال و آغاز به کارش در این مجموعه اظهار داشت: خدا 
را سپاس می گویم عمر دوباره ای داد تا در خدمت تیم محبوبم باشم. احساس من همان 

احساسی است که بار اول به اینجا آمدم.
وی افزود: چند سال است به دنبال ستاره می گردیم. امیدوارم خدا این توفیق را بدهد 
که بتوانم همانطور که به هواداران قول دادم در یک برنامه سه ساله ستاره سوم را کسب 

کنیم.
سرپرست باشگاه استقلال در خصوص بدهی های سنگین باشگاه استقلال و تفاوت 
این دوره از کارش با دوره های گذشته گفت: در جریان بخشی از بدهی ها هستیم و 
برخی را هم دوستان گزارش کردند. بدهی همیشه بوده و الان هم بدهی سنگین وجود 
دارد. باید زمانبندی کنیم تا بدهی خارجی ها را پرداخت کرده و به شکلی برنامه ریزی 

کنیم که انشاالله به مشکل نخوریم.
فتح الله زاده در پاسخ به این سؤال که آیا با فرهاد مجیدی جلسه داشته یا خیر، گفت: 
من امروز اولین روزی است که به باشگاه آمده ام ولی اگر فرصت شوم بعد از ظهر امروز یا 

نهایتا فردا جلسه ای را با مجیدی و سرپرست تیم برگزار خواهم کرد تا اگر مشکلی وجود 
دارد آن را رفع و رجوع کنیم.

وی در خصوص اعتراض باشگاه ها به برگزاری مسابقات لیگ گفت: همه مدیران 
محترم باشگاه ها و دست اندرکاران ورزش اذعان می کنند که چون این ویروس فراگیری 
بالایی دارد بازیکنان هم در معرض خطر قرار دارند چون آنها روبوسی می کنند و دست 
می دهند. همین مسئله ممکن است باعث شود تا کشور دچار یک آلودگی وحشتناک 
شود. به نظرم هم باید مدتی لیگ را تعطیل کنیم تا وزارت بهداشت بتواند روی امور 

مسلط باشد و سپس مسابقات را ادامه دهیم. 
سرپرست استقلال در خصوص بدهی باشگاه به بازیکنانی نظیر ایسما، منشا و ... 
عنوان کرد: من همین الان که به باشگاه آمدم به من گفتند یکی از این بدهی ها به 
شکلی است که اگر تا بیستم آن را پرداخت نکنیم از نقل و انتقالات محروم خواهی 
شد. مبلغی حدود دو میلیارد تومان فقط برای یکی از طلبکاران است. تاکید می کنم 

مشکلات زیاد است ولی باید بنشینیم و این مسائل را حل کنیم.
فتح الله زاده با اشاره به شکافی که بین مدیران باشگاه به وجود آمده است، گفت: 
وقتی اختلافی وجود دارد، اینها نباید به بیرون منتقل شود. این مسائل اختلافات درون 

خانوادگی است و امیدوارم دور هم بنشینیم و این مسائل را حل کنیم. سعی من این 
است که اتحاد و همدلی به وجود بیاید.

راهکارهای برای حل مشکل زمین تمرین استقلال
سرپرست باشگاه استقلال همچنین در گفتگو با یکی از برنامه های تلویزیونی راهکار 
خود را برای حل این بحران ارائه داد. فتح الله زاده که پیش از این هم سابقه ساخت 
کمپ ناصر حجازی را برای استقلال دارد، در این گفتگو اظهار داشت دو راهکار برای 

حل این معضل دارد.
وی بیان داشت: اولین راهکارم طرح مشارکت با یک پیمانکار به منظور تکمیل پروژه 

کمپ حجازی با ساخت هتل و زمین تمرین دیگری در آن کمپ است.
فتح الله زاده در ادامه افزود: راهکار دیگر این است که در صورت موافقت وزیر ورزش و 
با همکاری شهرداری تهران، کمپ را با زمینی در منطقه ۲۲ تعویض کرده و در آن منطقه 

یک ورزشگاه ۳۵ هزار نفری و اختصاصی برای استقلال بسازیم.
سرپرست باشگاه استقلال در ادامه تصریح کرد: با یک شرکت ترکیه ای رایزنی کردم و 
آنها مدعی شده اند این ورزشگاه را می توانند در مدت ۱۰ ماه ساخته و به باشگاه تحویل 

دهند.

علی فتح الله زاده: 
به دنبال ستاره سوم در استقلال هستیم

رئیس هیأت مدیره باشگاه استقلال در واکنش به اظهارات 
عضو مستعفی هیات مدیره این باشگاه گفت: ما بحث و جدلی 
با کسی نداریم و اگر دوستان هر مدرکی دارند رو کنند و ما را 
نترسانند. مصلحت باشگاه در این است که هیأت مدیره در کنار 

فتح الله زاده باشد و از او حمایت کند.
 جمعه  شب گذشته عبدالرضا موسوی در یک گفت وگوی 
داد  انجام  خلیل زاده  اسماعیل  علیه  صحبت هایی  رادیویی 
با  ورزش  وزیر  با حضور  از جلسات  یکی  در  و مدعی شد وی 
چشمانی اشکبار اتاق را ترک کرده است. موسوی صحبت های 
این  به  استقلال  مدیره  هیأت  رئیس  که  داد  انجام  دیگری 

صحبت ها واکنش داد.
خلیل زاده در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، 
در خصوص صحبت های عبدالرضا موسوی گفت:  بنده واقعا  
نمی خواهم جواب صحبت های او را بدهم ولی معتقدم اگر کسی 
به خدا معتقد باشد نمی گوید خلیل زاده با چشمانی اشکبار اتاق 

وزیر ورزش را ترک کرد.
وی افزود: خود آقای سلطانی فر می تواند شهادت دهد که در 
آن جلسه که موسوی اشاره می کند چه اتفاقاتی افتاد. بله آن روز 
دلخوری به وجود آمد و مباحث زیادی مطرح شد ولی موسوی 
حرفی زد که باعث ناراحتی بنده شد. من در مورد یک مسئله 
اگر  گفت  موسوی  ولی  کنم  استخاره  می خواهم  کردم  اعلام 
انسان عقل داشته باشد استخاره نمی کند، از همین جا بحث 
شروع شد.فکر می کنم بعد از پایان جلسه حدود ساعت ۱۱ شب 
برای بیماری همسرم می خواستم به رشت بروم. موسوی آن شب 
با من تماس گرفت و عذرخواهی کرد و صبح فردایش هم با هم 
بودیم ولی یادم نمی آید در کل زندگی ام به جز در مراسم شهادت 

ائمه و عزاداری در جای دیگری گریه کرده باشم.
ادعای  خصوص  در  استقلال  باشگاه  مدیره  هیأت  رئیس 
موسوی مبنی بر اینکه استراماچونی از طریق وکلیش مذاکره با 
این باشگاه را تکذیب کرده است، گفت: حرفی که موسوی زده 
از قول وکیل باشگاه بوده و ما چند بار بعد از آن اتفاق پاسخ این 
موضوع را دادیم. رحمان رضایی در یک برنامه تلویزیونی بیش از 
دو ساعت در این مورد صحبت کرد. علی خطیر هم توضیحات 
لازم را داد و من هم خیلی کوتاه درباره این مسئله صحبت کردم. 

یعنی همه افراد دروغ می گویند؟ چون وکیل استراماچونی او را 
استناد کرده است.در همان  به حرف های وی  دیده موسوی 
جلسه هم به موسوی گفتم اگر وکیل استراماچونی به شما چنین 

حرفی زده واقعیت نداشته است.
همه  کرده  ادعا  موسوی  اینکه  خصوص  در  خلیل زاده 
مصاحبه های من را مشاور وزیر تهیه می کند و در اختیار رسانه ها 
قرار می دهد، گفت: در مورد این مسئله هم باید توضیح بدهم که 
مگر اولین بار است که من با شما مصاحبه می کنم. مگر شما با 

من بارها تماس نگرفته اید؟ همه مصاحبه های من موجود است و 
اینکه او مدعی شده مشاور وزیر همه مصاحبه های من را تنظیم 

می کند صحت ندارد. 
وی همچنین در خصوص اینکه موسوی در پست اینستاگرامی 
مدعی شده خلیل زاده از وی شکایت کرده ، گفت: من در این 
زمینه با هیچ رسانه  و سایتی مصاحبه نکردم و این خبر هم صحت 
ندارد.  رئیس هیأت مدیره باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: واقعا 
آنقدر درگیر کار هستم که وقت ندارم حرف های کذبی که باشگاه 
را وارد حاشیه می کند ببینم و پاسخ آن را بدهم.برای چیزهایی 
که ادعا کردم شاهد دارم،  یادم می آید روز سه شنبه هفته گذشته 
موسوی در مصاحبه ای مدعی شد که خلیل زاده عامل مشکلات 
استقلال است ولی من توجهی به این مسائل نکردم و حتی آقای 
سلطانی معاون باشگاه به من گفت که موسوی سرما خورده 
و من هم برای او وویس گذاشتم و حالش را جویا شدم.او حتی 
تشکر هم کرد، حتی آن روزی که وی علیه من صحبت کرد هم 
جوابی به مصاحبه اش ندادم و حال او را جویا شدم. اینکه بگویند 
استقلال پشت پرده یا پیش پرده دارد  ایراد ندارد و هر چه دارند 
رو کنند، ان شالله از این مسائل عبور می کنیم و سعی می کنیم 
آرامش را به تیم تزریق کنیم. خلیل زاده  در خصوص اینکه چه 
زمانی بقیه اعضای هیأت مدیره معرفی می شوند، گفت: کامران 
منزوی نائب رئیس هیأت مدیره است. من رئیس هیأت مدیره 
و فتح الله زاده هم سرپرست. فکر می کنم طی هفته جاری بقیه 
اعضا هم معرفی شوند. از همین جا هم اعلام می کنم اگر هم 
حرف و حدیثی باقی مانده فکر می کنم در یک فرصت مناسب 
می توانیم از وزیر ورزش در مورد آن جلسه که موسوی خیلی به آن 

اشاره می کند، سؤال کنید.

رئیس هیأت مدیره باشگاه استقلال :

باید هیأت مدیره در کنار فتح الله زاده باشد و از او حمایت کند

 پیشکسوت فوتبال ایران گفت: مسئولان فدراسیون از ترس این که مبادا میزبانی مسابقات انتخابی جام جهانی را از ما بگیرند 
لیگ را برگزار می کنند.

برگزاری یا عدم برگزاری مسابقات لیگ برتر چالش بزرگی است که برای فدراسیون فوتبال ما پیش آمده و هنوز تصمیم سازان 
فوتبال ایران به جمع بندی لازم برای این موضوع نرسیده اند.

جمال ندافی پیشکسوت فوتبال در این رابطه گفت: مسئولان فدراسیون می ترسند اگر لیگ را تعطیل کنند میزبانی مسابقات 
انتخابی جام جهانی را از دست بدهند، غافل از این که ما در این فوتبال همه چیزمان را از دست داده ایم.

وی افزود: سال ها بود که در فوتبال تنها یک تیم ملی خوب داشتیم که آن هم صرفاً به خاطر حضور کی روش بود. بعد از کی 
روش آن را هم از دست دادیم و سال ها فوتبال ما به عقب بازگشت.

پیشکسوت فوتبال تصریح کرد: تعطیل کردن مسابقات فوتبال کمترین و مهم ترین کاری است که فدراسیون فوتبال می تواند در 
این مقطع حساسی که کشور با آن درگیر است برای مردم انجام دهد.

هافبک پیشین تیم فوتبال استقلال سپس با اشاره به حاشیه های بازی پرسپولیس و سپاهان اظهار داشت: این بازی تنها به 
دو تیم باز نمی گردد و به جز آنها منافع چند تیم دیگر از جمله استقلال به این بازی بستگی دارد. شاید برای انجام نشدن این 
بازی یک یا چند شخص مقصر باشند و باید آنها که مقصر هستند جریمه شوند. نتیجه مسابقات باید در زمین تعیین شود نه در 

کمیته انضباطی.
ندافی در ادامه افزود: این روزها می بینم برخی از مسئولان باشگاه پرسپولیس مرتب »قانون قانون« می کنند و دم از اجرای 
قانون می زنند. جا دارد بگویم خیلی مواقع در همین فوتبال قوانین به سود تیم پرسپولیس نادیده گرفته شده و اتفاقاتی خیلی 
بزرگ تر از نتیجه یک بازی را رقم زده. من باب مثال یادآوری می کنم همین تیم پرسپولیس یک فصل از یک بازیکن غیر قانونی 
استفاده کرد که اگر قرار بود قانون اجرا شود، باید همه بازی های این تیم ۳ بر صفر می شد و به جای آن که پرسپولیس در آن فصل 

قهرمان شود، باید به لیگ یک سقوط می کرد.
وی افزود: در سالهای اخیر اتفاقات زیادی افتاده تا شائبه حمایت دستگاه ورزش و فوتبال از یک تیم خاص ایجاد شود. سیستم 

حاکم بر ورزش و فوتبال ما باید طوری عمل کند که این ذهنیت را پاک کند.

 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: حضور در هیات مدیره استقلال و پرسپولیس جنبه می خواهد و متاسفانه برخی چنین جنبه ای 
ندارند. 

حسن روشن روز در خصوص حواشی ایجاد شده در هیات مدیره باشگاه استقلال اظهار داشت: در ابتدا باید بگویم صحبت هایی از 
سوی یکی از اعضای هیات مدیره در خصوص وزیر ورزش و جوانان صورت گرفت که به هیچ عنوان مورد تایید نیست و همیشه برخورد 

ما استقلالی ها با وزیر ورزش بسیار خوب و محترمانه بوده است. 
وی ادامه داد: اینکه آقایان می گویند وزیر ورزش طرفدار یک تیم خاص است تا امروز به طور رسمی مطرح نشده اما اگر اینگونه هم 
باشد به کسی ارتباطی ندارد و این حق طبیعی هر انسانی است. تا به امروز وزیر ورزش و جوانان همیشه به پیشکسوتان استقلال نگاه 

مثبتی داشته و زحمتکشان دو تیم را به یک چشم نگاه کرده است.
پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: دلیل صحبت های عضو هیات مدیره باشگاه کاملا مشخص است. اینگونه افراد نباید برای چنین 
مسوولیت هایی انتخاب شوند و متاسفانه امثال این دوستان فکر می کنند چون به باشگاه بزرگی مانند استقلال کمک می کنند باید 
به جایگاه خاصی هم برسند. وی تاکید کرد: متاسفانه کار آقایان به جایی رسیده که حتی می خواهند سرپرست تیم را هم خودشان 
انتخاب کنند. این دوستان اگر فوتبال را نمی شناسند دست کم  بروند و مطالعه کنند. در هیچ کجای دنیا عضو هیات مدیره سرپرست 
تیم را انتخاب نمی کند. امیدوارم از این پس افرادی در هیات مدیره مشغول به فعالیت شوند که جنبه حضور در چنین مسوولیتی را 
داشته باشند. روشن اظهار داشت: افراد پولداری که به هیات مدیره سرخابی ها می آیند فراموش نکنند که افرادی قبل از آنها حضور 

داشتند و امروز در زندان هستند.
وی تاکید کرد: خواسته من از وزیر ورزش این است که حتما از پیشکسوتان در هیات مدیره این دو باشگاه استفاده کنند و این 

پیشکسوتان نیز فقط به فکر منافع شخصی خود نباشند.
روشن در خصوص فرهاد مجیدی گفت: متاسفانه او راه درستی در پیش نگرفته و نباید تنها به دعوا برود. امیدوارم فرهاد مجیدی 

باتجربه تر عمل کند و از پیشکسوتان در کنار خود بهره ببرد زیرا این شرایطی که در پیش گرفته خطرناک است.
وی در رابطه با انتخاب علی فتح الله زاده به عنوان سرپرست باشگاه استقلال اظهار داشت: از بازگشت فتح الله زاده به استقلال 

بی خبرم ولی برایش آرزوی موفقیت می کنم.

یک پیشکسوت فوتبال ایران:

تیم ملی به جام جهانی صعود نمی کند
حسن روشن: افراد قبل از آنها امروز در زندان هستند

حضور در هیات مدیره سرخابی ها جنبه می خواهد
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: جریان راه یافته به 
مجلس صدای اقلیت خواهند بود و مسیری را طی خواهند کرد 
که اکثریت خیلی نتوانند مشارکت داشته و تصمیم گیر باشند و باید 

گفت متاسفانه کلیت نظام هزینه این اقلیت شد. 
جواد امام در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره نتایج یازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی و درصد مشارکت حضور 
مردم در پای صندوق های رأی گفت: در دولت دوم آقای روحانی 
تلاش هایی صورت گرفت تا دولت توفیقی نداشته باشد؛ باید تاکید 
کرد رئیس جمهور از ابتدا هم آن طور که باید دستش باز نبود تا از 

کارگزاران مورد نظرش که افرادی توانمندی بودند، بهره ببرد. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که از سوی دیگر برخی 
سیستم ها یکی از موانع جدی به کارگیری افراد توانمند و خوش 
فکر در دولت بودند، عنوان کرد: دولت به قوانینی برای تعامل در 
 »CFT حوزه های اقتصادی و بین المللی نیاز داشت؛ »پالرمو و
را تصویب  بود در دولت لایحه شد مجلس آن  از جمله مواردی 
کرد اما متاسفانه روندی آن را متوقف کرد. به گفته امام به نتیجه 
نرسیدن »پالرمو و CFT« یکی از دلایل جدی بود که دولت نتواند 
در حوزه های اقتصادی موفق شود. وی یادآور شد: برجام یکی از 
توفیقات جدی دولت بود اما مسیری در داخل ایجاد کردند که با 
مشکل رو به رو شود، در خارج هم ترامپ با نگاه به داخل با رفتارهای 
بی ربط این مسیر را ادامه داد و کار را به جایی کشاند که امروز 
وضعیت برجام رسیده است. این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور 
شد: تندروهای داخلی با بی اثر کردن برجام راهی را برای ترامپ 
باز کردند، در واقع آنان می خواستند دولت را ناکارآمد نشان دهند 
و نگذارند موفق شود. این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که 
در حوزه بین الملل با مشکلاتی مانند تحریم مواجه بودیم که باعث 
شد معیشت مردم با معیشتی مواجه شود، گفت: با آن چه اتفاق 
افتاد مردم عملا دلزده شدند و برای همین بود که این اتفاقات 
افتاد. وی با اشاره به سخنان حداد عادل در خصوص رد صلاحیت 
گسترده اصلاح طلبان در انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: 
خوشبختانه آقای حداد عادل خودشان به رد صلاحیت گسترده 
در جریان اصلاحات اشاره کردند؛ ایشان گفتند » اصلاح طلبان 

همیشه از رد صلاحیت ها می نالند« به آقای عادل می گویم همین 
رد صلاحیت های گذشته باعث شد ما لیست هایی را ارائه دهیم که 

خالی از چهره های شاخص و امتحان پس داده اصلاحات باشد. 
امام گفت: شرایط به گونه ای پیش رفت که مسیر سخت شد 
و افراد راه یافته نتوانستند موفق شوند و در دفاع از حقوق مردم 

آن طور که به عهده شان گذاشته شده بود توفیق حاصل کنند.
شاخص  چهره های  از  یکسری  دوره  این  داد:در  ادامه  وی 
اصلاح طلبان علیرغم این که می دانستند در این دوره فضا سرد 
است و مشارکت قابل پیش بینی بود آمدند و ثبت نام کردند اما مورد 
بی مهری قرار گرفتند و ردصلاحیت شدند، امروز در ۲۳۰ کرسی 

امروز مجلس اصلاح طلبان حداقل یک نامزد هم ندارند.
میزان مشارکت مردم در انتخابات مجلس غافلگیر 

کننده نبود
امام با بیان این که عده ای در جناح مخالف اصلاح طلبان سعی 
کردند با فضاسازی این را در ذهن مردم جا بیندازند که اکثریت 
مجلس دهم را اصلاح طلبان تشکیل می دهند در صورتی که اصلا 
چنین چیزی نبود، عنوان کرد: اصلاح طلبان هیچ گاه در مجلس 
اکثریت نبودند اما فضا را به گونه ای رقم زده اند که این اقلیت باید 
جوابگوی اکثریت باشند.  مدیر عامل بنیاد باران با اشاره به مشارکت 
این دوره از انتخابات بیان کرد: نتایج خیلی غافلگیرانه نبود و قابل 
پیش بینی هم بود، علی القاعده آمارها و تصاویر میدانی نشان از 
عدم مشارکت مردم دارد و  امروز کسانی باید بیایند پاسخ دهند 
که چرا درصد شرکت مشارکت مردم در انتخابات پایین است که 
گفتند برای ما مشارکت حداکثری معنا ندارد و اصلا دنبال مشارکت 

نیستیم و وظیفه ما مشارکت حداکثری و انتخابات پر شور نیست. 
وی تاکید کرد: اگر انتخابات با حضور حداکثری مردم پر شور رقم 

می خورد اقلیت نمی توانست جای اکثریت را در مجلس بگیرد.
امام  در گفت وگو با ایلنا ادامه داد: جریان راه یافته به مجلس 
صدای اقلیت خواهند بود و مسیری را طی خواهند کرد که اکثریت 
خیلی نتوانند مشارکت داشته و تصمیم گیر باشند، حتی پیش بینی 
می شود به این نتیجه برسند که اگر حداکثر در انتخابات باشند آنان 
دیگر محلی از اعراب ندارند برای همین است که سعی می کنند 

انتخابات بعدی را مدیریت کنند و باید گفت متاسفانه کلیت نظام 
هزینه این اقلیت شد.

اتهامات ناروایی تا امروز به اصلاح طلبان زده شده و 
می شود 

با  این روزها جریان مشخصی سعی دارد  از  این که  وی درباره 
چرخ  لای  چوب  دارند  قصد  اصلاح طلبان  که  بگوید  فرافکنی 
مجلس یازدهم بگذارند در صورتی که خودشان چنین رفتاری در 
قبال مجلس دهم داشتند، گفت: به هیچ عنوان چنین تفکری در 
جریان اصلاحات وجود ندارد، اصلاح طلبان عمده اعتراضشان در 

قبال رفتار هیأت های اجرایی بود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: اواخر مجلس نهم 
انتخاب شان  و  ندادند  آن ها رأی  به  و مردم  آقایانی که رد شدند 

نکردند دست به اصلاح قانون انتخابات زدند و  نحوه اقدامات 
هیأت های اجرایی که با روح قانون منافات داشت و در این دوره 
منجر به رد صلاحیت های گسترده شد را تصویب کردند؛ چنین 
کارهایی از آنان بر می آید نه اصلاح طلبان.  وی ادامه داد: فرض 
کنید اصلاح طلبان اکثریت مجلس بودند هر چیزی را هم تصویب 
می کردند شورای نگهبان که آن را متوقف می کرد! این چه حرفی 
به  امروز  تا  ناروا  که  است  اتهاماتی  این  می شود؟  زده  که  است 
اصلاح طلبان زده شده و می شود. امام گفت: این تهمت ها فقط 
زده می شود و هیچ مستندی در دست شان ندارند.  وی در پایان 
تاکید کرد: هنگامی که شورای نگهبان بالای سر مجلس است و 
قانون بدون نظر آنان مصوب نمی شود چگونه می توانیم بگوییم که 

اصلاح طلبان می خواهند چوب لای چرخ شان بگذارند؟

جواد امام فعال سیاسی اصلاح طلب : 

جریان راه یافته به مجلس صدای اقلیت خواهند بود 

موج سواری رسانه ای علیه ایران با بحران کرونا 

کرونا بهانه حمله به امید مردم

ورود کرونا به ایران گرچه مانند دیگر نقاط جهان قابل پیش بینی بود و مسوولان ایرانی هم 
در نهایت شفافیت،  مهار آن را آغاز کردند اما پروپاگاندای رسانه ای علیه جمهوری اسلامی 
با بمباران خبری بی وقفه، تلاش دارند تا از گل آلودی بحران کرونا ماهی حمله به نظام 
جمهوری اسلامی صید کرده و از این رهگذر امنیت روانی جامعه را قربانی خبرهای جعلی 

خود کنند. 
تاریخ دقیق ورود کرونا"ویروس کرونا به ایران مشخص نیست اما بر اساس آمار اعلامی 
و رسمی مسئولان وزرات بهداشت، حضور این ویروس ۲۹ بهمن ماه سال جاری با مثبت 
بودن تست دو نفر از شهروندان در قم تایید شد و از همان زمان هم ارگان های ذی ربط کار 
خود را به منظور مهار بحران حاصل از شیوع این ویروس آغاز کردند. همزمان با این اتفاقات،  
جبهه رسانه ای و خبری در آن سوی مرزهای کشور هم به راه افتاد و از کانال های خبری تا 
تلویزیون های فارسی زبان تلاش کردند این باور را که الف( ایران مقصر بحران کروناست ب( 
جمهوری اسلامی در مهار این بحران ناتوان  است ج( دولت به مردم دروغ می گوید خ( مردم 
نه با یکدیگر و نه با دولت همکاری نکنند و در نهایت ایرانیان از این بحران جان سالم به در 
نخواهند برد؛ میان مردم منتشر کرده و با توسل به آمارهای دروغ و تصاویر جعلی، شرایط 

کشور را حاد و مردم را به بالاترین سطح استرس برسانند.
هریک از رسانه های فارسی زبان تلاش کردند در خط خبری خود یکی از این موضوعات 
را آشکار و پنهان در دستور قرار دهند. ناکارآمد جلوه دادن نظام حکومتی در ایران با تمام 
معایب و کاستی های آن در نهایت منجر به ناامیدی مردم از دولت و حکومت خواهد شد، 
این استراتژی شاید در شرایطی غیر از بحران کرونا از سوی آنان در راستای اهداف درازمدت 
توجیه شود اما تداوم آن در برهه ای که جامعه ایران بیش از هر زمان دیگری نیازمند اعتماد 
به سیستم حکومت خود هستند، دشمنی آشکار با مردمی است که ادعای حمایت از آن ها 

از سحر تا شام گوش عالم را پر می کند.
-منابع خبری و همیشه پنهان بسیاری از این رسانه ها در داخل ایران طی یک هفته 

گذشته تعداد فوتی های کرونا را صعودی و غیرقابل باور افزایش دادند:
»کرونا"ویروس کرونا در ایران جان 'دست کم ۲۱۰ نفر' را گرفته است« تیتر سایت بی بی 

سی فارسی، منتشر شده در نهم اسفند.
»بنابر اعلام منابع ایران اینترنشنال شمار جان باختگان به ۱۳۷ نفر رسید« تیتر سایت 

ایران اینترنشنال منتشر شده روز  هشتم اسفند.
- امکانات وزارت بهداشت ایران و بیمارستان های کشور را که در قیاس با بسیاری از 
کشورهای جهان از امکانات بسیار قابل قبول تری برخوردار است، در حد صفر و ناچیز جلوه 

داده شد؛ تیترهای زیر نمونه هایی از عملیات تخریب روانی است:  
»بیمارستان های گیلان کیت ندارند، نگرانی از کمبود ماسک در ایران، بحران تخت 
بیمارستان، فرار کادر پزشکی، هیچ ماده ضد عفونی کننده و ماسکی توی بیمارستان 

نیست«
- مسئولان دولتی را که از همان ساعات ابتدایی فعالیت خود را برای نجات مردم آغاز کرده 

بودند، دروغ گو و پنهان کار نشان دادند. به این تیترها دقت کنیم:
  »گزارشگران بدون مرز اعلام کرد که ایران درباره کرونا پنهان کاری می کند« منتشر شده 

در سایت ایندیپندنت فارسی هفتم اسفند.
»حکومت و کرونا؛ آنچه نگفت، آنچه نکرد« گزارش دهم اسفند سایت رادیو فردا

»بی مسئولیتی ایران در قبال کرونا تهدیدی برای جهان« گزارش خبرگزاری بلومبرگ.
»پمپئو: از احتمال پنهانکاری ایران درباره کرونا نگرانیم« سایت صدای آمریکا نهم اسفند.
»آنچه جمهوری اسلامی در مقابله با کرونا از آن محروم است« گزارش رادیو فردا منتشر 
شده در هفتم اسفند. »اقتصاد ایران، از نفس افتاده در چنگ کرونا«، »بلومبرگ: ضربه  
کرونا بر پیکر اقتصاد ایران«، »ایران، کانون شیوع کرونا در خاورمیانه«، »بستن مرزها مانعی 
برای ورود تجهیزات پزشکی ضروری به ایران« این تیترها تنها نمونه ها و نشانه هایی است که 
پروپاگاندای رسانه ای علیه ایران به راه انداخته اند، گرچه انتقاد از این شیوه خبررسانی که 
با هدف تخریب امید مردم و آرامش روانی کشور صورت می گیرد؛ به معنای شرایط نرمال 
و ایده آل در کشور نیست اما میزان استرسی که خبرگزاری های فارسی زبان خارج از ایران 
طی هفته گذشته بر روان مخاطبان خود وارد کردند دستکمی از کرونا"<ویروس کرونا ندارد.
موارد اشاره شده در بالا تیتر جدی رسانه های مدعی حرفه ای گری هستند اما این میان 
رسانه هایی هم هستند که گاف های خبری و تحلیلی آن ها فراتر از شوخی  رفته است و 
برای مثال به منظور زیر سوال بردن عقاید مذهبی مردم ایران به سخنان یکی از مراجع 
تقلید ایران که سال های پیش فوت کرده استناد می کنند و آن را واکنش قشر مذهبی جامعه 
به کرونا"<ویروس کرونا معرفی می کنند. مجری شبکه تلویزیونی من وتو در تازه ترین گاف 
رسانه ای بخش هایی از سخنان آبت الله بهجت را در برنامه زنده خواند و مدعی شد ایشان 
در واکنش به شیوع کرونا این جملات را بیان کرده است، این درحالی است که آیت الله 
»محمدتقی بهجت« از مراجع تقلید نامی ایران ده سال پیش در اردیبهشت ۸۸ دار فانی 

را وداع گفته است.
واقعیت هایی که نادیده گرفته می شوند

-تعداد درگذشتگان بیماری کرونا پس از آزمایش دقیق و قطعی فوتی ها در بیمارستان ها 
امکان پذیر است و نمی توان هر نوع فوتی دیگری حتی مشکوک به علائم این بیماری در 
صورت انجام نشدن این آزمایش را مرگ در اثر کرونا اعلام کرد. این موضوع بدیهی اما از 
سوی بسیاری از رسانه های معاند نادیده گرفته می شود و هر آماری از میزان مرگ ومیر در 
اثر کرونا"<ویروس کرونا بدون توجه به این موضوع و بدون منبع مشخص و معتبری منتشر 

می شود و در تحلیل های این رسانه ها مورد استناد قرار می گیرد.
-سازمان بهداشت جهانی، سیستم بهداشت و درمان ایران را یکی از بهبود یافته ترین 
سیستم های بهداشتی جهان معرفی می کند و به اذعان ژونال های معتبر بین المللی، 
پزشکان ایران از بهترین متخصصان طب در جهان هستند. با این آمار جهانی ناامید 
ساختن مردم از عملکرد چنین سیستمی جز جنگ روانی نیست. البته این به معنای نادیده 
گرفتن کاستی ها و سوء مدیریت  در برخی بیمارستان ها و بخش های آموزشی و بهداشتی 
نیست. -اتهام زنی به مقامات و مسئولان ایرانی هم نیازی به بهانه یا شرایط خاصی ندارد 
و صرف حضور در یک مسوولیت می تواند مبنای اتهام  پنهانکاری علیه آن مسوول باشد. 
درباره کرونا هم ایران تاکنون شفاف ترین اطلاع رسانی از همان ابتدای کار در دستور قرار 
گرفته است. موضوعی که برخی سران و مسوولان کشورهای منطقه با وجود احتمال بسیار 

بالای ابتلای مردم به این ویروس تاکنون تن به شفافیت و اطلاع رسانی ندادند.
منشور رسانه حرفه ای و فراموشی آن در جغرافیای ایران

نظریه مسوولیت اجتماعی رسانه ها که مدیون تقلاهای کمیسیون آزادی مطبوعات در 
سال ۱۹۷۴ در آمریکا است تاکید می کند: »رسانه ها باید برخی تعهدات و وظایف را در 
برابر جامعه بپذیرند و به آن عمل کنند. برای عمل به این تعهدات باید معیارهای حرفه ای 
خبری مانند حقیقت، صحت و عینیت توجه نمایند. رسانه ها باید تا حد امکان از آنچه به 
جنایت، خشونت و بی نظمی در کشور یا هتک حرمت گروه های اقلیت منجر می شود پرهیز 
کنند.«* قطع به یقین رسانه های فارسی زبان خارج از ایران با این منشور آشنایی کافی دارند 
و احتمال بسیار زیاد حتی برای مرور بندهای آن کلاس های آموزشی هم برای خبرنگاران 
خود برگزار کرده و آن را در منشور حرفه ای سازمان مورد نظر خود نیز گنجانده اند. شواهد 
هم نشان می دهد منشور حرفه ای و اخلاقی را برای بخش بزرگی از جهان و خبرهای مربوط 
به آن اعمال و رعایت می کنند. نگاه حرفه ای به خبر، به سوژه، به محل رویداد و هزاران 
متغییر دیگر در تنظیم یک خبر مدعی همیشگی رسانه های جهان است و با همین بهانه 
بسیاری رسانه های داخلی را متهم به سانسور می کنند. از دیگر سو رسانه های جهان به 
ویژه بخش فارسی زبان آن ها به خوبی از تبعات انتشار خبرهای اشاره شده در بالا آگاه 
هستند.  اینکه اما چرا وقتی سخن از ایران است نظریه های اخلاقی و حرفه ای، خبرنگاری 
و روزنامه نگاری رعایت نمی شود پرسشی است که پاسخ آن در عین پنهانی، آشکار است: 

سود غیرقابل توصیف گردانندگان این رسانه ها از ایران هراسی در جهان.
*منشور اخلاق حرفه ای در رسانه ها، فصلنامه اخلاق در علوم و فناوری سال دهم، شماره 

۴، ۱۳۹۴ صدیقه ببران، هادی خانیکی، محبوبه آطاهریان

آرایش سیاسی و  را درباره  اگرها  و  اما  یازدهم در دست اصولگرایان  قبضه مجلس 
فراکسیونی این مجلس بیشتر کرد و این سوال مطرح می شود که آیا قرار است تنها یک 

فراکسیون سیاسی و اکثریت میدان دار باشد؟! 
هنوز انتخابات از راه نرسیده بود که ماجرای بررسی صلاحیت ها و نظارت استصوابی 
تقریبا قصه ترکیب مجلس یازدهم را مشخص کرد؛ وقتی اکثریت  کاندیداهای جناح 
چپ بیرون انتخابات ماندند و حتی برخی بخاطر نگرانی از ردصلاحیت وارد گود رقابت 
نشدند، مشخص بود که مجلسی از جنس مجلس هشتم و نهم و حتی با دوز بالاتری 
از اصولگرایی روی کار خواهد آمد. پیش بینی هایی که اتفاقا دوم اسفند ماه به حقیقت 
نشست و اصولگرایان پیروز قاطع انتخابات و فاتح تمام عیار مجلس یازدهم شدند. 
هرچند نتیجه انتخابات و ترکیب مجلس مشخص شد اما این پایان اما و اگرها نبود و 
حالا گمانه زنی ها حول محور آرایش سیاسی و تشکیل فراکسیون های احتمالی مجلس 

می چرخد.
از ملیون و مذهبیون تا خردادی ها و اقلیت محجوب

اسفند ۵۷ و اولین انتخابات مجلس شورای اسلامی یکی از بهترین انتخابات هایی بود 
که در چهار دهه اخیر جمهوری اسلامی آن را تجربه کرد. انتخاباتی که از همه رنگ و 
جناح و عقیده در آن حضور داشت. این مجلس وقتی خرداد ۵۸ عملا امور مقننه کشور 
را به دست گرفت. در آن مقطع »جامعه روحانیت مبارز« »سازمان مجاهدین انقلاب 
اسلامی« و »نهضت آزادی« سه طیفی بودند که مجلس را بدست داشتند. در مجلس 
دوم اگر نگوییم فراکسیون بلکه این تجمع های پارلمانی به حزب اللهی ها و  خط  امامی ها 
تبدیل شد. مجلس سوم که اوج اختلافات سیاسی بود و عملا نهضت آزادی ها هم از دور 
انتخابات حذف شدند تجمع های مجلس به »روحانیت مبارز« و »روحانیون مبارز« تقسیم 
شدند. مجلس چهارم و پنجم حامیان دولت وقت یعنی هاشمی رفسنجانی میدان دار 
مجلس بودند از مجلس چهارم فراکسیون »کارگزاران« و همینطور فراکسیون »صنفی« 
آرایش  تقریبا همین  نیز  پنجم  ایجاد شد. مجلس  فراکسیون »روحانیت«  مقابل  در 
سیاسی حفظ شد؛ اما ششم معادلات سیاسی با روی کار آمدن اصلاح طلب ها تغییر 
کرد. در مجلس ششم حزب مشارکت ایران اسلامی، سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی، 
کارگزاران سازندگی و مجمع روحانیون مبارز بیشترین کرسی ها را در مجلسی داشتند. 
آنها مشترکا فراکسیون دوم خرداد را به عنوان فراکسیون اکثریت تشکیل دادند؛ در مقابل 
غلامعلی حدادعادل نفر اول لیست اصولگرایان که در شمارش آرا تهران نفر سی وسوم 
شده بود در بازشماری آرا توسط شورای نگهبان با ارتقایی ۵ رتبه ای نفر ۲۸ تهران شد و با 

سایر نماینده های اصولگرایی که در این دوره رای آورده بودند فراکسیون اقلیت مجلس را 
تشکیل دادند. فراکسیونی که خاتمی به آن »اقلیت محجوب« می گفت. 

مجلس هفتم و پنج فراکسیون
کاندیداهای  صلاحیت ها  رد  موج  که  آمد  کار  روی  شرایطی  در  هفتم  مجلس 
اصلاح طلب را از دور انتخابات عقب راند. در آن مقطع اصلاح طلبان انتخابات را تحریم 
کردند و نتیجه این شد که مجلسی اصولگرا روی کار آمد البته تعداد اصلاح طلبان به 
اندازه یک فراکسیون بود برای همین فراکسیون اقلیت مجلس هفتم با حضور نمایندگان 
اصلاح طلب شهرستانی به دبیرکلی محمدرضا تابش عضو جبهه مشارکت و با حضور 
اسماعیل گرامی مقدم، عضو حزب اعتماد ملی، اکبر اعلمی و چند اصلاح طلب دیگر 
با نام فراکسیون »خط امام)ره(« تشکیل شد. اصولگرایان در ابتدای مجلس هفتم یک 
فراکسیون به نام فراکسیون »اصولگرایان« تشکیل دادند اما اختلافات باعث شد تا در 
ادامه به سه شاخه انشعاب پیدا کند و فراکسیون »اصولگرایان مستقل« متشکل از 
افرادی مانند افروغ، الهام امین زاده و ... در این فراکسیون تعریف شدند از سوی دیگر 

فراکسیون هایی »وفاق ملی و کارآمدی« و »حزب الله« نیز تشکیل شدند. 
اصولگرایان هشتم و نهم و اختلافات بی شمار

مجلس هشتم یکی از همان مجلسی بود که اکثریت قریب به اتفاق دست اصولگرایان 
بود و اصلاح طلبان اقلیت کمی را در دست داشتند که همان تعداد یعنی افرادی مانند 
داریوش قنبری، کواکبیان، خباز و ... فراکسیون خط امامی ها را تشکیل دادند. اما از 
سوی دیگر فراکسیون اصولگرایان به عنوان فراکسیون اکثریت تشکیل اما در سال های 
پایان عمر مجلس هشتم بود که حامیان محمود احمدی نژاد با ریاست روح الله حسینیان 
فراکسیون »انقلاب اسلامی« را تشکیل دادند فراکسیونی که از آن به نطفه جبهه پایداری 
یاد می شود. بعد از پایان مجلس هشتم و روی کار آمدن مجلس نهم اختلافات اصولگرایان 
در حمایت از محمود احمدی نژاد پررنگ تر شد تا آنجا که بخشی از اصولگرایان که در 
اکثریت  پایداری ها تعریف می شدند فراکسیون  ردیف اصولگرایان میانه رو در مقابل 
»رهروان ولایت« را تشکیل دادند و فراکسیون اصولگرایان از نمایندگان پایداری و جمعیت 

رهپویان و ... نیز در یک فراکسیون جمع شدند. 
مجلسی با سه فراکسیون هم وزن

فراکسیون  دو  که  بود  این  بر  تصور  وقتی مجلس دهم شکل گرفت  ۸ خرداد ۹۵ 
همان  یا  میانه  اصولگرایان  که  آنجا  از  اما  شود  تشکیل  اصلاح طلبان  و  اصولگرایان 
مستقلین راه خود را فردای انتخابات از اصلاح طلبان جدا کردند این اتفاق نیفتاد و سه 

فراکسیون »اصولگرایان ولایی« »مستقلین ولایی« و »امید« که همان اصلاح طلبان بودند 
تشکیل شد؛ سه فراکسیونی که هیچ کدام اکثریت را در دست نداشتند و زد و بندهای 
سیاسی و توافقات پشت پرده بود که در صحن علنی معادلات را تعیین می کرد آنچنان که 
فراکسیون مستقلین گاهی به سمت راست تغییر جهت می داد و گاهی به سمت چپ. اما 
درباره مجلس یازدهم که تقریبا مجلسی یک دست شکل گرفته است این سوال مطرح 

می شود که آیا قرار است تنها یک فراکسیون سیاسی و اکثریت میدان دار باشد؟
عاقبت مجلس یازدهم  

مجلس یازدهم را شاید بتوان یکی از اصولگرایانه ترین مجالس ادوار دانست و اگر قرار 
باشد برای آن آرایش سیاسی درنظر گرفت احتمالا باید گفت در نهایت تنوع باید تعداد 
فراکسیون های آن چیزی شبیه به مجلس نهم باشد یعنی یک فراکسیون متشکل از 
اصولگرایان میانه رو و یک فراکسیون متشکل از اصولگرایان تندرو تر و همینطور پایداری 
اما وقتی یک نگاه به ترکیب می اندازیم می بینیم چند طیف از اصولگرایان را می توان 
مشاهده کرد و همین موضوع کافی است تا دامنه اختلافات مانند آنچه در مجلس هفتم، 
هشتم و نهم دامن اصولگرایان را گرفت این بار هم آنان را به مرز چند شقه شدن پیش ببرد 

و مانع از تشکیل یک فراکسیون اکثریت بشود.
قالیباف و نواصولگرایی

محمدباقر قالیباف که بعد از پایان دوازدهمین انتخابات ریاست جمهوری سودای 
لیدری در سر داشت و نامه های سرگشاده اش برای جوانان اصولگرا با عنوان نواصولگرایی 
آغاز کرد حالا در نزدیک ترین حالت برای تحقق بخشیدن به رویای خود قرار دارد او 
می تواند هم برای ریاست مجلس خیز بردارد و هم فراکسیون »نواصولگرایان« را تشکیل 
بدهد و رهبری آن را بدست بگیرد و طبیعی است که اعضای جبهه »جمعیت  پیشرفت  
و عدالت« هم او را در این راه حمایت کنند البته این فراکسیون قطعا آبش با پایداری ها 
و موتلفه ای ها در یک جوی نخواهد رفت و همین موضوع موجب می شود تا مقدمه ای 

برای یک انشقاق باشد. 
پایداری و احمدی نژادی ها 

در میان نمایندگان مجلس یازدهم احمدی نژادی ها کم نیستند و از وزرا دولت نهم و 
دهم گرفته تا کارگزاران و استانداران تعداد قابل توجهی در میان آنها به چشم می خورد؛ 
افرادی که قابلیت آن را دارند تا یک فراکسیون جداگانه تشکیل بدهند اما قطعا به 
لحاظ تعداد با نواصولگرایان فاصله زیادی دارند و نمی توانند در مقابل آنها رقابت کنند 
بنابراین نیاز به یک نیروی قوی تر دارند و در این میان »جبهه پایداری« که اتفاقا در آخرین 
چانه زنی ها توانست سهم قابل توجهی از لیست را به دست بیاورد و نیروهای خودی را وارد 
مجلس کند می تواند همان نیرویی باشد که با آنها ترکیب شوند و یک فراکسیون قدرتمند 

را برای رقابت با قالیبافی ها تشکیل دهد. 
موتلفه و طیف اصولگرایان سنتی 

و  اسلامی  موتلفه  حزب  و  مبارز  روحانیت  جامعه  در  که  سنتی  اصولگرایان  طیف 
همچنین جبهه پیروان خط امام و رهبری خلاصه می شوند از آن گروهی  هستند که اتفاقا 
توانسته اند سهمی را در مجلس داشته باشند که مصداق بارز آن مصطفی میرسلیم است. 
این طیف همواره به لحاظ سابقه حضور و کار تشکیلاتی خود را به قول معروف یک سر و 
گردن بالاتر از دیگر طیف های اصولگرایی  می داند و در این سال ها داعیه لیدری داشته 
است. حال وقتی با طیف های دیگر اصولگرایی زیر یک سقف قرار می گیرد بعید است زیر 
پرچم آنها قرار بگیرد بنابراین فراکسیون سومی که در مجلس یازدهم ظهور و بروز خواهد 
کرد می تواند فراکسیون موسوم به موتلفه یا اصولگرایان سنتی با ریاست میرسلیم باشد. 

اصلاح طلبان چه می کنند؟ مستقلین هم هستند
اصلاح طلبان حضوری کمرنگ در مجلس آینده دارند، از چهره های شاخص این 
جریان تنها پزشکیان و تاجگردون در پارلمان ماندگار شده و بقیه یا نیامدند، یا آمدند و 
ردصلاحیت شدند یا رأی دوباره را برای ماندگاری در پارلمان کسب نکردند. اصلاح طلبان 
اما از مدتها قبل و ناامید شدن از تایید صلاحیت کاندیداهای شاخص شان زمزمه تشکیل 
یک اقلیت قوی در مجلس یازدهم را مطرح می کردند. زمزمه ای که حالا به حقیقت 
نزدیک شده است و چاره ای جز تشکیل چنین فراکسیونی برای آنها باقی نمانده است. 
مستقلین هم که از مجلس دهم اسم و رسمی برای خود پیدا کرده اند حتی در این دوره 
از مجلس تعدادشان از چپ گرایان بیشتر شده است. طیفی از نمایندگان که می توانند 
یک گعده پارلمانی را به اسم خود ثبت کنند. اما آیا مستقلین مجلس یازدهم به تنهایی 
قدرت اثرگذاری بر معادلات درون پارلمانی را خواهند داشت یا به مثابه مجلس دهم گاه 
و بیگاه به سمت توافقات پشت پرده با راست گرایان پارلمان یا چپ گرایان خواهند رفت؟

قالیباف فراکسیون نواصولگرایی را ثبت می کند

پیوند سیاسی- فراکسیونی احمدی نژادی ها و پایداری ها ؟

چنانچه وزارت کشور اعتبارنامه منتخبان یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی را صادر 
کند، فراکسیون زنان مجلس یازدهم، ۱۶ عضو دارد و سهم نمایندگان زن این دوره مجلس با 

کاهش اندک در مقایسه با دوره گذشته ۵.۵ درصد است.   
مجلس دهم بعد از تلاش های مستمر و تشکیل کمپین هایی چون تغییر چهره مردانه 
مجلس تشکیل شد؛ تلاشی که به کسب ۱۷ کرسی برای زنان منتهی شد. برخلاف ماه های 
اخیر که خبری از کمپین و رایزنی برای افزایش سهم زنان از کرسی های مجلس نبود، حالا 
پنج روز از برگزاری انتخابات مجلس یازدهم می گذرد و نتایج نهایی در اغلب حوزه های 
انتخابیه مشخص شده است.  از این رو، باید دید تعداد زنان مجلس چند نفره است و این 

ترکیب را چه کسانی تشکیل می دهند.
تهران باز هم در جایگاه نخست

تهران در این زمینه در جایگاه نخست قرار دارد. فاطمه رهبر، زهره الهیان، سمیه رفیعی، 
فاطمه قاسم پور و زهره لاجوردی توانستند پنج کرسی از ۳۰ کرسی نمایندگی این استان را از 
آن خود کنند. به این ترتیب، ۱۶درصد از کرسی های استان تهران سهم زنان است که از قضا 
همه آنها اصولگرا هستند. این در حالی است که در دوره گذشته، زنان توانسته بودند هشت 
کرسی  این استان را از آن خود کنند. به این ترتیب، سهم زنان از کرسی های استان تهران در 

بهارستان کاهش یافته است. 
زهرا شیخی مبارکه، منتخب اصفهان، سمیه محمودی، منتخب شهرضا، پروین صالحی، 
منتخب مبارکه و الهام آزاد، منتخب نایین توانستند  با کسب چهار کرسی از ۲۲ کرسی استان 
اصفهان، در رتبه دوم قرار گیرند. به این ترتیب، زنان ۱۸درصد از کرسی های این استان را 

کسب کردند و در مقایسه با دوره گذشته، جهش یک پله ای داشته اند. 
خراسان رضوی، سومین رتبه در کسب کرسی برای زنان را در دوره آتی مجلس دارد. 
هاجر چنارانی، منتخب نیشابور و فاطمه رحمانی، منتخب مشهد توانستند دو کرسی از ۱۸ 
کرسی این استان را از آن خود کنند. به این ترتیب، سهم زنان ۱۱درصد از کرسی های این 
استان است؛ هرچند رقم بالایی نیست، اما در مقایسه با دوره گذشته که چنارانی به تنهایی 

زنان این استان را نمایندگی می کرد، سهم زنان افزایش  یافته است. 
استان  از  یازدهم  به مجلس  راه یافته  زن  تنها  مرند  و  منتخب جلفا  پاشایی،  معصومه 
آذربایجان شرقی است. به این ترتیب، سهم زنان از ۲۰ کرسی این استان در مجلس، تنها پنج 

درصد است که در مقایسه با دوره گذشته که زنان این استان دو کرسی در بهارستان داشتند، 
کاهش یافته است.  فاطمه محمدبیگی، منتخب قزوین، البرز و آبیک تنها زن راه یافته به 
مجلس یازدهم از استان قزوین است. از آنجایی که این استان چهار کرسی در بهارستان 
دارد، محمدبیگی توانسته ۲۵درصد از کرسی های آن را از آن خود کند. در دوره گذشته نیز، 
سیده حمیده زرآبادی بر این کرسی تکیه زده بود و می توان گفت سهم زنان قزوین از مجلس 

تغییری نداشته و حفظ شده است. 
سارا فلاحی، منتخب ایلام نیز توانسته یک کرسی از سه کرسی این استان را از آن خود 
کند. به این ترتیب، ۳۳درصد از کرسی های این استان در اختیار زنان است که در مقایسه با 

دوره گذشته، جهشی برای زنان این استان محسوب می شود. 
فاطمه مقصودی، منتخب بروجرد در این دوره از انتخابات مجلس، تنها زنی است که 
توانسته از استان لرستان به مجلس راه یابد. به این ترتیب، زنان این استان با کسب یک 
کرسی از ۹ کرسی، توانستند ۱۱درصد از کرسی های لرستان در بهارستان را از آن خود 
کنند. گفتنی است در دوره دهم مجلس، تمام کرسی های مجلس در انحصار مردان این 

استان بود و حضور مقصودی اتفاقی تازه محسوب می شود. 
عفت شریعتی، منتخب زرند و آخرین مهره از حلقه زنانه مجلس آینده است. او یک کرسی 
از ۱۰ کرسی استان کرمان را کسب کرده و به این ترتیب، سهم ۱۰ درصدی دارد. از آنجایی 
که هیچ یک از نمایندگان دوره گذشته این استان زن نبوده اند، ممکن است حضور او اتفاقی 

امیدبخش برای زنان کرمانی باشد. 
بنا بر این گزارش، سهم زنان با کاهش یک کرسی در مقایسه با مجلس دهم، به ۱۶ کرسی 
از مجموع ۲۹۰ کرسی تقلیل پیدا کرده است. به عبارت دیگر، فراکسیون زنان مجلس 
یازدهم سهم ۵.۵ درصدی از صندلی های بهارستان دارد. گفتنی است، تنها هشت استان از 
۳۱ استان کشور نماینده  زن در مجلس دارند و استان های چهارمحال بختیاری و آذربایجان 
شرقی از حوزه های بروجن، اسکو و تبریز و شبستر، در مقایسه با دوره گذشته، کرسی های 

زنانه خود را از دست داده اند.

بررسی استانی سهم بانوان در دور یازدهم؛ 

حلقه زنانه مجلس تنگ تر از پیش است



»میرمحمدی« نماینده سابق قم در کما نیست
برادر سید محمد میرمحمدی نماینده اسبق قم و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام برخی اخبار در 
ارتباط با وخامت حال برادرش را رد کرد و گفت: وضعیت درمانی دکتر میرمحمدی پایدار و رو به بهبودی 
است و بحث وخامت حال وی صحت ندارد. حسن میرمحمدی افزود: متاسفانه برخی اخبار درفضای 
مجازی در ارتباط با وضعیت دکتر میرمحمدی منتشر شده مبنی بر اینکه وی درکما هست، چنین اخباری 
صحت ندارد و پزشکان از روند درمان وی رضایت دارند.میرمحمدی با اشاره به اینکه  بیماری وی درحال 
حاضر مشکوک به کرونا ویروس می باشد ، ادامه داد: وی در یکی از بیمارستان های تهران مراحل درمان 
خود را طی می کند و وضعیت درمانی اش  نیز رو به بهبودی است.سید محمد میرمحمدی نماینده سابق 
قم در مجلس شورای اسلامی و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام است.صبح دیروز برخی شایعات در 

فضای مجازی درخصوص وخامت حال وی براثر بیماری کرونا ویروس منتشر شده بود.

درخواست امیرآبادی ازوزیر بهداشت
احمد امیرآبادی فراهانی نماینده قم در مجلس شورای اسلامی با انتشار فیلمی در توییتر از مسئولان 
به ویژه وزیر بهداشت درخواست کرد نسبت به وضعیت بیمارستان کامکار قم رسیدگی فوری کنتد. در این 
فیلم در توییت شخصی امیرآبادی منتشرشده، اشاره  شده است که فیلم مربوط به ساعت یک بامداد روز 
شنبه و بازدید امیرآبادی از بیمارستان کامکار بوده است.در این فیلم خانم دکتری در حال نشان دادن لباس 
حفاظتی ویژه پزشکان و انتقاد از نامناسب بودن این لباس است که مورد تایید امیرآبادی نیز قرار می گیرد.
پزشکی که در این فیلم ۱۷ ثانیه ای صحبت می کند،  اعلام می کند که به عنوان پزشک طرحی در این 
بیمارستان مشغول به فعالیت است و از کمبود امکانات این مرکز درمانی گلایه می کند و می گوید که از نبود 
امکانات گریه ام گرفته است.امیرآبادی همچنین در توییتی در این خصوص نوشت:  جمعه شب ساعت یک 
نصف شب از اورژانس بیمارستان کامکار قم بازدید کردم نه پزشک راضی بود نه پرستار و نه بیمار.کجایی 

آقای وزیر بهداشت به داد کادر درمانی و مردم قم برسید.

دفن متوفیان کرونا درقم فقط  دربهشت معصومه )س( 
رمضانی،رئیس اداره متوفیات سازمان آرامستان های شهرداری قم گفت:بر اساس دستور العمل های 
ابلاغی به جهت جلوگیری از انتقال ویروس کرونا اجازه انتقال متوفیان کرونا به شهر های دیگر برای دفن 
داده نمی شود و متوفیان کرونای سایر شهر ها نیز در قم اجازه دفن ندارند.او ادامه داد: جان باختگان کرونای 
قم فقط در بهشت معصومه)س( و با رعایت دستورات بهداشتی و شرعی دفن می شوند و اجازه دفن آن ها در 
هیچ یکی از آرامستان های دیگر قم داده نمی شود.رئیس اداره متوفیات سازمان آرامستان های شهرداری 
قم تصریح کرد: اگر چه یک قطعه مخصوص برای دفن جان باختگان این بیماری در بهشت معصومه در نظر 
گرفته شده، اما در صورت تقاضای بستگان دفن در سایر قطعات با رعایت تمام موارد بهداشتی امکان پذیر 
است.رمضانی افزود: ناوگان ویژه حمل و نقل اجساد نیز برای این متوفیان در بهشت معصومه)س( در نظر 
گرفته شده است و حمل اجساد فوت شده با دلایل مرتبط با بیماری های عفونی با رعایت مسائل بهداشتی 

انجام گرفته و عمل شستشو و ضدعفونی بلافاصله بعد از تحویل جسد انجام می گیرد.

منتخب مردم آستانه اشرفیه درگذشت
 »محمدعلی رمضانی دستک« منتخب مردم آستانه اشرفیه در یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی دیروزدرگذشت، وی به دلیل بیماری آنفلوانزا و صدمات شیمیایی ناشی از جنگ تحمیلی در 
بیمارستان بستری بود که به همرزمان شهیدش پیوست.محمدعلی رمضانی دستک با ۱۳ هزار و ۹۴۸ 
رای به عنوان نماینده مردم شهرستان آستانه اشرفیه در یازدهمین دوره انتخابات مجلس به خانه ملت راه 
یافته بود. عزت الله یوسفیان ملا از اعضای کمیسیون آئین نامه داخلی مجلس در پاسخ به این سوال که 
تکلیف کرسی آستان اشرفیه در مجلس چه خواهد شد به خبرآنلاین گفت: »از آنجا که مرحوم رمضانی 
نماینده پیروز در انتخابات بودند برای تعیین جایگزین ایشان باید منتظر انتخابات میان دوره ای ماند اما 
چنانچه ایشان هنوز نماینده پیروز نبودند و تعیین نماینده به مرحله دوم انتخابات کشیده شده بود آن زمان 

می شد نفر دوم را به عنوان نماینده مردم آستان اشرفیه قلمداد کرد«

پرستاران خط مقدم مبارزه با کرونا در اولویت استخدام
معاون پرستاری وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: پرستارانی که در شرایط سخت کنونی 
در بیمارستان ها و مراکز درمانی مشغول فعالیت هستند، در اولویت استخدام قرار خواهند داشت. مریم 
حضرتی افزود: بیمارستان های کشور که به پذیرش بیماران کرونایی مشغول هستند به دریافت تجهیزات 
کافی نیاز دارند و آقای دکتر نمکی مقام عالی وزارت بهداشت به همه مسئولان دستور تامین تجهیزات 
اعلام شده است.وی گفت: بعد از تهیه تجهیزات کامل بیمارستانها،  به دستور وزیر، تامین نیروی های 
پرستاری است که به تمامی دانشگاههای علوم پزشکی این اختیار داده شده تا جایی که نیاز دارند برای 

تامین نیرو اقدام کنند.

پیکر 2۱ شهید مدافع حرم در قم تشییع می شود
در پی درگیرها در ادلب سوریه ۲۱ نفر از نیروهای تیپ فاطمیون و زینبیون به شهادت رسیدند که روز 
یکشنبه ۱۱اسفند در محل گلزار بهشت معصومه )س( تشییع و در قطعه شهدای بهشت معصومه تدفین 
خواهند شد؛ از این تعداد ۱۸ شهید مربوط به تیپ زینبیون و سه شهید از تیپ فاطمیون هستند به گزارش 
خبرگزاری حوزه، مراسم تشییع پیکر این شهدا ساعت ۱۰ صبح در گلزار بهشت معصومه )س( قم برگزار و 

بعد از اقامه نماز پیکرهای مطهر در قطعه شهدای مدافع حرم به خاک سپرده می شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

امام صادق علیه السلام :
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی

قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه:  روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح: ۵/20 طلوع آفتاب: 06/42 اذان ظهر:12/19 اذان مغرب: 18/1۵

ب(
زتا

رو
ی3)

هر
مش

پ ه
چا

02
1-

44
54

50
76

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
ت

با مردم ، انصاف داشته باش ، و آنان 
را در مال خود 

سهیم کن .

یکشنبه - یازدهم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4994

بهداشتی  و خدمات  پزشکی  علوم  دانشگاه  مقام  قائم 
درمانی قم گفت: ازخروج افراد مشکوک به کرونا از قم ازروز 

یکشنبه جلوگیری خواهد شد. 
علی ابرازه  در این باره گفت: از روز یکشنبه  همکاران 
دانشگاه علوم پزشکی در خروجی های شهر مستقر و با تب 

سنج افراد را کنترل خواهند کرد.
وی تاکید کرد: در صورتی که فردی دارای علائم ابتلا به 

کرونا باشد از خروج وی جلوگیری و قرنطینه خواهد شد.
وی هدف از این کار را شیوع کمتر بیماری کرونا اعلام 
کرد و گفت: مساله شیوع بیماری کرونا جدی و گسترده 
است و بهبودی افراد هم به سختی حاصل می شود اما 
مردم آن را هنوز جدی نگرفته اند و مطابق معمول رفت و 
آمدهای زیادی در خیابان ها دارند و حتی در برخی مناطق 

تجمعاتی برگزار میکنند.
با کمبود تخت مواجهیم 

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی تصریح کرد: هرچقدر 
تخت به چرخه درمان اضافه می کنیم، باز هم با کمبود 

مواجه می شویم.
ابرازه از مراجعه چهار هزار نفر به بیمارستان ها اشاره کرد 
و گفت: از این تعداد ۶۵۲ نفر در بیمارستان های کامکار، 
فرقانی، امام رضا و علی بن ابیطالب بستری شده اند. این 

آمار تا شب گذشته)جمعه شب ( ۵۸۰ نفر بود.
برای  روش  بهترین  را  خانگی  قرنطینه  پایان  در  وی 
جلوگیری از شیوع این ویروس دانست و از مردم خواست 
مسائل بهداشتی را به طور کامل رعایت و حتی الامکان در 

منزل بمانند.
راه اندازی ماشین های بلندگودار برای پخش 

توصیه های بهداشتی
جانشین معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم  نیزبا 
اشاره به تلاش شبانه روزی نیروهای مرکز بهداشت استان قم 
در راستای پیشگیری از شیوع کرونا اظهار کرد: کارشناسان 
سلامت روان مرکز بهداشت با حضور در آرامستان بهشت 
خانواده  اعضای  به  مشاوره  ارائه  به  اقدام  معصومه)س( 
متوفیان کرده و مورد مدیریت استرس، سوگ، تاب آوری و 

آرام سازی مشاوره های لازم را ارائه می کنند.
جواد باقری اضافه کرد: راه اندازی ماشین های بلندگودار 
مرکز  اطلاعیه های  و  بهداشتی  توصیه های  پخش  برای 
بهداشت در سطح شهر برای حساس سازی و اطلاع رسانی 
به همشهریان گرامی به ویژه در مناطق حاشیه شهر یکی 

دیگر از اقدامات انجام شده است.
قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشت  معاون  جانشین 
گفت: کمیته بحران معاون بهداشت تاکنون پانزدهمین 
مدیران  و  کرده  برگزار  روزانه  صورت  به  را  خود  نشست 

انجام رسالت های  این کمیته درحال  پنج گانه  گروه های 
تخصصی خود هستند. وی ادامه داد: به دنبال بروز و شیوع 
بیماری های حاد تنفسی و کروناویروس در شهر مقدس قم، 
مراکز خدمات جامع سلامت سطح شهر از ساعت هشت 

صبح تا ۱۴ پذیرای بیماران سرپایی خواهند بود.
پیگیر ویژه سلامت سالمندان هستیم 

برای  می توانند  گرامی  همشهریان  کرد:  اضافه  باقری 
به مراکز خدمات جامع  دریافت خدمات درمان سرپایی 
سلامت محل زندگی خود مراجعه کنند و پزشکان مراکز 
موارد  نیاز،  صورت  در  ابلاغی  دستورالعمل  اساس  بر 
بیماری های حاد تنفسی را به مراکز درمانی و بیمارستان ها 
ارجاع خواهند داد. وی تصریح کرد: با توجه به اینکه یکی 
سالمندان  کروناویروس  به  ابتلا  در  پرخطر  گروه های  از 
هستند بر اساس ابلاغ معاونت بهداشتی مقرر شد تا تمام 
سالمندان بالای ۶۰ سال ثبت شده در سامانه الکترونیکی 
پایگاه های  و  مراکز  سلامت  مراقبین  توسط  بهداشت 
سلامت شناسایی شده و با استفاده از تماس تلفنی ضمن 
پیگیری سلامت سالمندان در راستای پیشگیری از ابتلا به 

کرونا آموزش های لازم به خانواده ها و سالمندان ارائه شود.
درخواست استاندار قم ازمردم :

قرنطینه خانگی و پرهیز از حضور در اجتماعات را 
جدی بگیرید

بیماران  بستری  رشد  به  توجه  با  گفت:  قم  استاندار 
مشکوک به کرونا در قم، شهروندان قرنطینه خانگی و پرهیز 

از اجتماعات را جدی بگیرند. 
مشارکت  و  :همراهی  اظهارداشت  سرمست   بهرام 
شهروندان در در رعایت بهداشت فردی و قرنطینه خانگی 
و عدم حضور در اجتماعات اهمیت زیادی دارد، در شرایط 
فرقانی  بیمارستان  در  مراجعه کنندگان  و  بیماران  فعلی 
امام رضا)ع( بستری  و  ابیطالب)ع(  ابن  و علی  و کامکار 
امیرالمومنین)ع(و  بیمارستان های  است  نیاز  و  شده اند 

بیمارستان مادر را به مدار پذیرش برگردانیم. 
سرمست خاطرنشان کرد: در تامین ماسک و مواد ضد 
با  و  است  انجام شده  پیگیری خوبی  نیز  کننده  عفونی 
بسیج،  نیروهای  پزشکی،  علوم  درمانی  کادر  همراهی 
سازمان هلال احمر و سایر نیروهای داوطلبانه در توزیع این 
اقلام موفق بوده ایم و همه پای کار آمدند تا شهر را به نوعی 

در برابر این ویروس محافظت کنیم.
مورد  در  پرسش  هرگونه  طرح  برای  قمی  شهروندان   
ویروس کرونا می توانند با شماره تلفن های ۳۶۶۲۰۰۲۳، 
)با   ۳۶۷۰۴۳۶۸ و   ۳۶۷۰۶۰۳۰  ،۳۶۶۲۰۹۹۹
پیش شماره ۰۲۵( تماس بگیرند. »بیماری کرونا« ازنظر 
آنفولانزا  از  خطرناک تر  تلفات،  شدت  و  میزان  و  ابتلا 
مردم  و وحشت  ترس  برای  مردم جای  بنابراین  نیست؛ 
و  پزشکی  مراقبت های  باید  تنها  شهروندان  و  نیست 
بهداشتی را جدی بگیرند؛ استفاده از ماسک، پرهیز از 
روبوسی و دست دادن و سایر مواردی که در این خصوص 

توصیه شده، بیش ازپیش مورد تاکید کارشناسان است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

تمامی اتوبوس ها و ایستگاه های 
تجمعی روزانه ضدعفونی می شوند 

ایستگاه های  و  اتوبوس ها  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
تجمعی در سطح شهر هر شب ضدعفونی شده و پوسترهای هشداردهنده و 
آموزشی در تمام اتوبوس ها نصب می شود.   عباس ذاکریان با اشاره به شرایط 
ایجادشده در شهر قم اظهار داشت: برای مدیریت و کنترل ویروس کرونا نیازمند 
همکاری مردم در این شرایط بوده تا بتوانیم در کنار اقدامات بهداشتی که معاونت 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری در حال انجام است از گسترش بیماری جلوگیری 
کنیم. وی از ضدعفونی اتوبوس ها و تاکسی ها بر طبق دستورالعمل وزارت بهداشت 
و درمان کشور به صورت گسترده خبر داد و افزود: اتوبوس ها و ایستگاه های تجمعی 
در سطح شهر هر شب ضدعفونی شده و پوسترهای هشداردهنده و آموزشی در 
تمام اتوبوس ها نصب می شود. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید 
بر حفظ سلامتی شهروندان به عنوان یکی از وظایف مسئولان تصریح کرد: در 
کنار حفظ سلامتی شهروندان، حفظ سلامتی پرسنل مرتبط با حوزه حمل ونقل 
یکی از اولویت های ما است. وی از توزیع لوازم حفاظت شخصی مانند ماسک و 
مواد ضدعفونی کننده بین رانندگان اتوبوس و تاکسی نیز خبر داد و گفت: نکات 
آموزشی جهت ضدعفونی کردن خودروهای تاکسی به رانندگان تاکسی ارسال شده 
و مواد ضدعفونی با ماشین های ویژه جهت ضدعفونی کردن خودرو در پایانه های 
تاکسی ها مستقر است. ذاکریان ضدعفونی کردن آسانسورهای پارکینگ های 
طبقاتی را یکی دیگر از اقدامات شهرداری اعلام و تأکید کرد: تک تک کارت های 
پارکینگ ها بعد از هر بار استفاده توسط افراد ضدعفونی شده و بدون ضدعفونی به 
نفر بعد تحویل داده نمی شود. وی ضدعفونی شدن پایانه ها مسافربری و پارک سوار 
شمالی را به صورت روزانه در حال انجام عنوان و بیان کرد: همکاری مردم در عدم 
انجام سفرهای غیرضروری و رعایت بهداشت فردی گام نخست در کنترل گسترش 
بیماری در سطح شهر است. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اطمینان 
بخشی به مردم از انجام کلیه موارد بهداشتی و ضدعفونی شدن مکان های عمومی 
ابراز کرد: امروز در شرایطی هستیم که حفظ خونسردی، رعایت نکات بهداشت 
فردی, عدم حضور در اماکن عمومی و کنسل کردن سفرهای غیرضروری نقش 

پررنگی در مدیریت شرایط ایجادشده در شهر دارد.
 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم تاکید کرد

ساعات فعالیت شهرداری قم طبق 
روال عادی

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: با توجه به ماهیت 
فعالیت های مجموعه اداری، اجرایی و عملیاتی شهرداری، طبیعتاً شرایط کاهش 
ساعت کاری در مجموعه اداری شهرداری قم وجود ندارد.  محسن رنجبر ضمن 
اشاره به تصمیم ستاد بحران استان قم برای کاهش ساعات کار ادارات و نهادها، 
گفت: در بخشنامه ابلاغی از سوی استاندار محترم قم همان گونه که در آن تصریح 
گردیده، دستگاه های عملیاتی، امدادی و خدمات رسان استثنا شده است. معاون 
برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم همچنین با تشریح ماهیت فعالیت 
مجموعه های مختلف شهرداری قم، اضافه کرد: عمده فعالیت های مجموعه 
شهرداری قم، از نوع عملیاتی و خدماتی است که در هیچ شرایطی امکان تعطیلی 
یا کاهش سطح آن وجود ندارد و انجام این فعالیت ها نیز مستلزم پشتیبانی 
مجموعه اداری شهرداری قم در ستاد، مناطق و سازمان ها می باشد. رنجبر توجه 
به سلامت پرسنل و کارکنان بخش های مختلف را از دغدغه های مدیران شهری 
دانست و افزود: تمهیدات لازم جهت حفظ اصول و دستورالعمل های بهداشتی 
در حوزه های مختلف اندیشیده شده و آموزش های فردی لازم نیز در این خصوص 
به تمامی پرسنل ارائه شده است. وی تهیه و ارائه لوازم و تجهیزات بهداشتی 
مورد نیاز کارکنان به صورت مستمر را از دیگر اقدامات شهرداری قم عنوان کرد 
و گفت: علی رغم افزایش حجم فعالیت ها در برخی مجموعه ها از جمله معاونت 
خدمات شهری با توجه به افزایش تولید زباله و همچنین انجام عملیات ضدعفونی 
و شستشوی مداوم مبلمان و تجهیزات شهری، با برنامه ریزی مناسب و استفاده 
بهینه از تجهیزات خللی در خدمات رسانی مجموعه شهرداری قم به وجود نیامده 
است. رنجبر آماده باش کامل نیروهای عملیاتی شهرداری قم را در جهت انجام امور 
مختلف از جمله رفع آب گرفتگی و تلاش برای جلوگیری از ورود سیلاب به شوارع و 
معابر شهر قم در بارندگی اخیر را یادآور شد و افزود: با تلاش مجموعه ستاد، مناطق 
و سازمان های شهرداری قم، خوشبختانه علی رغم حجم بالای نزولات آسمانی، 
شاهد کمترین مشکل در سطح شهر بودیم. وی با تأکید بر لزوم رعایت نکات و 
دستورالعمل های بهداشتی در خصوص شیوع بیماری های واگیردار و لزوم کاهش 
مراجعات حضوری شهروندان، از ارائه برخی خدمات اداری شهرداری قم در بستر 
اینترنت و فضای مجازی خبر داد و افزود: از شهروندان محترم درخواست می گردد 
تا حد امکان برای دریافت خدمات اداری شهرداری قم از بسترهای ایجاد شده در 

پرتال شهرداری قم به نشانی www.Qom.ir استفاده نمایند.
  

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم خبرداد

تعیین ۲4 غرفه تنظیم بازار جهت عرضه 
میوه نوروزی

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم 
از تعیین ۲۴ غرفه در سطح شهر جهت عرضه و توزیع میوه نوروزی خبر داد. علیرضا 
مظفری با اشاره به راه اندازی ۲۴ غرفه تنظیم بازار برای عرضه میوه به همشهریان، 
اظهار داشت: همانند سنوات گذشته، سازمان میادین با همکاری سازمان صمت 
نسبت به برپایی مراکز موصوف اقدام می نماید. مدیرعامل سازمان میادین میوه 
و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم در ادامه با اشاره به مکانهای 
عرضه میوه و تنظیم بازار نوروزی، بیان داشت: منطقه یک در ۶ نقطه: بلوار روحانی 
نرسیده به تقاطع خیابان آذر، میدان رسالت ورودی خیابان بسیج، بلوار ۱۵ خرداد 
روبروی حسینیه شهدا وابتدای خیابان نظری ثابت، خیابان هنرستان نبش میدان 
بسیج، بلوار عمار یاسر نبش کوچه ۱۵؛ منطقه دو شامل ۳ نقطه: تقاطع ۱۸ 
متری قدس و جوادالائمه، میدان امام حسین )ع( تقاطع سواران و شاهد غربی 
و خیابان جوادالائمه جنب فروشگاه گلستان؛ منطقه سه در ۳ نقطه: خیابان امام 
ابتدای خیابان شهید بهشتی، بلوار امام موسی صدر روبروی شهرداری مرکز و بلوار 
مدرس نبش کوی ۱؛ منطقه چهار در ۴ نقطه: مقابل بیمارستان ولیعصر )عج(، 
بلوار عطاران نبش خیابان شهیدان زینلی، بلوار شهید کریمی و ابتدای صفاشهر؛ 
منطقه پنج: بلوار کبیری نبش کوی ۱۵، منطقه شش در۴ نقطه: میدان حافظ، 
بلوار کارگر نبش خیابان سلامت، خیابان بعثت، بلوار همت فروشگاه همشهری؛ 
منطقه هفت: ۷ تیر نرسیده به تقاطع کیوانفر و منطقه هشت: پردیسان نبش میدان 
علوم ابتدای بلوار شهروند و جنب فروشگاه همشهری ۱۷ ، این نقاط آماده شده و 
ان شاالله در ایام نوروز خدمت رسانی می شود. مظفری با بیان اینکه برپایی سازه 
غرفه های تنظیم بازار بر عهده سازمان میادین میوه و تره بار است، خاطرنشان کرد: 
مدیریت عرضه میوه و همچنین نظارت بر روند توزیع بر عهده سازمان صمت است 

و شهرداری در این زمینه هیچ گونه مسئولیتی ندارد.

شهردار منطقه پنج قم :

عملیات هرس درختان سطح منطقه 
پنج انجام شد

شهردار منطقه پنج قم از اجرای عملیات هرس درختان سطح منطقه با هدف 
حفظ زیبایی و مقاوم سازی درختان خبر داد و اعلام کرد: عملیات هرس و بازپیرایی 
درختان موجب کاهش آسیب، آفات و بیماری ها، افزایش طول عمر درختان ، 
تقویت و بهبود رشد درختان خواهد شد.  علیرضا اقبالیان اظهار داشت: هرس 
درختان زیتون، ون و توت و… در سطح منطقه به منظور حذف شاخه های آفت 
زده، خشکه زنی و حذف بذرهای اضافی و سبک کردن شاخه های درختان و 
همچنین جوان سازی درختان انجام گردید. شهردار منطقه پنج قم در ادامه افزود: 
اجرای عملیات هرس درختان، زیباسازی فضاهای سبز شهری، آرایش درختان و 
رفع آلودگی های بصری، از سطح معابر و خیابان های موجود در سطح منطقه را به 
همراه دارد که این موضوع با توجه به رسیدن به ماه های پایانی سال و آغاز فصل بهار 
بیشتر مورد توجه و پیگیری خواهد بود. اقبالیان در پایان تصریح کرد: هرس های 
صورت گرفته از اولویت های این منطقه برای مناسب سازی چهره شهر و ایجاد دید 

کافی در تقاطع های اصلی و فرعی از اهداف اجرای هرس درختان بوده است.

هفته ای دوبارتا پایان سال صورت می گیرد

ضدعفونی معابر شهری با مشارکت 
شهرداری قم

عملیات ضدعفونی و رفع آلودگی معابر و مکان های در معرض آلودگی شهر با 
مشارکت شهرداری، سپاه و مرکز بهداشت ضدعفونی شد.

  به گزارش شهرنیوز، با توجه به افزایش موج شیوع مردم قم به کروناویروس با 
مشارکت شهرداری، سپاه علی ابن ابیطالب)ع( و مرکز بهداشت در راستای کنترل 
و پیشگیری از این بیماری خیابان ها و معابر شهر و مکان های در معرض آلودگی 

ضدعفونی و رفع آلودگی شد. 
براساس این گزارش، طبق توافقنامه بین مرکز بهداشت قم و سپاه امام علی 
بن ابیطالب)ع( و گروه پدافند جنگ نوین و با همکاری و مشارکت شهرداری قم، 
گندزدایی کلیه اماکن عمومی شهری به مساحت حدود ۱۲ هزار هکتار انجام شده 

که این کار همچنان ادامه دارد. 

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد: 

ممنوعیت خروج افراد مشکوک به کرونا از قم

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد

 افزایش فعالیت ناوگان جمع آوری پسماند عفونی 
بیمارستان های مرتبط با کرونا

 مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از افزایش میزان فعالیت ناوگان جمع آوری پسماند 
عفونی بیمارستان های مرتبط با کرونا خبر داد . 

سید عبدالله میرابراهیمی با بیان اینکه از زمان اولیه اعلام شیوع بیماری کرونا در شهر، اقدامات 
بهداشتی نسبت به مقابله با این بیماری صورت گرفت، گفت: اطلاع رسانی های لازم نسبت به ضرورت 
رفتار بهداشتی پرسنل و کلیه عوامل اجرایی در نحوه برخورد با این بیماری به صورت مستمر انجام شد.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه رعایت بهداشت فردی به منظور 
پیشگیری و حفاظت در برابر بیماری ضروری است، گفت: ارائه آموزش و نصب بنر و پوستر در مرکز 
پردازش پسماندهای خشک به منظور جلوگیری از ابتلای کارکنان و عوامل مدیریت پسماند به ویروس 
کرونا، در نظر گرفته شده و کارکنان این مرکز نیز به تجهیزات ایمنی و بهداشتی شامل دستکش، ماسک 
بهداشتی و محلول ضدعفونی مجهز هستند. میرابراهیمی به فعالیت و حضور اکیپ دفن پسماند 
عفونی به صورت ویژه اشاره کرد و گفت: اقدامات بهداشتی از جمله سم پاشی و ضد عفونی خودروهای 
حمل پسماند عفونی در سایت البرز صورت گرفته است. وی ادامه داد: میزان فعالیت ناوگان جمع آوری 
پسماند عفونی جهت تسریع در مدیریت پسماند عفونی بیمارستان های مرتبط با ویروس کرونا افزایش 
یافته است. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به اینکه اتاق مخصوص جهت 
تعویض البسه پرسنل فعال در بخش عفونی آماده سازی شده است، بیان کرد: تهیه و خرید آهک به 

منظور دفن پسماندهای عفونی در سایت دفن پسماند نیز به صورت ویژه صورت گرفته است.
میرابراهیمی همچنین به اقدامات صورت گرفته در سازمان نیز اشاره و بیان کرد: کلیه سطوح تماس 
دست مراجعین و همکاران از جمله دستگیره های درب، کلیدهای برق و آسانسورها، نرده های محافظ 

به صورت حداقل یکبار در شیفت، به صورت کامل با مواد گندزدا ضدعفونی می شود.

طرح: فیروزه مظفری

وقتی مانکن ها هم ماسک می زنند! 

. الأمالي للمفید : ص 18۲ ح 4

 ۱۰۰ در  بهداشتی  ویژه  تمهیدات  گفت:  قم  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
بقعه متبرک فعال دراستان اجرا و تمام برنامه های جمعی این اعتاب از جمله اقامه 

نمازجماعت به صورت موقت متوقف شده است. 
حجت الاسلام عباس اسکندری افزود: با توجه به تاکید مقامات بهداشتی و درمانی 
کشور مبنی بر اهمیت برگزار نشدن تجمعها به عنوان عامل اصلی مقابله و پیشگیری 
از شیوع ویروس کرونا؛ تمام برنامه های جمعی اعتاب مقدس فعال درقم به طور موقف 

متوقف شد.
وی ادامه داد: آموزش های بهداشتی و پیشگیرانه لازم به خادمان و مسئولان اعتاب 
مقدس قم داده شده است و این اعتاب به صورت مستمر ضد عفونی و جهت اجرای 

صحیح موارد بهداشتی توسط تیم های بازرسی کنترل می شوند.
ایستگاه های  برپایی  جماعت،  نماز  اقامه  قم، افزود:  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
صلواتی، ویژه برنامه های مناسبتی و هرگونه جشنواره، همایش و مسابقه دراین اماکن 

مقدس تا پایدارشدن شرایط به حالت تعلیق درآمده است.

وی اظهار داشت: به منظور رعایت حال زائران این اماکن مقدس، برخی بقاع متبرک 
از محل موقواف خود اقدام به تهیه ماسک و توزیع در میان زائران نموده اند که با توجه به 

کمبود وجود ماسک در استان، امکان اجرای این طرح در تمام این اماکن وجود ندارد.
وی با استقبال از استقرار تیم های بهداشتی و درمانی دربقعه های متبرک استان گفت:  
این اداره کل آمادگی دارد تا تیم های بهداشتی و درمانی در تمام بقعه های این استان 

مستقر شوند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: تمام نکات آموزشی و بهداشتی به صورت 
مستمر و روزانه به خادمان بقعه های متبرک استان از طرق سامانه های پیامکی ارسال 
می شود ضمن اینکه لوازم بهداشتی از جمله دستکش و ماسک میز برای این خادمان 

تهیه و توزیع شده است.
مطهر  ضریح های   ، خروج  و  ورودی  درب های  ضدعفونی  داد:  ادامه  اسکندری، 
امام زادگان ، زائرسراها و تمام صحن های این اماکن مقدس به صورت مستمر و روزانه 

انجام می شود.در استان قم ۴۴۴ بقعه امامزادگان عظیم الشان وجود دارد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد
اجرای تمهیدات بهداشتی در 1۰۰ بقعه متبرک قم 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت:  
و  فنی  زیرساخت های  از  برخورداری  دلیل  به  قم  استان 
کارشناسان ماهر، آمادگی تبدیل شدن به قطب تولید لوازم 

خانگی را دارد.
محمود سیجانی تاکید کرد: صنعت تولید لوازم خانگی 
یکی از مهمترین صنایع مورد نیاز کشور است که استان قم 

از سال ها قبل در این زمینه فعال بوده است.
وی افزود:  هم اکنون یکی از واحدهای تولیدی پیشرو در 
صنعت لوازم خانگی کشور درشهرک صنعتی محمود آباد 

قم مشغول تولید انواع لوازم خانگی است که امکان توسعه 
فعالیت در بخش های مختلف را دارد.

وی ادامه داد: قابلیت صنعت قم درتولید لوازم خانگی 
استان در  این  و  واحد صنعتی خلاصه نمی شود  به یک 
زمینه تولید انواع لوازم خانگی و قطعات آن پیشگام است 

واحدهای تولیدی زیادی در این بخش فعالند.
فعال  صنایع  توسعه  برای  همچنین  گفت:  سیجانی 
از  استقبال  آماده  درقم،  خانگی  لوازم  تولید  درزمینه 
سرمایه گذاران هستیم و از ورود بخش خصوصی به این 

بخش استقبال می کنیم.
وی بیان کرد: شهرک های صنعتی قم از نظر زیرساخت و 
برخورداری از امکانات مورد نیاز استقرار صنایع تولید لوازم 
این  به قطب  و می تواند  دارد  خانگی،  وضعیت مطلوبی 

صنعت تبدیل شود.
به  قم  صنعتی  شهرک های  همچنین  داد:  ادامه  وی 
بازارهای عمده مصرف و راه های مواصلاتی کشور نزدیک 
است و تولیدکنندگان می توانند محصولات خود را با هزینه 

کمتری به داخل و خارج از کشور ارسال کنند.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

قم آمادگی تبدیل شدن به قطب تولید لوازم خانگی را دارد

پیام تسلیت استاندار قم به مناسبت در گذشت 
حجه الاسلام والمسلمین خسروشاهی )ره(

با صدور پیامی درگذشت عالم مجاهد  دکتر سرمست استاندار قم 
مرحوم حجه الاسلام و المسلمین خسروشاهی را تسلیت گفت .

به گزارش روابط عمومی استاندار قم متن این پیام بدین شرح است : 
بسم الله الرحمن الرحمن الرحیم

انا لله و انا الیه راجعون
درگذشت محقق توانا و عالم مجاهد حجت الاسلام و المسلمین آقای 
حاج سید هادی خسروشاهی را به خاندان و ارادتمندان ایشان تسلیت 

عرض میکنم .
این عالم بزرگ در طول عمر پر برکت خویش در راه پاسداری از اندیشه و 
فرهنگ اسلامی تلاشی کم نظیر داشته که تألیف بالغ بر ۸۰ جلد کتاب 

تنها بخشی از آثار این اندیشمند فرهیخته است.
ایشان عنصری خستگی ناپذیر در تبلیغ معارف اسلامی و انگیزه و 

همت ویژه ای در راستای تقریب مذاهب اسلامی به کار میبردند . 
 اینجانب ضمن عرض تسلیت به  دوستان و علاقمندان و بازماندگان 
محترم آن مرحوم علو درجات آن فقید سعید و شکیبایی و پاداش نیک 

الهی را برای همه بازماندگان محترم از خداوند منان خواهانم.

بهرام سرمست -استاندارقم

شلوغی این روزهای بازار و بی توجهی برخی مردم 
به رعایت نکات و توصیه های بهداشتی برای مقابله با 
شیوع بیماری کرونا.

حوزه/معاون منابع انسانی و پشتیبانی حوزه های علمیه گفت:کارکنان حوزه های 
علمیه در بسیاری از بخش ها فعالیت های خودشان را به صورت غیرحضوری و از منزل 

انجام خواهند داد. 
سید مصطفی حسینی نژاد با اشاره به شیوع بیماری کرونا و تعطیلی مراکز دانشگاهی 
و حوزوی استان در هفته آینده اظهار داشت: در حوزه های علمیه نیز با توجه به شر ایط 
موجود شهر قم مقرر شد که مشاغل و موضوعاتی که از نظر عملی امکان دورکاری وجود 

دارد، این کار صورت بگیرد.
وی ادامه داد: در همین راستا آموزش مجازی طلاب ، پشتیبانی  فنی و نظارت 
و ارزیابی از جمله موضوعاتی بود که دورکاری در آن ها شروع شده و از هفته آینده به 

صورت کامل به اجرا در می آید.
حسینی نژاد بیان داشت: البته غیرحضوری شدن هر کدام از این بخش ها نیازمند 

اخذ مجوز در کمیته ای است که در همین زمینه تشکیل شده است.
وی افزود: به همه واحد ها نیز اعلام شده و  مشاغلی که امکانی دورکاری در آن ها وجود 

دارد در کمیته مطرح و تصمیم گیری نهایی در آن صورت می گیرد.
معاون منابع انسانی و پشتیبانی حوزه های علمیه تاکید کرد: هر کدام از بخش ها که 
امکان دورکاری در آن ها وجود داشته باشد همکاری های لازم با آن ها صورت می گیرد.
وی ادامه داد: هدف اصلی این است که مراجعات حضوری قطع شود و از طریق 
سامانه ها انجام شود و همکاران نیز با توجه به توصیه های عمومی که صورت می گیرد 

از محیط منزل خارج نشوند.
حسینی نژاد تصریح کرد: بهترین قرنطینه برای هر کس منزل است  و همکارانی که 
امکان دارد در منزل بتوانند کارهای خودشان را انجام دهند، سازمان همکاری لازم را 

با آنها خواهد داشت.
معاون منابع انسانی و پشتیبانی حوزه های علمیه، شرایط موجود را یک فرصت 
برشمرد و گفت: بحث دورکاری همیشه مطرح  بوده و شرایط موجود فرصتی را ایجاد 
کرده تا این طرح مورد آزمایش و آسیب شناسی قرار بگیرد و اگر نتیجه بخش بود در 

آینده نیز ادامه داشته باشد.

معاون منابع انسانی و پشتیبانی حوزه های علمیه: 

خدمات نهادهای حوزوی به صورت غیر حضوری ادامه می یابد


